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روزنامه صبح ایران

واکاوی دلایل تضعیف اصلاح طلبان در مجلس

زنگ خطر گوشخراش برای اصلاح طلبان

 محمدجواد ظریف:

اروپایی ها باید با عواقب عدم اجرای تعهداتشان روبرو شوند

شفاف نبودن واردات با ارز دولتی

چرا ارز 4200 تومانی حذف نشد؟

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد

خسارت ۳۶ هزار میلیارد تومانی 
موسسات غیرمجاز  به دولت 
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علی مطهری گفت : نیروهای نظامی باید به تذکرات درباره عدم 
دخالت در سیاست و اقتصاد توجه کنند چرا که اساسا ورود این نیروها 
به این دو حوزه خطرناک است.»برای تشکیلات نظامی، سم است 
که از جریان سیاسی خط بگیرد یا گروه های سیاسی طمع کنند 
اینها سرباز ولایت فقیه هستند.  نه  و بگویند ما تیپ داریم، 
نیروهای مسلح آبروی خود را نباید خرج فلان نماینده برای 

رأی گیری کنند. نیروهای مسلح باید از دسته بندهای...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: آقای آشنا دارد برای 
بعد از آقای روحانی فکری برای خود می کند و یکی از دلایل ناکامی 
دولت حضور افرادی مثل آقای »ناآشنا« است.جواد امام در واکنش به 
توئیت اخیر حسام الدین آشنا که در آن از آبروی ریخته رهبر جریان 
اصلاحات صحبت کرده بود، گفت: این سخنان نشان می دهد که آقای 
آشنا جایگاهی نداشته و همیشه به جایی آویزان می شده است.وی 

افزود: آقای آشنا دارد برای بعد از آقای روحانی فکری...

علی مطهری:

 نظامیان به تذکرات درباره عدم 
دخالت در انتخابات عمل کنند

 جواد امام:

»آشنا« به فکر بعد از دولت 
دوازدهم است 
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مدیرکل زندان های استان قم گفت: آمار بازگشت مجدد محکومان به زندان ها در سال های 
گذشته در قم 38 درصد بود که با اقدام هاب فرهنگی و تربیتی به 14.5 درصد کاهش یافته است.

حجت الاسلام والمسلمین سید علی تهامی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: 
در زندان هایی که روان درمانی و فعالیت های ویژه از جمله آموزش قرآن انجام می شود، بازگشت 
مجدد بین پنج تا ۶ درصد می باشد.وی با اشاره به کاهش جمعیت کیفری 9 درصدی در یک سال 
گذشته، اضافه کرد: اگر زندانی ها فعالیت های فرهنگی و تربیتی انجام دهند در عفو و محکومیت 
آنها مساعدت هایی لحاظ می شود و سیاست نظام نیز انجام اقدام های تأمینی و تربیتی برای کاهش 
بازگشت مجدد زندانی ها به بازداشتگاه هاست.وی بدون اشاره به آمار زندانی ها در قم، بیان کرد: 30 

درصد از زندانی های استان متهم هستند و هنوز به پرونده هایشان رسیدگی نشده است...

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای اسلامی شهر قم از تبدیل بازار کهنه این 
شهر به بازارچه صنایع دستی خبر داد.سید مجتبی سبحانی ثابت با اشاره به نگرانی های موجود در 
زمینه بازار کهنه قم افزود: برنامه ریزی برای ساماندهی و حفظ پهنه تاریخی بازار کهنه در دستور 
کار شورای اسلامی شهر قم قرار گرفته است.وی مهم ترین مشکلات بازار کهنه را مورد توجه 
قرار داد و گفت: عبور و مرور وسایل نقلیه در محدوده این بازار، احتمال آتش سوزی در انبارهای 
آن و همچنین ناامنی به دلیل متروکه و تاریک بودن این بازار از مسائلی بوده که ساماندهی آن را 
ضروری کرده است.وی اضافه کرد: جلسات مستمری با کسبه و فعالان اقتصادی بازار کهنه برگزار 
و موافقت آن ها برای ساماندهی و تبدیل آن به بازارچه صنایع دستی گرفته شده است.سبحانی 

ثابت گفت: همچنین برای حفظ سازه تاریخی بازار و رونق صنعت گردشگری و...

مدیرکل زندان های استان قم خبرداد

کاهش 9درصدی 
جمعیت کیفری دراستان قم

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای شهر قم :

بازار کهنه قم به بازارچه
 صنایع دستی تبدیل می شود
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نیازمند جراحی
 اقتصادی هستیم

معاون اول رییس جمهوری:

نمی توان با روش های کنترلی، اقتصاد کشور را اداره کرد
باید بودجه دستگاه ها و سازمان های غیردولتی حذف شود 
کاهش اتکاء بودجه کشور به نفت از ضروریات کشور است

سخنگوی وزارت امور خارجه:

گام دوم کاهش تعهدات برجامی 
را محکم تر برمی داریم

انتقاد از تغییر چهره شهر قم
2

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: تا زمانی که گام 
عملی و ملموس برای تامین خواسته های قانونی ایران در 
چارچوب برجام برداشته نشود، کاهش تعهدات خود را 
ادامه می دهیم. تا چند روز دیگر هم اگر آنها اقدامی انجام 

عباس  داریم.»سید  برمی  محکم تر  را  دوم  گام  ندهند، 
موسوی« روز دوشنبه در نشست خبری با اشاره به پیش 
رو بودن هفته حقوق بشر آمریکایی گفت: این هفته با ترور 

رهبر معظم انقلاب در ۶ تیر ماه آغاز می شود...

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: موسسه های مالی غیرمجاز 3۶ هزار میلیارد تومان به دولت خسارت زدند، زیرا 
دولت ناچار شد برای جبران تعهدات و خساراتی که وارد کردند این مبالغ را پرداخت کند.»محمدباقر نوبخت« دیروز در 
مراسم امضای تفاهمنامه تامین سه هزار میلیارد تومان منابع مالی برای بازسازی و نوسازی مناطق سیل زده با استفاده از 
منابع مالی بانک ها، افزود: گلایه ها و انتقادات غیرمنصفانه ای علیه نظام بانکی کشور صورت گرفته، این در حالی است 

که فقط موسسه های مالی غیرمجاز مشکلاتی را برای کشور ایجاد کردند...
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توسعه به چه بهایی؟!
 همسایه کوچک جنوبی ایران، بحرین در روزهای 
چهارم و پنجم تیر میزبان همایشی اقتصادی تحت عنوان 
»صلح تا آبادانی« خواهد بود؛ نشستی که  با حضور وزیران 
اقتصاد و رؤسای شرکتهای تجاری از کشورهای مختلف 
و با محوریت طرح های اقتصادی برگزار می شود. با این 

حال این کنفرانس یا کارگاه اقتصادی از ویژگی خاصی برخوردار است که موضع گیریها و 
تظاهرات گسترده ای را علیه آن ایجاد کرده است. در واقع این کارگاه اقتصادی دستپخت 
مشترک ترامپ و دامادش، جرالد کوشنر است که در همراهی با برخی کشورهای عرب 
می کوشند برای مهمترین مسأله جهان اسلام یعنی »فلسطین« نسخه بپیچند. کاخ 
سفید این کنفرانس را فرصتی محوری برای تحقق صلح در منطقه و نیز فرصتی جهت 
ارائه چارچوب های عملی برای آینده ای شکوفا در منطقه و برای ملت فلسطین معرفی 
کرده و از طرح 50 میلیارد دلاری برای »معامله قرن« پرده برداشته است. دونالد ترامپ که 
سابقه او در تجارت و زد و بندهای اقتصادی بسیار بیشتر از عرصه سیاست است، معضل 
دیرینه غرب آسیا را نیز به چشم اقتصادی می نگرد و گفته منازعه اسرائیل و فلسطین 
دشوارترین مقوله جهانی است و اگر راهکاری برای آن به دست آید، »معامله قرن« خواهد 
بود.در واقع رییس جمهوری آمریکا می کوشد همانگونه که در انتخابات کشورش با شعار 
رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال پیروز شد، مردم فلسطین را نیز با وعده سرمایه گذاری در 
حوزه های عمومی و خصوصی و ایجاد دست کم یک میلیون فرصت شغلی، به صلح با 
اسرائیل مجاب کند تا بلکه از این طریق بتواند حداقل یکی از بحرانهای بین المللی را در 
دوران نخست ریاست جمهوری اش فیصله دهد و برگ برنده ای برای حضور در دور دوم 
کسب کند. وعده آمریکا به مردم فلسطین در این طرح سرمایه گذاری مبلغ ۲۷.5 میلیارد 
دلار در کرانه باختری و نوار غزه و مبالغ ۹.۱ میلیارد برای فلسطینیان ساکن مصر، ۷.۴ 
میلیارد برای فلسطینیان ساکن اردن و ۶.۳ میلیارد دلار برای فلسطینیان ساکن لبنان 
است. هر چند در شرایط کنونی مشکلات اقتصادی، فقر و بیکاری گریبانگیر بسیاری از 
مردم غرب آسیا به ویژه مردم مظلوم و آواره فلسطین است و بنابراین رونق اقتصادی و 
اشتغال زایی می تواند پیشنهادی جذاب باشد، اما نادیده گرفتن حقوق سرزمینی مردم 
فلسطین و اعطای خاک آبا و اجدادی آنها به رژیم صهیونیستی مانع بزرگی است که 
حتی امتیازات اقتصادی نیز نمی تواند منجر به نادیده گرفتن آن شود.  بنابراین مشکل 
معامله قرن و پیشنهاد رئیس جمهوری آمریکا این است که از مردم فلسطین می خواهد 
در ازای توسعه و رونق اقتصادی، از حق مالکیت، تاریخ و فرهنگ خود بگذرند و به اینکه 
تنها کار و رونق اقتصادی داشته باشند، بسنده کنند؛ الگو و رویکردی که البته تنها مختص 
فلسطین نیست و ترامپ نشان داده اوج نبوغ و نوآوریش برای حل همه معضلات جهانی 
به همین سطح خلاصه می شود. به جز مشکل فلسطین و اسرائیل، در بحران هسته 
ای کره شمالی و پرونده هسته ای جمهوری اسلامی ایران نیز دولت آمریکا همواره یک 
پیشنهاد داشته؛ تسلیم شوید، از حقوق، دستاوردها و فناوری های بومی خود صرف نظر 
کنید تا آمریکا به شما اجازه رونق، توسعه اقتصادی و زندگی در صلح را بدهد! البته از 
ابرقدرتی که ریاست جمهوری آن به دست یک تاجر بی تجربه سپرده شده شاید نتوان 
بیش از این انتظار داشت، اما آنچه ترامپ به دلیل ناآگاهی از عرصه سیاست و دیپلماسی 
و بی اطلاعی از تاریخ  قادر به درک آن نیست، این است که »ملتها را نمی توان خرید« و 
»استقلال« و »اعتبار« ارزشهایی هستند که قابل معاوضه با هیچ ارزش دیگری از جمله 
امتیازات اقتصادی نیستند. همین مسأله است که سبب شده حتی محمود عباس، رییس 
تشکیلات خودگران فلسطین نیز همراستا با حماس و دیگر گروه های فلسطینی اعلام 
کند فلسطینی ها نه به صورت شخصی و نه رسمی در کارگاه اقتصادی منامه شرکت 
نخواهند کرد.با این وجود، این بار نیز جهان اسلام در برابر طرح رییس جمهوری آمریکا 
موضعی واحد و یکدست ندارد؛ در حالی که عراق و لبنان اعلام کرده اند به دلیل حمایت 
از آرمان فلسطین در کارگاه منامه حضور نمی یابند، مصر و اردن از مشارکت خود در این 
کارگاه اقتصادی خبر دادند و بحرین، عربستان و امارات نیز برای حضور در کارگاه منامه 
اعلام آمادگی کرده اند. از این رو به نظر می رسد هر چند یکطرفه بودن طرح معامله قرن، 
ناراضی بودن گروه های مختلف فلسطینی از آن و عدم حمایت فراگیر کشورهای اسلامی 
از این طرح چشم انداز روشنی برای موفقیت آن پیش رو نمی گذارد، اما در عین حال 
حمایت کشورهایی همچون عربستان و مصر از این طرح و قرار گرفتن آنها در کنار آمریکا 
و رژیم صهیونیستی پیام آور این خبر دردناک نیز هست که بحران فلسطین همچنان 

ادامه خواهد داشت و حقوق مردم مظلوم آن به این زودی ها استیفا نخواهد شد. 

همه به کمک دولت  بیاییم
واقعا دوست ندارم از نظراتم در این زمینه برداشت 
سیاسی بشود. ای کاش آقای رئیس جمهور از اول دوران 
ریاست جمهوری خودشان نگاه وحدت بخش را تسری 
می دادند. ایشان باید بیشتر از نظرات صاحب نظران در 
عرصه های گوناگون -از جمله اقتصاد- استفاده می کردند. 

حث وحدت بسیار خوب است و هر جایی هم صحبت از وحدت بشود، استقبال می کنم.
انصافا عرض می کنم، ادبیات رئیس جمهور در بسیاری از بخش ها، نگاه حداقلی به 
سمت وحدت داشته است. چه بسا، رئیس جمهور و معاون اول ایشان، گاهی با ادبیات 
مقتدرانه، صاحب نظران، منتقدان و کارشناسان را بدرقه کردند. در روزهای اخیر، رئیس 
جمهور از وحدت در جنگ اقتصادی گفتند که بسیار خوب است و هر وقت ماهی را 
از آب بگیرید تازه است. امیدوار هستیم همه به دولت کمک کنند. این کمک باید در 
عرصه های گوناگون باشد. باید وحدت در زمینه جنگ اقتصادی شکل درستی به خود 
بگیرد و انسجام تیم اقتصادی باید در اولویت باشد. در واقع قبل از اینکه وحدت در بین 
گروه های مختلف ایجاد شود، تیم اقتصادی دولت باید وحدت مناسبی داشته باشد . اگر 
تیم اقتصادی دولت، وحدت و انسجام داشته باشد، قطعا بخش بزرگی از کارشناسان و 
صاحب نظران، نقطه نظرات خود را بیان می کنند. گروه های مختلف هم از دولت حمایت 
خواهند کرد چنانچه  گروه های گوناگون سیاسی هم آمادگی خود را برای کمک به دولت 
اعلام کرده اند. نکته بسیار مهم در جهت شکل گیری وحدت در زمینه جنگ اقتصادی این 
است که دولت از افراد جسور، کارآمد و شجاع بهره بیشتری بگیرد. انتقادی که به دولت 
وجود دارد این است که افراد متخصص زیادی در دولت حضور ندارند. بنده با صراحت این 
موضوع را عنوان می کنم که بعضا افراد ضعیف در برخی از بخش ها، به کار گرفته شده اند 
تا آنها کارهای اجرایی بزرگ بکنند. این اتفاق باعث شکل گیری مشکلاتی می شود. با شعار 
هم امکان ندارد مشکلات را رفع کرد. به نظر من  باید افراد خوش فکر بیشتری  وارد عرصه 
اجرایی در دولت بشوند. این افراد باید تئوری های خود را طرح بکنند تا افراد شجاع آنها را 
عملی بکنند. متاسفانه یکی از مشکلات اساسی ما ادغام »تئوریسین ها« )نظریه پردازان( 
با »عوامل اجرایی« است. در بسیاری از کشورهای دنیا، یک تئوریسن، تئوری خود را 
به فرد اجرایی می دهد تا آن فرد تئوری را به خوبی اجرا کند. این ادغام در ایران باعث 
چالش مدیریتی بزرگی شده است. برخی از افراد هم این اتفاق را تعبیر به »سوء مدیریت« 
می کنند؛ ولی این موضوع تبدیل به چالش اساسی در ایران شده است. راهکار این است: 

تفاوت را بین تئوریسین و فرد اجرایی برقرار کنیم. 

علی مطهری:

 نظامیان به تذکرات درباره 
عدم دخالت در انتخابات عمل کنند

علی مطهری گفت : نیروهای نظامی باید به تذکرات درباره عدم دخالت در سیاست و 
اقتصاد توجه کنند چرا که اساسا ورود این نیروها به این دو حوزه خطرناک است.

یا  بگیرد  خط  سیاسی  جریان  از  که  است  سم  نظامی،  تشکیلات  »برای 
گروه های سیاسی طمع کنند و بگویند ما تیپ داریم، نه اینها سرباز ولایت فقیه 
هستند. نیروهای مسلح آبروی خود را نباید خرج فلان نماینده برای رأی گیری 
کنند. نیروهای مسلح باید از دسته بندهای سیاسی جدا باشند.« این جملاتی 
بود که اخیر سیداحمد خاتمی امام جمعه موقت تهران خطاب به نیروهای 
از ورود به هرگونه تحرکات سیاسی و  را  آنها  به نوعی  نظامی مطرح کرد و 

انتخاباتی برحذر داشت. 
علی مطهری نماینده مردم تهران در واکنش به توصیه های اخیر سیداحمد خاتمی، 
امام جمعه موقت تهران به نیروهای نظامی به خبرآنلاین گفت: این تذکر خیلی خوبی 
است که آقای خاتمی مطرح کردند و این همان تذکری است که امام)ره( بارها گفتند و 

در وصیت نامه شان هم به آن اشاره کردند.
او با بیان اینکه امیدواریم نیروهای نظامی به این تذکرات عمل کنند، گفت: انشالله به 
این تذکرات عمل شود چرا که در گذشته دخالت های زیادی چه در انتخابات مجلس و 
چه در انتخابات ریاست جمهوری از سوی نظامی ها صورت گرفته است درحالی که اساسا 
ورود این نیروها به سیاست و اقتصاد خطرناک است.  برای خودشان هم خطرناک است و 

کم کم باید پایشان را از این حوزه ها بیرون بکشند. 
مطهری در پاسخ به این سوال که امروز چه میزان مسئله حضور نظامی ها در اقتصاد 
مرتفع شده است گفت: پیشرفت هایی در این زمینه صورت گرفته است چراکه مقام 
رهبری هم به این موضوع اشاره کرده بودند اما به نظر می رسد لازم باشد این امر سرعت 

بیشتری به خود بگیرد. 
او افزود: نیروهای نظامی  می توانند برخی از پروژه ها را که از توان بخش خصوصی خارج 
است بپذیرند اما نباید مالکیت پیدا کنند به طوری که ابتدا مالک و بعد تبدیل به سرمایه 

داران بزرگی شوند که بعدها مشکل برای کشور به وجود بیاید.

سخنگوی وزارت نفت: 

زاکانی باید درباره کرسنت 
به پیشگاه ملت پاسخگو باشد

 سخنگوی وزارت نفت اظهار کرد: در ماجرای کرسنت، »علیرضا زاکانی« نماینده 
سابق مجلس شورای اسلامی کسی است که باید به ملت پاسخگو باشد.

»کسری نوری« سخنگوی وزارت نفت در پاسخ به اظهارات »علیرضا زاکانی«، 
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی در برنامه »سلام صبح بخیر« با بیان اینکه 
معتقدیم برخی از این صحبت ها کذب است، ادامه داد: با این حال بخش دیگری از 
مباحث مطرح شده افترا به شمار می رود.وی با اشاره به اینکه اتهام ایجاد انسداد در 
شرایط بحرانی کشور به وزیر نفت وارد نیست، افزود: متأسفانه ایشان به گونه ای سخن 
گفتند که انگار قراردادهای بزرگ در کشور با شرکت ها و کشورهای دیگر وجود داشته 
یا قرار بود منعقد شود تا تحول بزرگی در صنعت نفت بوجود آورد اما آقای زنگنه 
همه این قراردادها را برهم زده است، آقای زاکانی اگر می توانست لغو قرارداد برانکو با 
پرسپولیس رو هم به گردن آقای زنگنه می انداخت.نوری گفت: با تناقض دیگری نیز در 
گفتار این دوستان روبروییم. از یک طرف برخی افراد می گویند آقای زنگنه خسته است 
و انگیزه ندارد و از طرف دیگر اینگونه مطرح می کنند که آقای زنگنه فرد قدرتمندی 
است که می تواند جلوی قراردادها را بگیرد و هر تصمیم که دوست دارد اجرا کند.وی 
با اشاره به اینکه کشور حساب و کتاب دارد نهادهای نظارتی نیز مشغول کار هستند، 
تاکید کرد: اگر فردی بتواند این کار را انجام دهد که به معنای بی قانونی در کشور است.

مدیر کل روابط عمومی وزارت نفت به مبلغ ۲5 میلیون یورو اختلاف مالی در یکی از 
شرکت های سطح دو پیمانکاری مرتبط با وزارت نفت اشاره کرد و گفت: آقای زاکانی 
این رقم را کوچک شمرده اما همین اعداد کوچک نیز برای ما مهم بوده زیرا از همین 
اعداد است که بابک زنجانی ها بوجود می آیند.به گفته نوری، در مورد اختلاف مالی در 
این شرکت، افراد داخل مجموعه متوجه شده و دستور پیگیری داده اند اما هنوز اثبات 
نشده که فعل مجرمانه ای اتفاق افتاده اما موضوع در حال رسیدگی است.وی به نامه 
سال گذشته ۷۲ نفر از نمایندگان مجلس درباره عملکرد وزیر نفت به سران ۳ قوه اشاره 
کرد و افزود: آقای زاکانی معتقد بود که وزیر نفت به این نامه حتی یک کلمه پاسخ 
نداده، در پاسخ باید به این نکته اشاره شود که مخاطب این نامه وزیر نفت نبوده با این 
حال آقای زنگنه در نشستی خبری در ۱۶ هزار کلمه علاوه بر موضوعات مطرح شده 
در آن نامه، به سولات دیگر نیز جواب داد.نوری ادامه داد: اگر می خواهیم خلاف واقع 

بگوییم حداقل استانداردهایی را رعایت کنیم.

وزیر کشور :

استقرارمدیران در مناطق 
محل خدمت  تکلیف قانونی نیست

وزیر کشور گفت: استقرار مدیران در مناطق محل خدمتاگرچه این یک تکلیف 
قانونی نیست بلکه یک آئین نامه است و وزارت کشور هم تلاشش این است که 
فرمانداران و استانداران همگی مستقر باشند.عبدالرضا رحمانی فضلی در جلسه علنی-

نوبت عصر روز دوشنبه مجلس در پاسخ به سوال حسن نوروزی نماینده رباط کریم 
در خصوص علت عدم استقرار ۹5 درصد از مسئولان شهرستان های رباط کریم و 
بهارستان در شهرستان محل خدمت خود گفت: ما حجم انبوهی از تقاضاهای 
نمایندگان درباره تقسیمات کشوری، تبدیل شهر به شهرستان و تبدیل روستا به شهر 
را داریم که اکثراً متناسب با شرایط قانونی است ولی در اجرا با مسائل مختلف اجتماعی، 
اداری، مالی و در برخی موارد سیاسی مواجه می شویم.وی افزود: در حوزه اداری تبدیل 
شهر به شهرستان یا روستا به شهر مستلزم ایجاد شعبه های مختلف اداری است و 
متناسب آن مدیران بخش های مختلف هم باید تعیین شوند.وزیر کشور به تبدیل 
بهارستان به شهرستان در سال ۸۹ اشاره کرد و اظهار داشت: البته این شهرستان 
فاقد اداره، منابع انسانی و تشکیلات مناسب بود و ناگزیر برخی مدیران شهرستان ها 
از چهار شهرستان همجوار انتخاب شدند که البته باید تلاش شود مستقر شوند اما 
برخی از آنها در فواصل ۶-5 کیلومتر در رفت و آمد هستند.رحمانی فضلی یادآور 
شد: ما فرماندار را به همین دلیل جابجا کردیم و در مورد شهرداران هم نظارت بر 
استقرار آنها به عهده شوراهای شهر است و هر جا تخطی از قانون صورت گرفت آنها 
باید موضوع را به استاندار یا وزارت کشور ابلاغ کنند.وی ادامه داد: وزارت کشور برای 
اجرای قانون تلاش می کند همانطور که در مورد قانون منع بکارگیری بازنشستگان ۱5 
مورد استاندار و ۶ مورد معاون استاندار و فرمانداران مختلف داشتیم که حتی یک نفر از 
آنها از اجرای قانون باز نماند. در این مورد هم امیدواریم با هماهنگی سایر دستگاه های 
اجرایی مشکل حل شود.وزیر کشور گفت: عدم حضور مدیران در منطقه خدمت خود 
به خاطر نبود ساختمان های اداری و فقدان تأمین منابع برای اجاره خانه است. البته 
همه دستگاه های اجرایی باید تلاش کنند مدیران شان مستقر شوند. اگرچه این یک 
تکلیف قانونی نیست بلکه یک آئین نامه است و وزارت کشور هم تلاشش این است که 
فرمانداران و استانداران همگی مستقر باشند. در مورد بهارستان نیز ما پیگیری هایی 
داشتیم و به فرماندار گفتیم اگر می توانی در این منطقه مستقر شوند وگرنه جابجایی 

اتفاق می افتد که در نهایت وی را جابجا کردیم.

دبیر کل سابق سازمان ملل متحد:

تنش ها در خلیج  فارس نتیجه 
خروج احمقانه آمریکا از برجام است

دبیر کل سابق سازمان ملل متحد ضمن ابراز نگرانی شدید از افزایش تنش ها در 
خلیج  فارس تصریح کرد: این تحولات بیانگر فقدان یک چارچوب مؤثر برای امنیت 

خاورمیانه و نتیجه تصمیم احمقانه آمریکا در خروج از برجام است. 
»بان کی مون« که اکنون سمت معاونت گروه بین المللی »الدرز« را بر عهده دارد، 
همچنین عنوان کرد: اقدامات ضد ایرانی آمریکا نه تنها موجب تضعیف ثبات در منطقه، 
بلکه پیام اشتباهی را به مذاکرات در حال انجام بر سر مساله هسته ای کره شمالی ارسال 
می کند.گروه بین المللی »الدرز« که مقر آن در انگلیس قرار است، نهادی متشکل 
از شخصیت های بلندپایه بین المللی است که در راستای برقراری صلح، حمایت از 
حقوق بشر و مقابله با سرکوبگری فعالیت می کند.در بیانیه این سازمان بین المللی که 
همزمان با افزایش تنش ها در منطقه صادر شده، از تمام طرف ها خواسته تا از اقدام و 
سخنی که تنش ها در منطقه خلیج فارس را شعله ور می کند پرهیز کنند.در این بیانیه 
ضمن اعلام وفاداری به برجام، از پایبندی ایران به این توافق به رغم خروج یکجانبه 
آمریکا تمجید شده است.»الدرز« در این بیانیه تصریح کرده است: ادامه پایبندی سایر 
اعضا به برجام هم سبب شده تا از طریق دیپلماسی بتوانند اختلافات خود با ایران را 
موردبررسی قرار دهند.این بیانیه درعین حال اقدامات آمریکا برای تشدید تحریم های 
اقتصادی و محدود کردن توان ایران برای فروش نفت را مورد انتقاد قرار داده و از آن 
به عنوان اقدامی مغایر توسعه ثبات در منطقه یاد کرده است.رئیس گروه الدرز گفت: 
برجام یک پیروزی موفقیت آمیز در عرصه دیپلماسی چندجانبه بود که باید به عنوان 
سنگ بنا دیپلماسی بیشتر با ایران و عدم اشاعه تسلیحات هسته ای در سایر کشورها 
مورد استفاده قرار گیرد، نه اینکه برای مقاصد یک جانبه از بین برود."ماری موریسون" 
افزود: رئیس جمهوری و وزیر امور خارجه ایران تاکنون شکیبایی قابل ستایشی را از خود 

نشان داده و ایران باید به همین مسیر ادامه دهد.

سرلشکر رحیم صفوی: 

باید با هوشمندی در برابر دشمن عمل کنیم
دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا گفت: امروز ضمن حفظ اقتدار باید با 

هوشمندی کامل در برابر دشمنان عمل کنیم.
سرلشکر پاسدار »سید یحیی رحیم صفوی« در ششمین نشست تخصصی نهضت 
خاطره گویی دفاع مقدس اظهار داشت: انقلاب های بزرگ با آرمان های جهانی، همواره 
دشمنان جهانی دارند. امروز ضمن حفظ اقتدار باید با هوشمندی کامل در برابر 
دشمنان عمل کنیم.وی افزود: در کشور عظیم ایران ناجا دارای مأموریت های متنوع و 
گسترده فراوانی است، حفظ امنیت شهرها تا امنیت مرزها و امنیت حقوق افراد به عهده 
نیروی انتظامی است و در این مأموریت بایستی جان و مال مردم دارای امنیت باشد.

وی یادآور شد: کشور ما دارای ۸ هزار کیلومتر مرز شامل مرزهای خشکی و دریایی 
است و برقراری امنیت مرزها با وجود نا امنی در کشورهای اطراف واقعاً کار مشکلی 
است.مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا به بیشترین تماس نیروی انتظامی با مردم 

اشاره کرد و اظهارداشت: نیروی انتظامی لبه تماس حکومت با مردم است.

در واکنش به شایعات کاهش فروش نفت

تکذیب اخبار درباره
 میزان فروش نفت ایران 

وزیر نفت در واکنش به پخش اخباری درباره میزان فروش نفت کشورمان: این 
خبر ها مطلقاً دروغ است. نامدار زنگنه، در واکنش به پخش شایعاتی درباره کاهش 
فروش نفت کشورمان در روز های گذشته، گفت: این خبر مطلقاً دروغ است.وی درباره 
میزان فروش نفت ایران گفت: من عدد نمی گویم، چون به ضرر ماست.در فضای مجازی 
و برخی از سایت های خبری شایعاتی درباره فروش نفت ایران در پی تحریم های آمریکا 

مطرح شده که وزیر نفت این موضوع را رد و گمانه زنی ها را شایعه خواند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: آقای آشنا دارد 
برای بعد از آقای روحانی فکری برای خود می کند و یکی از 
دلایل ناکامی دولت حضور افرادی مثل آقای »ناآشنا« است.

جواد امام در واکنش به توئیت اخیر حسام الدین آشنا 
که در آن از آبروی ریخته رهبر جریان اصلاحات صحبت 
کرده بود، گفت: این سخنان نشان می دهد که آقای آشنا 

جایگاهی نداشته و همیشه به جایی آویزان می شده است.
وی افزود: آقای آشنا دارد برای بعد از آقای روحانی فکری 
برای خود می کند و یکی از دلایل ناکامی دولت حضور 

افرادی مثل آقای »ناآشنا« است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به اینکه واکنش 
آقای روحانی به این رفتار آقای آشنا چه باید باشد، گفت: 
آقای روحانی حداقل به احترام آنهایی که به او اقبال نشان 
دادند و به احترام افرادی که باعث شدند تا آقای روحانی رای 

بیاورد، باید یک عکس العمل صریح و روشن داشته باشد 
و تکلیف امثال آقای آشنا را برای ادامه مسیر روشن کند.

وی گفت: اصلاح طلبان تلاش کردند این دولت سرکار 
بیاید و حالا که آمده سر کار برخی افراد حاضر در این دولت 
مثل آقای آشنا هیچ نسبتی با اصلاح طلبان ندارند اما گویا 

اصلاح طلبان باید هزینه آن را بپردازند.
* تکلیفی برای حمایت از اشتباهات دولتمردان 

نداریم 
جواد امام با اشاره به اینکه ما باید صادقانه به مردم دلایل 
رایمان به آقای روحانی را بگوییم، گفت: خود اصلاح طلبان 
هم در واقع در بخش هایی منتقد جدی دولت هستند اما 
به لحاظ شرایط، اقتضائات و منافع ملی آن موقع تکلیفان 
این بوده که از آقای روحانی در مقابل کاندیداهای دیگر 
حمایت کنیم و از حمایت خودمان هم پشیمان نیستیم اما 

آقای روحانی و کابینه اش باید پاسخگوی اعمال خود باشند 
و امروز هم دلیل اینکه دولت دچار یک بی عملی مفرط و 
باعث هدررفت سرمایه ها و سوختن فرصت ها شده افرادی 
مثل آقای آشنا هستند.  ما باید این را صادقانه به مردم 
اعلام کنیم و دولت هم باید برای ادامه مسیر تکلیفش را با 

این ها اعلام کند.
وی در پاسخ به اینکه آیا شما برخلاف اصلاح طلبانی که 
می گویند باید تا آخرین لحظه از دولت حمایت کرد فکر 
می کنید، گفت: ما از دولت حمایت می کنیم اما حمایت از 
دولت به مثابه این نیست که ما هیچ نقدی به عملکرد نداشته 
باشیم و به منزله حمایت تکلیفی از اشتباهات همه افرادی 
که در دولت هستند نیست، از دولت حمایت می کنیم و از 
رای خود پشیمان نیستیم اما نقد خود از دولت مبنی بر بی 

عملی را هم می گوییم و به صراحت اعلام می کنیم.

 جواد امام:

»آشنا« به فکر بعد از دولت دوازدهم است 

معاون اول رییس جمهوری با تاکید 
بر اینکه کاهش هزینه ها در شرایط فعلی 
که با تحریم و محدودیت منابع در بودجه 
روبرو هستیم، اقدامی اجتناب ناپذیر است، 
افزود: برای اینکه بتوانیم با وجود همه 
محدودیت ها، کشور را به نحو مطلوب 
اقتصادی،  جراحی  نیازمند  کنیم،  اداره 
اصلاح ساختاری در اقتصاد و حذف هزینه 

های غیرضروری هستیم. 
»اسحاق جهانگیری« روزدوشنبه در 
شصت و پنجمین جلسه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی که به ریاست وی برگزار 
شد، با بیان اینکه مهمترین رسالت سازمان 
برنامه و بودجه تدوین بودجه متناسب 
با شرایط فعلی برای اداره کشور به نحو 
مطلوب است، اظهار داشت: در شرایطی 
که منابع بودجه کاهش یافته است، این 
سازمان رسالت بسیار مهمی بر دوش دارد 
و همه نهادها، سازمان ها و دستگاه ها نیز 
باید در این مسیر با این سازمان همراه و 

هماهنگ باشند.
معاون اول رئیس جمهوری با تاکید 
بر اینکه کاهش هزینه ها در شرایط فعلی 
که با تحریم و محدودیت منابع در بودجه 
روبرو هستیم، اقدامی اجتناب ناپذیر است، 
افزود: برای اینکه بتوانیم با وجود همه 
محدودیت ها، کشور را به نحو مطلوب اداره 
کنیم، نیازمند جراحی اقتصادی، اصلاح 
ساختاری در اقتصاد و حذف هزینه های 

غیرضروری هستیم.
رئیس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
با اشاره به اینکه توان کارشناسی مطلوبی 
در کشور برای ارائه راه حل های علمی 
و  مشکلات  از  رفت  برون  منظور  به 
چالش ها شکل گرفته است، تصریح کرد: 
میان  خوبی  تفاهم  امروز  خوشبختانه 
مدیران در همه سطوح و نخبگان برای 
اقتصادی  نظام  در  ساختاری  اصلاحات 

کشور شکل گرفته است.
اجرای  در  کرد:  تصریح  جهانگیری 
برنامه های کلان اقتصادی و نجات اقتصاد 
کشور از بیماری های مزمنی که رنج می برد 
و حاصل انباشت مشکلات در سال های 
متمادی است، اجماع سازی و همراهی 
همه ارکان نظام، دولت و مردم ضروری 

است تا برنامه ها و راهکارها بتواند در عرصه 
عمل بخوبی اجرا شوند.معاون اول رئیس 
جمهوری ادامه داد: با توجه به تاکید مقام 
معظم رهبری بر اصلاحات ساختاری در 
اقتصاد کشور، بهترین فرصت در اختیار 
سازمان برنامه و بودجه برای کاهش اتکا 
بودجه به درآمدهای حاصل از فروش نفت 
فراهم آمده که از ضروریات و اولویت های 
اساسی کشور است و باید از این فرصت 
بودجه  ساختار  اصلاح  و  پالایش  برای 

استفاده کرد.
وی از سازمان برنامه و بودجه خواست 
با جدیت برای مهیا کردن شرایط اجرای 
اصلاحات  برای  شده  ارائه  راهکارهای 
ساختاری در بودجه کشور بویژه در حوزه 
درآمدها و هزینه های کشور تلاش کند و 

در عین حال، تاکید کرد: اتخاذ تصمیمات 
اقتصاد  حوزه  در  بویژه  کشور  در  مهم 
به  که  است  جمهور  رئیس  به  مربوط 
لحاظ قانونی از طرف مردم مسئولیت اداره 
کشور را بر عهده دارد و همه این موضوع 
را پذیرفته اند و باید تلاش کرد تا برای 
اجرای برنامه ها و اصلاحات ساختاری در 
اقتصاد کشور نظر رئیس جمهور تأمین 

شود.
و  دستگاه ها  بودجه  باید   *

سازمان های غیردولتی حذف شود 
جهانگیری همچنین با تاکید بر اینکه 
باید از هم اکنون برای بودجه سال ۹۹ کل 
کشور نیز برنامه ریزی دقیقی در جهت 
صرفه جویی و کاهش هزینه ها داشته 
بودجه  باید  کرد:  نشان  خاطر  باشیم، 
دستگاه ها و سازمان های غیردولتی که 
طی سالیان گذشته بی جهت بودجه خود 
را به دولت متصل کرده اند حذف شود 
زیرا در شرایطی که بودجه دولت در تنگنا 
و محدودیت قرار دارد، کمک به این گونه 
مؤسسات و سازمان ها امری غیرضروری و 

ناممکن است.
افزود:  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
نظرات کارشناسی  و  باید روی روش ها 
می کند،  تأمین  را  کشور  مصلحت  که 
پافشاری کنیم زیرا تجربه نشان داده که 
دیگر نمی توان با روش های کنترلی اقتصاد 

کشور را اداره کرد.

معاون اول رییس جمهوری:

نیازمند جراحی اقتصادی هستیم
اخبــار سرمقـاله

خبــر

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: الان دلیل کافی برای اروپایی ها وجود دارد که اقدام 
کنند و بپذیرند که در صورتی که تعهداتشان را اجرا نکنند حتماً باید با عواقب عدم اجرای 

تعهداتشان روبرو شوند.
محمدجواد ظریف بعدازظهر دیروز در حاشیه افتتاح نمایشگاه خیریه عکاسی کارکنان 
وزارت امور خارجه تحت عنوان »فوتو دیپلمات، نگاه جهانی - هنر ایرانی« در جمع 
خبرنگاران پیرامون اینستکس، اظهار داشت: اینستکس یک گام مقدماتی بوده که حتی 
اگر بصورت کامل اجرا می شد، تنها گوشه ای از اقدامات اتحادیه اروپا را که در برجام تعهد 
کردند می پوشاند.وی افزود: تاخیر مجدد در اجرای اینستکس نشان می دهد نه اروپایی ها 
توانش را دارند و نه اراده اش را که اقدامی انجام دهند؛ به همین خاطر آنچه در چارچوب 
ماده ۳۶ برجام مطرح کردیم را ادامه می دهیم. البته اروپایی ها هر وقت باور کنند که باید 
برای حفظ امنیت خود هزینه کنند و در اجرای تعهداتشان اقدام کنند، اعلام کردیم 
اقدامات ما قابل بازگشت است.ظریف ادامه داد: معتقدیم الان دلیل کافی برای اروپایی ها 
وجود دارد که اقدام کنند و بپذیرند که در صورتی که تعهداتشان را اجرا نکنند حتماً باید 
با عواقب عدم اجرای تعهداتشان روبرو شوند.وی در خصوص معامله قرن گفت: واضح 
است که قدس فروشی نیست و فلسطینی ها هم اعلام کردند حاضر نیستند سرزمین، 
عزت و میراث گذشتگانشان را به فروش برسانند؛ حالا اگر کسانی می خواهند آنجا بازی 
را برای خودشان سامان بدهند و خرید و فروشی صورت بگیرد مشکل آنهاست که وقت 

خودشان را تلف می کنند و جز کینه و نفرت مردم منطقه برای فروش آرمان فلسطین 
چیزی حاصلشان نخواهد شد.

* سرنگون کردن پهپاد جاسوسی آمریکا غرورآفرین  بود
ظریف اقدام سپاه پاسداران در سرنگون کردن پهپاد جاسوسی آمریکا را اقدامی 
غرورآفرین خواند و تاکید کرد: این اقدام از نظر فناوری و رشادت و دفاع از تمامیت ارضی 
کشور اقدامی غرورآفرین بود.وی خاطرنشان کرد: همواره گفته ایم تمامیت ارضی کشور 
موضوعی قابل مذاکره نیست و خدشه به سرزمین ایران توسط هر کسی با شدیدترین 
واکنش همه مردم ما مخصوصاً نیروهای مسلح مواجه خواهد شد.وزیر امور خارجه درباره 
این ادعا که گفته شده سامانه ای که توسط آن پهپاد آمریکایی سرنگون شد، روسی بوده 
است گفت: خیر سامانه صد در صد ایرانی بود. البته من متخصص این موضوع نیستم 
ولی سامانه ای که از آن استفاده شده سامانه ایرانی است و قبلًا هم نشان داده شده که 
این سامانه ایرانی است و این باعث افتخار مردم ایران است که توانستند به چنین حدی 
از فناوری دست یابند.ظریف در خصوص پیگیری ایران در مجامع بین المللی مبنی بر 
تجاوز پهپاد جاسوسی آمریکا به آسمان ایران تصریح کرد: در پی تجاوز آمریکا نامه ای را 
برای دبیرکل سازمان ملل ارسال و در نامه اعتراض کرده و خواستار اقدام بین المللی برای 
جلوگیری از این گونه اقدامات بسیار خطرناک آمریکا در ایجاد تنش در منطقه ما و تهدید 

حدود کشورهای منطقه و خدشه وارد کردن به تمامیت ارضی کشورها شدیم.

 محمدجواد ظریف:

اروپایی ها باید با عواقب عدم اجرای تعهداتشان روبرو شوند

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد : به هیچ کسی اجازه نمی 
دهیم که فساد و ناسلامتی را در دستگاه قضایی بوجود آورد 
و در این زمینه قطعا برخورد ما متفاوت تر از قبل خواهد بود.

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی  یکشنبه 
شب در ادامه گفتگوی زنده تلویزیونی افزود : فساد و رانت 
زیبنده دستگاه قضایی و چه جامعه و همچنین سازمان 
اداری نظام اسلامی نیست به همین علت مصمم هستیم 
با مفاسد برخورد قاطع کنیم.وی تاکید کرد : در پرونده ها 
نیز اجازه نمی دهیم وکیل ، کارشناس ، قاضی ، کارمند و یا 
ضابط ناسالمی در روند پرونده حضور یا ناظری داشته باشد 
و در این زمینه ابزار نظارتی در داخل قوه قضائیه باید فعال 
تر از قبل عمل کند.رئیسی گفت : نباید اجازه داد دو قاضی 
ناسالم باعث خدشه به جایگاه قوه قضائیه و قضاوت شوند 
البته در روند بررسی پرونده ها ما مشکلی با پول درآوردن 
افراد نداریم بلکه سخن ما این است که باید تعرفه ها واقعی 
و در عین حال شفاف باشد.رئیس دستگاه قضا درباره عزل 
۶0 قاضی در ماه های اخیر نیز گفت : این آغاز راه است 
و مبارزه با فساد در هر جایگاهی در درون دستگاه ادامه 
خواهد داشت و ما این را به سخنرانی ، شعار و مصاحبه 
خلاصه نمی کنیم بلکه در عمل مردم این مهم را مشاهده 
خواهند کرد.رئیسی در عین حال نقش مردم در مبارزه با 
فساد را محوری دانست و گفت : از مردم می خواهم در 
مبازه با فساد به ما کمک کنند و خود مردم هم اجازه نفوذ 

دلالان یا رشوه خواری ،پارتی بازی را در روند رسیدگی به 
پرونده ها را ندهند.

* با قتل در زندان فشافویه برخورد قاطع و سریع 
می شود

رئیس قوه قضاییه گفت : با عاملان و غافلان موضوع قتل 
در زندان فشافویه به سرعت و قاطعیت برخورد خواهد شد.

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در ادامه 
سخنانش در برنامه زنده تلویزیونی افزود : چند نکته اساسی 
در این زمینه وجود دارد اول اصل قتل و جنایت است ، دوم 
غفلت از این حادثه و سوم اینکه باید تدبیری اندیشید که 
در آینده چنین مسائلی بوجود نیاید.وی افزود : درباره قاتل 
پرونده کیفرخواست سریع صادر و موضوع رسیدگی شده و 
به سرعت به نتیجه خواهد رسید.رئیسی ادامه داد : در این 
زمینه اگر مامور یا مامورانی غفلت کرده باشند حتما با آنها 
برخورد خواهد شد بویژه اینکه اگر مسئولی در این زمینه 
غفلت کرده باشد دستور دادیم که سریع برکنار شود.رئیس 
دستگاه قضا ادامه داد : مردم از ما انتظار برخورد همراه با 
سرعت دقت وحق خواهی در پرونده ها دارند و ما نیز از این 

مهم غافل نخواهیم بود.
* سلامت دستگاه قضا در گرو مبارزه با فساد 

است 
رئیس قوه قضاییه گفت: سلامت دستگاه قضا در کشور 
در گرو مبارزه با فساد و ناهنجاری هاست که این در حرف 

محقق نمی شود بلکه مردم از ما عمل می خواهند.
وی درپاسخ به پرسشی در خصوص میزان اعتماد به 
دستگاه قضا افزود: قبل از مسئولیتم نظر سنجی سازمان 
های معتبر نشان می داد که اعتماد مردم به بخش هایی 
از دستگاه قضا دچار خدشه شده است که البته با اقدامات 
صورت گرفته در چند ماه اخیر احساسم این است که این 

اعتماد افزایش پیدا کرده است.
وی گفت: البته باید اقدامات ما به گونه ای عملیاتی شود 
که این افزایش اعتماد مستمر باشد که اگر غیر از این باشد 
فایده ای ندارد و مردم باید احساس کنند که با متجاوزان به 

قانون و مفسدان برخورد می شود.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: اینکه در تیتر روزنامه ها 
خبرهای مفسدان را می بینیم و بگوییم دزد- دزد ، فایده 
ای ندارد مهم برخورد با مفسدان است که باعث افزایش 

اعتماد خواهد شد.
رئیسی افزایش اعتماد به دستگاه قضا را افزایش اعتماد 
به نظام دانست و گفت: در کشور ما اعتماد سازی یک 
موضوع نمایشی نیست بلکه یکی از مولفه های اصلی 
امنیت ملی است و اینکه دشمن می گوید نمی خواهد 
حمله کند درست نیست بلکه نمی تواند حمله کند چون 
مردم به حکومت اعتماد دارند و ما در قوه قضاییه نیز در 
افزایش اعتماد سازی و اصلاح رویه ها و مشکلات باید 

بکوشیم .

رئیس قوه قضائیه: 

برخورد با فساد در دستگاه قضایی متفاوت تر از قبل خواهد بود

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: موسسه های مالی غیرمجاز ۳۶ هزار میلیارد تومان 
به دولت خسارت زدند، زیرا دولت ناچار شد برای جبران تعهدات و خساراتی که وارد 

کردند این مبالغ را پرداخت کند.
»محمدباقر نوبخت« دیروز در مراسم امضای تفاهمنامه تامین سه هزار میلیارد تومان 
منابع مالی برای بازسازی و نوسازی مناطق سیل زده با استفاده از منابع مالی بانک ها، 
افزود: گلایه ها و انتقادات غیرمنصفانه ای علیه نظام بانکی کشور صورت گرفته، این در 

حالی است که فقط موسسه های مالی غیرمجاز مشکلاتی را برای کشور ایجاد کردند.
معاون رئیس جمهوری با تشریح جزییات اقدامات دولت برای جبران خسارات سیل 
در مناطق سیل زده، گفت: بر اساس گزارش قرارگاه بازسازی مناطق سیل زده در مجموع 
۳۸ هزار میلیارد تومان خسارات مربوط به سیل ابتدای امسال بوده است.نوبخت افزود: 

برای جبران این خسارات تقسیم کار بین بخش های مختلف انجام شده است.وی گفت: 
۲۳ هزار میلیارد تومان از این خسارات قرار است از ردیف های مختلف دولتی و بودجه 
تامین شود.رئیس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: ۱5 هزار میلیارد تومان نیز از محل 
تسهیلات پرداخت می شود که بانک ها برای تامین آن اعلام آمادگی کردند.معاون رئیس 
جمهوری گفت: همزمان با وقوع سیل بی سابقه در کشور با یکی از شدیدترین و ظالمانه 
ترین تحریم های تاریخ مواجه هستیم که این موضوع شرایط سختی را برای جبران 
خسارت ۳۸ هزار میلیارد تومانی سیل ایجاد کرده است.رییس سازمان برنامه و بودجه 
اضافه کرد: دولت تاکنون ۳,500 میلیارد تومان برای پرداخت خسارت مناطق سیل زده 
به خزانه واریز کرده است.وی ادامه داد: دیروز در هیات دولت جزئیات پرداخت ۳ هزار و 

۹00 میلیارد تومان خسارت دیگر به مناطق سیل زده به تصویب رسید.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد

خسارت ۳۶ هزار میلیارد تومانی موسسات غیرمجاز  به دولت 

محمد مهدی مظاهری

عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان، 
لیست امید را از فراکسیون امید مجلس جدا دانست و 
گفت: کنار هم قرار دادن آنها موجب ناهمسانی اطلاعات و 

ارائه تحلیل های غیرواقعی می شود.
»شهیندخت  اظهارات  درباره  رسولی«  »حسن 
مولاوردی« مبنی بر تشکیل کارگروه ای در شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان برای رصد و ارزیابی عملکرد 
نهادهای برآمده از لیست امید، اظهارداشت: یکی از زیر 

مجموعه های این شورا به همراه کارگروه رسانه و استان ها، 
کارگروه پایش است که در آن سیاست ها، راهبردها و 
بازخوردهای انتخاباتی گذشته شورا ی عالی سیاست 
گذاری اصلاح طلبان مورد بررسی قرار می گیرد.وی با بیان 
اینکه ارتباطی میان ناکارآمدی لیست امید در انتخابات 
هیأت رئیسه دوره چهارم مجلس و تشکیل کارگروه رصد 
و ارزیابی لیست امید وجود ندارد، خاطرنشان کرد: جریان 
اصلاحات و فراکسیون امید مجلس و شورای شهر در 

انتقال مواضع، دستاوردها و عملکردها به افکار عمومی و 
همچنین رفع ابهامات توفیق چندانی نداشته است.عضو 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان اظهار داشت: 
درباره انتخاب »محمد مهدی زاهدی« به عنوان رئیس 
کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی برخی رسانه ها 
به ویژه ارگان مطبوعاتی حزب سازندگی، استنتاج ها و 
تحلیل هایی چون کم کاری »محمد رضا عارف« را مطرح 

کردند که از اساس با واقعیت همخوانی ندارد.

 عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان: 

حساب »لیست امید« از »فراکسیون امید« جداست

یادداشت

امیررضا واعظ آشتیانی



3 سه شنبه -چهارم تیر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4829



تولید۹نوعفرومونجنسیحشرات

       مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان فعال در پارک علم و فناوری البرز وابسته به جهاد 
دانشگاهی، از تولید فرومون های جلب کننده آفات در این شرکت خبر داد و اعلام کرد: 
هر گونه گیاهی یک نوع فرومون آفت مخصوص به خود را دارد و ما در این شرکت موفق 
شدیم مجوز ۹ نوع فرومون جنسی برای مقابله با آفات در گیاهان را از سازمان اصلاح 

نباتات کشور بگیریم.
مدیرعامل این شرکت با اشاره به اینکه وقتی افت ها وارد تنه درختان می شوند دیگر 
امکان مقابله با این آفت ها به آسانی امکانپذیر نیست، گفت: تنها راه در این زمینه 
استتفاده از فرومون های جنسی جلب کننده حشرات است که در هر هکتار به اندازه ۱۵ 
تا ۱۶ تله کار گذاشته می شود و با عمر مفید حداقل یک ماه می توان به مبارزه آفت ها رفت.
رسول رمضانی با اشاره به اینکه این شرکت دانش بنیان در زمینه تولید فرومون های 
جلب کننده حشرات فعالیت می کند و این فعالیت برای اولین بار در کشور است، گفت: 
فرومون ها موادی هستند که به میزان بسیار ناچیز از حشرات به منظور جفت یابی و یا 
تجمع و سایر اهداف دیگر ترشح می شوند و افراد همان جامعه را مورد تأثیر قرار می دهند.
وی این طرح را مناسب برای درختان گردو عنوان کرد و با اشاره به اینکه برای درختان 
دیگر از جمله سیب و … نیز کاربرد آن دنبال می شود، افزود: مدت هاست که در کشورهای 
پیشرفته از این مواد که به شکل مصنوعی در آزمایشگاه ها سنتز می شود جهت کنترل 

آفات کشاورزی استفاده می شود.
مدیرعامل این شرکت به دستاوردهای دیگر آن اشاره کرد و گفت: این شرکت اولین تولید 
کننده فرومون ها به صورت تجاری در کشور است و محصولات آن جهت پیش آگاهی، 

شکار انبوه و اخلال در جفت گیری استفاده می شود.
وی تصریح کرد: با توجه به اهمیت تولید محصولات ارگانیک و سالم در کشاورزی که 
روز به روز برجسته تر می شود و بیماری های ناشی از استفاده بی رویه از سموم کشاورزی 
انتظار می رود توجه و فروش فرومون ها به صورت تجاری در ایران و جهان گسترش 

بیشتری یابد.
رمضانی گفت: هدف ما از پذیرش در پارک علم و فناوری البرز انجام فعالیت های 
پژوهشی، تجاری سازی، اختراع، بهره مندی از مزایای قانونی پارک، استفاده از نام و برند 
پارک علم و فناوری البرز و جهاد دانشگاهی، دریافت خدمات و مشاوره های تخصصی و 

عمومی و استفاده از منابع موجود در پارک مانند زمین و دفتر است.
بنا بر اعلام روابط عمومی جهاد دانشگاهی، این دستاورد به عنوان دستاورد شاخص 
در پارک علم و فناوری البرز در حوزه کشاورزی مورد توجه کارشناسان بخش کشاورزی و 

باغی قرار گرفته است.

سرفیستاشویمایکروسافتبهزودی
ازراهمیرسد

مایکروسافت در حال برنامه ریزی برای عرضه یک مدل تاشو و کوچک از لپ تاپ 
سرفیس است که دارای یک نمایشگر ۹ اینچی خواهد بود.

 منابع نزدیک به این شرکت می گویند سرفیس جدید در نیمه اول سال آینده میلادی 
در دسترس خواهد بود.

فعلًا نام Centaurus برای این لپ تاپ انتخاب شده و مایکروسافت نمونه اولیه آن را در 
ماه جاری میلادی در اختیار برخی کارکنان خود قرار داده است.

 Core قرار است سرفیس جدید همراه با نسخه ای تازه از سیستم عامل ویندوز ۱۰ به نام
OS یا WCOSعرضه شود که به ویندوز لایت هم مشهور است. این نسخه از ویندوز دارای 
رابط کاربری خاصی است که برای تسهیل استفاده از سرفیس دارای نمایشگر تاشو در 
نظر گرفته شده است.در واقع می توان از نمایشگر تاشده سرفیس در قالب دو نمایشگر 
مجزا استفاده کرد و ویندوز لایت هم بر همین اساس ارتقا یافته است.این لپ تاپ مجهز به 
پردازنده ۱۰ نانومتری Lakefield اینتل هم خواهد بود که قابلیت اتصال سرفیس جدید 
به شبکه های نسل پنجم یا LTE را فراهم می کند. گفته می شود این لپ تاپ می تواند 

برنامه های اندرویدی را هم اجرا کند و با سرویس آی کلود اپل نیز سازگاری دارد.

سنسور پوشیدنی دام، محصول یکی از شرکت های دانش بنیان مستقر در پارک علم و 
فناوری دانشگاه تهران رونمایی شد.

و  برای هوشمندسازی مزارع صنعتی دام شیری  این محصول  ایسنا،  زارش  ه گ ب
خانواده ای از محصولات مبتنی بر اینترنت اشیا است.

این محصولات با پایش جنبه های مختلف رفتار دام از قبیل موقعیت، فعالیت، وضعیت 
بدنی و حرکتی، وزن و گازهای بازدم دام تصویری دقیق و کمّی از گله را در اختیار مدیران، 
دامپزشکان و متخصصان مزرعه قرار می دهد. هم چنین این سامانه یکپارچه امکان تعیین 
وضعیت دام )سلامتی و فحلی(، تشخیص زودهنگام بیماری ها، مدیریت جیره و اتخاذ 
تصمیم های مدیریتی مبتنی بر داده را برای متخصصان مزرعه فراهم می کند. از این رو 
این سامانه هوشمند کمک فراوانی به بهبود بهره وری اقتصادی و افزایش کارآمدی مزارع 

دام شیری کشور می کند.
*ردیابی هوشمند دام در کاهش بودجه زمانی دامدار مؤثر است

به گزارش ایسنا، دکتر فرشاد لاهوتی، استاد دانشگاه تهران در مراسم رونمایی از این 
محصول، با بیان این که ردیابی هوشمند دام به کمک گوشواره و گردن بند هوشمند در 
مزارع بزرگ در کاهش بودجه زمانی مؤثر است، گفت: با این ابزار می توان اطلاعاتی از 

مزاج، خوراک و تولید مثل دام بدست آورد.
 وی در ادامه با اشاره به اینترنت اشیا و این که در سال ۲۰۲۰ حدود ۵۰ بیلیون ادوات 
به اینترنت وصل می شوند، اظهار کرد: اتومبیل های خودران از مهم ترین کاربردهاست که 

تحول عظیمی در دهه آینده ایجاد می کند. 
دکتر لاهوتی، منازل هوشمند، نورپردازی، دزدگیرها و … را از نمونه های بارز کابردهای 

اینترت اشیا برشمرد و افزود: هوشمندسازی صنایع هم در ۵ تا ۶ سال آینده رخ خواهد 
داد، همچنین اینترنت اشیا در هوشمندسازی مزارع نیز نقش دارد. 

عضو هیات علمی دانشگاه تهران در ادامه غذای ارگانیک را از موضوعات مهم در تغذیه 
دانست و گفت: در کالیفرنیا برای افزایش میزان شیر دام جیره غذایی گاو مهندسی 
می شود، اما دریافتند خروجی بازدم آن ها در طبیعت افزایش یافته است؛ این در حالی 
است که میزان خطر متان ۱۹ برابر گاز دی اکسیدکربن است به عبارتی گاوها در حد پراید 

دود تولید می کنند. 
دکتر لاهوتی با بیان این که بازمهندسی جیره غذایی غیر از مقرون به صرفه بودن، 
محتویات متان خروجی بازدم دام را کاهش می دهد، خاطرنشان کرد: ورودی گاو، 
جیره غذایی و خروجی آن، شیر است؛ با مهندسی باید نسبت درآمدی را بهینه کرد، از 
این رو باید دریافت بهتری از وضعیت مزرعه داشت که مستلزم داشتن ابزاری هوشمند 

است.
 وی با طرح این پرسش که چگونه می توان تصویری از مزرعه پیدا کرد؟ گفت: در حوزه 
اینترنت اشیا برای گاوها گوشواره و گردن بند هوشمند طراحی شده که می توان ۲ تا ۳ 
هدف را دنبال کرد؛ از آن جمله این که حیوان در مزارع بزرگ کجاست؟ آیا از دسته جدا 
شده است یا همراه در دسته خود در حال استفاده از جیره غذایی است؟ و یا اطلاعاتی 
از وضعیت مزاجی دام حاصل شود؛ همه این اطلاعات بودجه زمانی دام را کاهش 

می دهد. 
این استاد دانشگاه با بیان این که این اطلاعات موضوعی است و برای هوشمندسازی 
دام  پوشیدنی طراحی شده  افزود: حسگرهای  اتوماتیک شود،  فعالیت ها  این  د  ای ب
می توانند با باطری یا انرژی خورشیدی کار کنند که نمونه های خورشیدی آن کاراتر 
است. دکتر لاهوتی با بیان این که تگ مانتیور رفتار دام، مشخصات محیط زیست ادوات 
هوشمندی هستند که از نظر بودجه زمانی حائز اهمیت است، افزود: در این سیستم 
اطلاعات توسط درگاه )گیت( وارد می شود، در مزرعه سروری وصل نیست؛ اما در صورت 

وقوع حالتی غیرطبیعی سیستم آلارم می دهد.
 وی با بیان این که این سیستم برای رسیدگی زودهنگام به دام برای داشتن دامی 
کارآمد است، گفت: برخی سنسورها میزان رطوبت هوا را می سنجند. عضو هیات علمی 
دانشگاه تهران وجود سرور در مزرعه را کاری روتین در دنیا ندانست و گفت: هم اکنون 
می کوشند از روی دم و بازدم دام به بیماری آن پی ببرند که در تکنولوژی نو به اسم بینی 
الکترونیکی )E-Nose( معروف است؛ تشخیص دو بیماری کتوز و اسیدوز هم از طریق 
بازدم از طریق آنالیز چهار گاز متان، استون، آمونیاک و دی اکسیدکربن امکانپذیر است. 
دکتر لاهوتی خاطرنشان کرد: کنترل بیماری و مدیریت جیره غذایی دام در میزان 

بهره وری دامداری مؤثر است.

"سنسورپوشیدنیدام"رونماییشد

علمیوسلامت

۱۵ نکته کلی درباره بیماری کبد چرب و هشدارهای مربوط به آن

افزایشدورکمر،احتمالکبدچربرابالامیبرد!

به افرادی که می خواهند از پیشرفت بیماری کبد چرب در امان بمانند، توصیه می شود 
سبزی فراوان و مقدار مشخصی میوه را در رژیم روزانه غذایی شان داشته باشند. هر چه 
میزان مصرف سبزی ها در برنامه غذایی بیشتر باشد، احتمال ابتلا به بیماری هایی مانند 
بیماری کبد چرب کمتر خواهد شد. بیماری کبد چرب مانند بیماری دیابت یا فشارخون 
بالا جزو بیماری های مخفی طبقه بندی می شود؛ یعنی معمولًا بیمار در حالت عادی خبری 
از بیماری اش نخواهد داشت؛ زیرا کبد چرب، جزو بیماری های نسبتاً بدون علامت است 
که در موارد بسیاری، زمانی که بیمار آزمایش خون یا سونوگرافی شکمی برای تشخیص 
مشکلات دیگری انجام می دهد، متوجه علائمی از کبد چرب می شود.  بیماری کبد چرب 
معمولًا زمانی اتفاق می افتد که چربی بیش  از حد معمول در سلول های کبدی بیمار ساخته 
و ذخیره شود. به  طور کلی، اگر بیش از ۵ تا ۱۰ درصد وزن کل - کبد فردی را چربی تشکیل 
دهد، ما می گوییم آن فرد به بیماری کبد چرب مبتلا شده است، در ادامه بهتر است با ۱۵ 
نکته کلی درباره بیماری کبد چرب و هشدارهای مربوط به آن آشنا شوید و بدانید چطور 

می توان با تغذیه مناسب مانع ابتلا را به این بیماری شد.
۱- متأسفانه تخمین زده می شود حدود ۳۰ درصد از ایرانیان به بیماری کبد چرب مبتلا 

هستند اما از ابتلا به این بیماری خبر ندارند.
2- ناآگاهی از ابتلا به بیماری کبد چرب می تواند زمینه بروز سکته های قلبی و مغزی یا 

حتی مرگ زودرس را در بیمار فراهم کند.
3- بیماری کبد چرب در موارد پیشرفته می تواند علائمی مانند خستگی، ضعف، 

گیجی، تهوع، استفراغ و حتی شکم درد را برای بیمار به دنبال داشته باشد.
4- در مواردی که بیماری کبد چرب به سمت نارسایی کبد می رود، علائمی مانند زردی 

پوست و سفیدی چشم بروز پیدا می کنند.
۵- بی توجهی به این بیماری می تواند آسیب زیادی به بافت کبد بزند و حتی در موارد 

پیشرفته منجر به سیروز کبدی شود.
6- از مهم ترین دلایل ابتلا به بیماری کبد چرب می توان به این موارد اشاره کرد: 

شیوه زندگی ناسالم، الگوی غذایی نادرست، تغذیه ناکافی به دلیل رژیم های سخت 
لاغری یا بیماری، چاقی مفرط، دیابت، افزایش سطح چربی های خون و خصوصاً تری 
گلیسیرید، بارداری )در برخی موارد محدود(، سابقه ژنتیکی، مقاومت به انسولین، ابتلا 
به نشانگان متابولیک، مصرف مستمر برخی داروها مانند داروهای استروژنی یا کورتون ها، 

مصرف ناخواسته سموم، برخی عفونت های ویروسی یا برداشتن کیسه صفرا.
7- معمولًا بیماری کبد چرب درمان دارویی خاصی ندارد ولی در مواردی و به تشخیص 
پزشک معالج، می توان از درمان های دارویی کمکی استفاده کرد. درمان اولیه کبد چرب 

شدیداً وابسته به علت یابی بروز بیماری است.
8- چند مورد از مهم ترین اصول در درمان بیماری کبد چرب با پیشگیری از ابتلا به این 
بیماری شامل این موارد می شوند؛ اصلاح شیوه زندگی، اصلاح الگوی غذایی، افزایش 

فعالیت های فیزیکی روزانه و حذف عوامل خطری که به آن ها اشاره شد.
یکی از باورهای عمومی این است که بیشتر افراد گمان می کنند فقط مصرف   -9
چربی ها باعث بروز بیماری کبد چرب می شود. این در حالی است که مواد چرب الزاماً تنها 
عامل تغذیه ای ابتلا به بیماری کبد چرب نیستند و گاهی منابع غذایی کربوهیدرات های 

ساده هم می توانند نقش برجسته ای در ابتلا به کبد چرب ایفا کنند.
۱0- برای پیشگیری از ابتلا به بیماری کبد چرب، بهتر است مصرف قندهای ساده را 
تا حد امکان در برنامه غذایی تان محدود کنید. این توصیه با تأکید بیشتری برای بیماران 

دیابتی مطرح است.
۱۱- به افرادی که می خواهند از پیشرفت بیماری کبد چرب در امان بمانند، توصیه 
می شود سبزی فراوان و مقدار مشخصی میوه را در رژیم روزانه غذایی شان داشته باشند. هر 
چه میزان مصرف سبزی ها در برنامه غذایی بیشتر باشد، احتمال ابتلا به بیماری هایی مانند 

بیماری کبد چرب کمتر خواهد شد.
۱2- برای پیشگیری از ابتلا به کبد چرب توصیه می کنیم روغن های مایع را جایگزین 

روغن ها و چربی های جامد کنید که حاوی اسیدهای چرب اشباع و ترانس هستند.
۱3- اصلاح الگوی پخت و پر از دیگر موارد پیشگیری از ابتلا به بیماری کبد چرب 
محسوب می شود. اگر نمی خواهید این بیماری سراغ شما بیاید، بهتر است از روش های 
پختی مانند آب پز کردن، بخارپز کردن پخت معمولی با حرارت کم یا گریل کردن به جای 

روش های ناسالم مثل سرخ کردن یا غوطه ور کردن مواد غذایی در روغن کمک بگیرید.
۱4- متأسفانه نتایج آمارها و تحقیقات مختلف نشان می دهد مشکل بیماری کبد چرب 
میان کودکان ایرانی مانند کودکان سایر نقاط جهان در دهه گذشته شیوع بیشتری داشته 
است. بر اساس این تحقیقات مشخص شده بیش از ۸۰ درصد کودکان چاق که دچار 
چاقی شدید یا مفرط هستند، پیشرفت سریع تری نسبت به بزرگ سالان برای بروز فیبروز 
کبدی دارند. آمار ابتلا به بیماری کبد چرب حتی میان کودکان پیش دبستانی هم گزارش 
شده است. ازاین رو، بسیار مهم است که والدین از همان بدو تولد نسبت به نوع خوراک 
کودکانشان، روش طبخ غذا برای آن ها و تشویق بچه ها به داشتن فعالیت فیزیکی روزانه 

حساسیت لازم را داشته باشند.
۱۵- با تمام توضیحاتی که ارائه شد، بهتر است این را هم بدانید که یک راه ساده برای 
تشخیص ابتلا یا عدم ابتلا به کبد چرب در افرادی که احتمال بروز این بیماری در آن ها وجود 
دارد، اندازه گیری دور کمر است. معمولًا اگر اندازه دور کمر بیشتر از ۹۰ سانتی متر باشد، 
شما بیشتر در معرض خطر ابتلا به کبد چرب قرار خواهید گرفت. حالا اگر بیماری های 
زمینه ای یا عامل همراه دیگری که به آن ها اشاره کردیم هم در شما وجود داشته باشه باز هم 

خطر ابتلا به کبد چرب در شما بالاتر خواهد رفت.

گسترشپوکیاستخوانوعواقبناشیازآن
کلیسم از کمبودهای غذایی مهم در ۸۰ درصد افراد جامعه است که باعث گسترش 
پوکی استخوان و بیماری های مزمن می شود. بسیاری از تغییرات ژنتیکی در بدن با التهاب 
های باکتریایی همراه است و ممکن است مانع از جذب کلسیم شود و زمینه بروز سرطانها 
را تشدید کند، بنابراین باید رفع کمبود ریز مغذی ها و اصلاح الگوی زندگی مورد توجه 
مردم قرار گیرد. ویتامین D گروهی از پیش سازهای هورمونی محلول در چربی بوده که 
توسط نور خورشید، غذا و مکمل های غذایی به دست می آید و مطالعات مختلف نقش این 
ویتامین را فرایندهای تنظیم متابولیسم مواد معدنی )به خصوص کلسیم، فسفر و متابولیسم 
استخوان( را نشان داده است. فاکتورهایی از جمله مصرف کم ویتامین، بیماری های کبد و 
کلیه می توانند منجر به کمبود ویتامین D شوند، همچنین، سوء تغذیه ویتامین D با افزایش 
استعداد ابتلا به بیماری های مزمنی مانند نارسایی قلبی، بیماری عروق محیطی، فشار 
خون بالا، اختلالات شناختی شامل فراموشی و گیجی و عدم شناخت و بیماری هایی 
 D مانند دیابت نوع ۱ مرتبط است. مطالعات اخیر نشان داده است که سطح پایین ویتامین

می تواند منجر به افزایش خطر ابتلا به عوارض قلبی عروقی و سکته مغزی شود.
*خطرات کلسیم پایین

عباس رضوی متخصص داخلی در این زمینه می گوید: عدم مصرف کافی کلسیم در 
دروان کودکی می تواند منجر به راشیتیسم یا نرمی استخوان شود. وی می افزاید: استخوان 
بدن کودکان در این بیماری ضعیف و نرم می شون . و کمبود ویتامین Dدر کنار کمبود 
کلسیم می تواند مشکلات مادام العمری را برای آنها بوجود آورد. این پزشک ادامه می دهد: 
راشیتسم یا نرمی استخوان از جمله بیماری های رایج بوده و افرادی که با کمبود کلسیم 
مواجه هستند، ممکن است بعدها بر اثر اتفاقات با شکستگی استخوان روبه رو شوند. 
رضوی، از جمله این مشکلات را متوقف شدن رشد در سال های ابتدایی نوجوانی می داند 
و می گوید: در این دوران باید استحکام استخوان های بدن بیشتر شود تا بتواند در سال های 
آینده پاسخگوی نیاز بدن بود، تراکم استخوانی پس از ۳۰ سالگی به تدریج کاهش می یابد. 
وی تصریح می کند: یائسگی نیز خود یکی از عوامل کاهش تراکم استخوانی در زنان بوده و 
بهتر است که تراکم استخوانی پیش از ورود به دهه چهارم عمر در بالاترین حد ممکن باشد. 
این متخصص داخلی ادامه می دهد: پوکی استخوان یا استئوپروز هم مشکلی رایج است و 
می تواند منجر به شکستگی شود. این پزشک اظهار می دارد: بیشتر کلسیم دریافتی بدن 
صرف رشد و استحکام استخوان ها شده و این در حالی است که بخشی از کلسیم دریافتی 
صرف عملکرد مناسب بدن در تنظیم فشار خون، انقباض ماهیچه ها و ارسال سیگنال های 
عصبی می شود. وی می افزاید: اگر سطح کلسیم بدن افراد پایین باشد، این عملکردها 
کلسیم مورد نیاز خود را از استخوان استخراج می کنند و این عمل موجب کاهش استحکام 
استخوانی و در شکستگی خواهد شد. این متخصص داخلی با بیان اینکه کلسیم برای 
تولید استخوان و برای خوب کار کردن عضلات لازم است.اضافه می کند: در صورت کاهش 
کلسیم خون، این کمبود از طریق استخوان تامین می شود. رضوی خاطرنشان می کند: 
اگر میزان کلسیم در جیره غذایی کافی باشد، بین کلسیم خون و استخوان تعادل برقرار می 
شود و زنان باردار، مادران شیرده، کودکان و سالخوردگان حتی با وجود غذای غنی از کلسیم 
ممکن است نیاز به مکمل داشته باشند. وی ادامه می دهد: مصرف کلسیم کافی در رژیم 
غذایی به همراه فعالیت ورزشی مناسب، بخصوص درسال های اول زندگی تا ۳۵ سال نقش 
مهمی در تولید استخوان های محکم دارد. رضوی می گوید: قرار گرفتن ۱۵ تا ۳۰ دقیقه 
در روز در مقابل نور خورشید میزان نیاز روزانه ویتامین D افراد را تامین می کند و کسانی که 
قرص کلسیم مصرف می کنند باید آن را با یک لیوان پر آب یا آب میوه استفاده کنند. وی 
اضافه می کند: مصرف مقدار کافی کلسیم دردوران بارداری و شیردهی بسیار مهم است 
و مصرف زیاد آن نیز می تواند مضر باشد، پس در صورت بارداری یا شیردهی با پزشک در 

مورد میزان مصرف کلسیم مشورت شود.

صبح ها به سختی از رختخواب خارج شدن، هراس دائمی، عدم اعتمادبه نفس، 
انزوای مداوم و ...، بیشتر افراد با این نشانه ها به عنوان علائم اصلی افسردگی آشنا 
هستند؛ اما برخی علائم هستند که شاید کمتر به آن ها توجه شود، در این مطلب به 

آن ها خواهیم پرداخت.
سازمان بهداشت جهانی ادعا می کند در حال حاضر، ۵۰ درصد از ۳۰۰ میلیون 
نفری که با افسردگی زندگی می کنند، تحت درمان نیستند، حتی در کشورهایی که 
بیشترین میزان درآمد را دارند، این واقعیت می تواند دلایل زیادی داشته باشد، مثلًا 

اینکه تشخیص افسردگی به این سادگی ها نیست.
آدم ها معمولًا افسردگی را دست کم می گیرند و انکار می کنند که افسرده اند. آن ها 
معمولًا در شرایط استرس برانگیز و دوره های ناراحت کننده ای که در زدگی خود دارند، 
عادت کرده اند که با فشار و اجبار حالات خود را کنترل کنند و بروز ندهند و اغلب هم 

تعجب می کنند اگر به آن ها بگویید، افسردگی دارند.
به گفته ی دانشمندان و کارشناسان، افسردگی علائم غیرمنتظره ای در زنان دارد که 
مطمئناً همه ی خانم ها یکی یا همه ی این علائم را تجربه کرده اند و این کاملًا نرمال و 
پذیرفته شده است؛ اما اگر این علائم تمام مدت و هر روز با شما باشند، بهتر است با 

پزشکتان در موردش مشورت کنید تا مطمئن شوید افسردگی دارید یا خیر.
*مکرراً کنترل اعصابتان را از دست می دهید

نمی توانید دست از داد و بیداد سر همسرتان، همکارانتان و حتی فرزندانتان بردارید؟ 
طبق مطالعه ای در سال ۲۰۱۳، بیش از حد زودرنج و تحریک پذیر بودن )خشمگین 
افسردگی های  دچار  که  است  افرادی  از  نیمی  از  بیش  نشانه های  از  یکی  ودن(،  ب
بلندمدت تر و شدیدترند. پریشان حالی و خشمی که جزو خصوصیات یک نفر نیست اما 

وجود دارد می تواند نشان دهنده ی افسردگی هم در بزرگسالان و هم در کودکان باشد.
*خیلی زود از خواب بیدار می شوید

افسردگی در بعضی از خانم ها می تواند باعث شود تمام مدت بخوابند اما برخی دیگر 

دچار کم خوابی می شوند و اغلب صبح خیلی زود بیدارند. اگر ناگهان این حالت را پیدا 
کرده اید که هر روز صبح ساعت 4 یا ۵ بیدار می شوید و دیگر نمی توانید بخوابید، ممکن 

است یکی از علامت های افسردگی را داشته باشید.
افسردگی، احتمال کمردرد را افزایش می دهد و یک بررسی در سال ۲۰۱۵ این 
موضوع را نشان داده است. هر چه افسردگی تان بدتر شود، کمردردتان نیز بدتر خواهد 
شد. کارشناسان عقیده دارند افسردگی باعث می شود عصب ها بیش از حد حساس 

شوند
*دیگر از سرگرمی هایی که زمانی دوست داشتید لذت نمی برید

البته منظور ما این نیست که اگر بافتنی تان در عرض دو هفته تمام شد و دیگر علاقه 
ندارید بافتنی بعدی را دستتان بگیرید پس افسرده اید؛ اما اگر مثلًا همیشه عاشق 
آشپزی بوده اید اما حالا دیگر از این کار لذت نمی برید ممکن است افسرده باشید. 
این اتفاق بسیار ناخوشایند است زیرا زمانی این فعالیت ها حالتان را خوب می کرده؛ 
اما اکنون دیگر انگیزه و علاقه ای به انجامشان ندارید و حتی اگر خودتان را وادار به 

انجامشان کنید نیز هیچ لذتی نخواهید برد.
*غرق شبکه های اجتماعی شده اید

آیا بیشتر از گذشته به فیس بوک و اینستاگرام مشغول شده اید؟ افزایش وقت گذراندن 
در شبکه های اجتماعی می تواند یکی از تاکتیک هایی باشد که افراد دچار افسردگی 
پنهان از آن برای نادیده گرفتن ریشه ی افسردگی خود استفاده می کنند. در واقع 
شبکه های اجتماعی، حواس پرت کن هایی هستند که موقتاً کمی حالتان را خوب 
می کنند و شما را به فضای دیگری می برند و شما هر بار که پیامی )یا لایکی( دریافت 
می کنید، کمی آدرنالین ترشح می کنید. این اتفاق می تواند منجر به خستگی آدرنال و 

فرسودگی روحی شود زیرا زیاد به این عادت می پردازید.
*پایین کمرتان بسیار دردناک است

افسردگی، احتمال کمردرد را افزایش می دهد و یک بررسی در سال ۲۰۱۵ این 

موضوع را نشان داده است. هر چه افسردگی تان بدتر شود، کمردردتان نیز بدتر خواهد 
شد. کارشناسان عقیده دارند افسردگی باعث می شود عصب ها بیشاز حد حساس 
شوند. ضمناً اگر کمردردتان سبب افت کیفیت زندگی تان شود یا فعالیت ها و حرکاتتان 
را محدود کند، به راحتی می تواند افسردگی تان را تشدید کند. به طور کلی یکی از دلایل 

دردهای ناشناخته می توان مربوط به مشکلات روانی و یا افسردگی باشد.
*وزنتان خیلی تغییر کرده است

معمول است که افسردگی همراه با افزایش یا کاهش اشتها باشد. برخی افراد ممکن 
است وزن کم کنند که در ابتدا ممکن است خوشایند باشد؛ اما به مرور زمان، از دست 
دادن اشتها به غذا باعث می شود انرژی تان به شدت افت کند. برخی افراد نیز ممکن 
است با ریزه خواری در طول روز به افسردگی واکنش نشان دهند، مخصوصاً با غذاهایی 
که پُر از چربی و قند هستند، مثلًا چیپس سیب زمینی. بعد از پُرخوری حس بدی 
نسبت به خودتان پیدا می کنید، در نتیجه اعتمادبه نفستان پایین می آید؛ زیرا وزن اضافه 

می کنید و این یک چرخه ی بی پایان است.
*ناگهان تبدیل به یک آدم کاملًا سست و بی اراده می شوید

البته شما ممکن است اراده تان را از دست بدهید اما ابداً افسرده نباشید ولی ناگهانی 
بی اراده و سست شدن در واقع یکی از علامت های اصلی افسردگی در زنان است. 
حس ناامیدی و یا حتی در هر موقعیت و شرایطی انتظار بدترین حالت های ممکن را 
داشتن نیز می تواند نقش داشته باشد اما معمولًا افراد وقتی که افسرده اند، تصمیم های 
بد و نادرستی می گیرند، مثلًا روی آوردن به الکل، سر کار نرفتن و یا رفتارهای پُرخطر 

جنسی.
*بی نهایت احساس دل تنگی می کنید

طبیعی است گاهی به گذشته ها فکر کنیم؛ اما مرتباً در گذشته سیر کردن طبیعی 
نیست. خیلی از افرادی که افسردگی دارند مدام به روزهای خوب گذشته فکر می کنند 
و این یک نوع مکانیسم دفاعی برای آن هاست. فرد افسرده وقتی غرق گذشته هاست 
او شروع  اندوه  دوباره  برمی گردد  زمان حال  به  که  وقتی  اما  دارد؛  احساس خوبی 

می شود. در واقع اوقات خوش گذشته کمکش می کنند موقتاً حس خوبی پیدا کند.
*دچار پسوریازیس شده اید

پسوریازیس یک بیماری پوستی مزمن است که می تواند قسمتی از بدن یا تمام آن را 
درگیر کند. مطالعات دریافته اند در میان افرادی که پسوریازیس دارند، ۶۲ درصدشان 
دچار افسردگی اند. در واقع افسردگی موجب ابتلا به پسوریازیس و پسوریازیس موجب 

ابتلا به افسردگی می شود.
*مبتلا به یبوست هستید

تحقیقات نشان می دهد که یبوست و افسردگی به هم مرتبط هستند. در واقع، طبق 
گزارش سال ۲۰۱۱، ۳۳ درصد از افراد مبتلا به یبوست، علائم اختلال افسردگی را 
نشان دادند. بنابراین اگر با این مسئله روبرو هستید، با پزشک خود در مورد احتمال ابتلا 

به افسردگی به عنوان یک علت صحبت کنید.
*هرچه تلاش می کنید، نمی توانید تمرکز کنید

افکار منفی غلط، که غالباً با افسردگی همراه می شوند، می توانند تمرکز را سخت 
کنند. متأسفانه تمرکز ضعیف گاهی اوقات با ADHD اشتباه گرفته می شود، به ویژه 
هنگامی که ارائه دهندگان خدمات از این غافل باشند که این افکار منفی است که سد 

راه توانایی شما برای تمرکز شده است.
*در نهایت این که

"احساس گناه کردن در مورد همه چیز"، "تغییرات قابل توجه در رسیدگی به بهداشت 
شخصی" و "احساس به اندازه ی کافی خوب نبودن" هم می توانند از دیگر علائم پنهان 
افسردگی باشند. در صورت مشاهده ی یک یا همه ی موارد فوق بدون این که دلیل 
دیگری برای آن ها پیدا کنید، مخصوصا این که دو هفته یا بیشتر طول بکشد، بهتر است 

به یک روانپزشک مراجعه کنید.

متخصصان تغذیه می گویند که سریع غذا خوردن می تواند تاثیر 
چاق کنندگی داشته باشد.

بر نوع مواد غذایی مصرفی، سرعت  ایسنا، علاوه  ه گزارش  ب
خوردن نیز می تواند تاثیر بسزایی بر میزان افزایش یا کاهش وزن 
داشته باشد. گروهی از متخصصان علوم تغذیه در ژاپن به مطالعه 
روی ۱۰۸۳ فرد بزرگسال برای مدت پنج سال پرداختند. این افراد 
بر اساس سرعت غذا خوردن )کُند، عادی و سریع( به سه گروه 
تقسیم شدند. همچنین از آنان درخواست شد در شروع مطالعه 

به پرسش هایی در مورد رژیم غذایی، برنامه ورزشی و سابقه پزشکی 
پاسخ دهند. هیچ یک از این افراد در آغاز آزمایش ها به سندرم های 
متابولیک از جمله چاقی شکمی، سطح پایین کلسترول خوب، 

تری گلیسیرید بالا، فشار خون و قند خون بالا مبتلا نبودند.   
متخصصان ژاپنی مشاهده کردند که پس از گذشت پنج سال 
۸4 نفر از این افراد به سندروم متابولیک دچار شدند و سرعت غذا 
خوردن در ابتلای آنان به این بیماری موثر بوده  است. بنابراین 
گزارش افرادی که تند و سریع غذا می خوردند ۸۹ درصد بیشتر 

از دو گروه دیگر با احتمال ابتلا به سندرم متابولیک مواجه بودند. 
همچنین تنها در ۲.۳ درصد از افرادی که آهسته غذا می خوردند 
این سندرم تشخیص داده شد. این متخصصان همچنین افزودند: 
افرادی که سریع غذا می خورند نسبت به دیگران، سایز دور کمر 
بزرگتر و قند خون بالاتری داشته و احتمال اینکه دچار اضافه 
وزن شوند بیشتر است. به گزارش نشریه تایمز آو ایندیا، به گفته 
برای  بدن فرصتی  باعث می شود  تند غذا خوردن  تخصصان  م

ارسال سیگنالی مبنی بر احساس سیری نداشته باشد.

یکعاملمهمافزایشوزن

نشانه های عجیب افسردگی!

علائمی که نشان می دهد 
افسرده اید؛ اما نمی دانید

یافتن روشی ساده برای تشخیص هویت افراد یکی از 
دغدغه های جدی بشر است و حالا محققان شیوه ای 
برای شناسایی سریع اشخاص با استفاده از تنها یک تار 

موی آنها ابداع کرده اند.
در  لیورمول  لاورنس  ملی  آزمایشگاه  پژوهشگران   
کالیفرنیا با همکاری محققان دانشگاه میشیگان می گویند 
تنها کافی است یک تار موی بدن فرد را در اختیار داشته 
باشید تا بتوانید او را به طور دقیق شناسایی کنید و نکته 
مهم این است که لزومی ندارد این تار مو متعلق به سر 

فرد باشد. تا به امروز مطمئن ترین روش شناسایی هویت 
افراد، بررسی دی ان ای آنها بوده است. اما دی ای ای 
موی افراد تنها حاوی بخشی از اطلاعات هویتی آنها است 
که عمدتاً از یک پروتئین فیبری به نام کراتین تشکیل شده 
است. چالش دیگر این است که این ماده بسیار آسیب 

پذیر است و به سرعت در هم می شکند.
اما پروتئین موجود در مو حاوی طیف گسترده ای از 
آمینواسیدها هم هست که به سادگی قابل شناسایی بوده 
و تا ۲۵۰ سال دست نخورده و سالم باقی می مانند. پیش 

از این از روش آزمایش پروتئین موی سر برای شناسایی 
هویت افراد استفاده شده بود. اما این بار محققان روش 
مذکور را به موهای بدن تمامی افراد و از جمله موهای 
دست و پا تسری داده اند. به گفته این محققان، با تکمیل 
روش یادشده بررسی دقیق پروتئین ها و امینواسیدهای 
تنها یک تار موی بدن انسان، شناسایی هویت فردی را در 
میان ده میلیون نفر ممکن می کند. این روش به خصوص 
برای شناسایی هویت متجاوزان جنسی و افرادی که به 

شکلی مشکوک جان داده اند مفید است.

شناساییهویتافرادباتنهایکتارمو!
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عادت کرده ایم به حوادث، یک بار آتش سوزی، بار 
دیگر سیل و قبل تر زلزله. اما به عبرت نگرفتن هم عادت 
کرده ایم. عبرت نگرفتیم که باید پیش از وقوع حادثه به 
فکر چاره بود. به حریم رودخانه تجاوز می کنیم غافل از 
سیل، خانه می سازیم غافل از زلزله و بازار ناایمن داریم 
غافل از آتش سوزی.آیا شعله های عبرت آموز آتش بازار 

تبریز، بازار قم را بیدار می کند؟
عبرتست آن قصه ای جان مر ترا…؟!، یک اتصال برای 
شعله ور کردن بازار تبریز کافی بود. جرقه ای که نیمه 
 اردیبهشت ماه، آتشی هولناک را به جان بزرگ ترین بازار 
ثبت شده مسقف جهان در فهرست آثار یونسکو انداخت 
و پس از جولان چند ساعته به بیش از ۱۲۰ واحد صنفی 
خسارت های سنگینی وارد کرد. حادثه ای که می توانست 
در هر بازار دیگری در سراسر کشور از جمله بازار کهنه قم 
رخ دهد. حادثه ای که می تواند عبرتی باشد تا به وضعیت 

ایمنی بازار ناایمن قم سرو سامان داد.
بازار قدیم قم که قدمت آن به دوره صفویه و قاجاریه 
باز می گردد، در اواخر سال ۱۳۷۶ به ثبت ملی میراث 
فرهنگی رسید و از سال ۱۳۸۰ تاکنون، پنج دوره مرمت 
در آن اجرایی شده است. ایجاد طاق های فرو ریخته، 
سبک سازی، حذف الحاق ها، استحکام بخشی، سفید 
کاری، آجر فرش بخشی از این مرمت ها بوده است. اما 
کابل های در هم تنیده که ردی از خود در تمام در و دیوار 
بازار به جا گذاشته اند نشان می دهد که وضعیت ایمنی 

این بازار چندان مناسب نیست.
معاون میراث فرهنگی قم از در کمین خطر بودن وقوع 
آتش سوزی برای بازار قم خبر می دهد و مدیر عامل آتش 
نشانی قم وضعیت ایمنی بازار کهنه این شهر را بسیار 

نگران کننده می داند.
بزرگترین  عنوان  به  قم  بازار  بزرگ  تیمچه  همچنین 
سقف ضربی ایران، شاهکار معماری دوران قاجار و یکی 
از بی نظیرترین آثار معماری کشور که از نظر وسعت، 
هنر معماری و تزئینات، از جمله بناهای منحصر به فرد 
به شمار می رود و بخش از بازار کهنه را شامل می شود 
که خطر آتش سوزی به دلیل ایمنی پایین آن را تهدید 
توسط  کشور  بازار  ایمنی  طرح  نخستین   می کند. 
آتش نشانی قم تدوین و پس از تصویب توسط سازمان 
شهرداری های کشور، برای اجرا به شهرداری های سراسر 
کشور ابلاغ می شود. اما این طرح در قم به عنوان شهر 
ابداع کننده این طرح به دلیل عدم استقبال اصناف و 

هیأت امنای بازارهای قم تا کنون اجرایی نشده است.
*ایمن سازی بازارهای قم نیازمند همکاری اصناف 

است
و  گفت  در  قم  استانداری  بحران  مدیریت   مدیرکل 
گو با خبرنگار ایرنا، با اشاره به آتش سوزی بازار تبریز و 
ضرورت توجه به ایمن سازی بازارهای قم گفت: ایمن 
است  اصناف  همکاری  نیازمند  قم  بازارهای  سازی 
که با وجود جلسات متعدد تاکنون همکاری مناسبی 
در  افزود:  اوروجی  نداشته اند.  محسن  زمینه  این  در 
و  پاساژها، مجتمع های تجاری  ایمنی سازی  راستای 
بازار قدیمی قم، جلسات متعددی با حضور اصناف قم 
در کارگروه آتش نشانی قم برگزار شده است و در این 
راستای دستورالعملی در استان تدوین و به عنوان الگویی 
در کشور مطرح شد ولی تا کنون همکاری خوبی برای 
اجرای این دستوالعمل توسط واحدهای صنفی قم انجام 
نشده است.  وی با بیان اینکه باید مدیران مجتمع های 
تجاری استان نسبت به ارتقای ایمنی این اماکن اقدام 
عملی  کنند، ادامه داد: با وجود پیگیری های سازمان 
آتش  نشانی قم برای نصب شیرهای اطفا حریق دراین 
زمان  در  موضوع  این  اهمیت  اینکه  دلیل  به  مکان ها 
این  نشده  درک  صنفی  واحدهای  توسط  حادثه  بروز 

پیگیری ها به نتیجه دلخواه نرسیده است.
*احتمال تکرار آتش سوزی بازار تبریز در سایر 

بازارهای کشور از جمله قم وجود دارد
مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم ادامه داد:  هیأت 
هزینه های  بر  علاوه  باید  تجاری  مجتمع های  امنای 
جاری، برای ارتقای امنیت در این اماکن نیز هزینه کنند 
سطح  به  تجاری  مجتمع های  این  ایمنی  وضعیت  تا 
استاندارد ارتقا یابد و این موضوع باید با همکاری خود 

واحدهای صنفی مستقر در پاساژها رقم بخورد.
اوروجی با اشاره به احتمال تکرار آتش سوزی بازار تبریز 
در سایر مجتمع های تجاری در کشور گفت: آتش سوزی 
در بازار قدیم تبریز که در آن خسارت های سنگینی به 
واحدهای صنفی مستقر در آن وارد کرد، تچربه سختی 
بازارها و مجتمع های  ارتقای  برای  از آن  باید  است که 

تجاری به ویژه بازارهای قدیم استفاده کرد.

دوره های  انجام  برای  کامل  آمادگی  داد:  ادامه  وی 
 آموزشی و همچنین ارتقای ایمنی مجتمع های تجاری 
در حوزه سیاست گذاری با استفاده از ظرفیت واحدهای 
اعلام  آن  لازمه  ولی  دارد  وجود  استان  در  قم  صنفی 

همکاری اصناف است.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم گفت: آموزش 
واحدهای صنفی، ساماندهی وضعیت برق مجتمع ها 
با استفاده  ایمنی  بازارهای تجاری، ایجاد گروه های  و 
از ظرفیت واحدهای صنفی مستقر در آن و همچنین 
همکاری و تأمین زیرساخت های ایمنی توسط هیأت 
امنای این مجتمع ها از جمله اقدام هایی است که برای 

ارتقای سطح ایمنی بازارهای استان باید انجام داد.
*بازار کهنه قم با خطر بالقوه آتش سوزی مواجه 

است
فرهنگی،  میراث  کل  اداره  فرهنگی  میراث   معاون 
صنایع دستی و گردشگری قم در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا، اشاره ای به بازار کهنه قم و با بیان اینکه بازار فوق 
الذکر با خطر بالقوه آتش سوزی مواجه است گفت: ۴ 
بحران  بازآفرینی ستاد  اعتبارات  از محل  ریال  میلیارد 
استان برای کف سازی و ساماندهی تأسیسات برقی بازار 

کهنه و بازار چهار سوق در نظر گرفته شده است.
شاهین ایل بیگی افزود: ساماندهی تأسیسات برق 
بازارکهنه قم تیمچه بازار و پاساژ حجت که دارای ارزش 
سوزی  آتش  از  جلوگیری  منظور  به  می باشد  تاریخی 
احتمالی ضروری است. وی ادامه داد: عدم ایمن سازی 
مناسب مشکلی است که بسیاری از بازارهای تاریخی 
کشور از جمله بازار کهنه قم را تهدید می کند به گونه ای 
که این بازار، تیمچه بازار و پاساژ حجت با خطر بالقوه آتش 

سوزی مواجه است.
ایل بیگی، با اشاره به حادثه آتش سوزی بازار قدیم  تبریز 
ادامه داد: این موضوع زنگ هشداری است تا مانع از 
تکرار چنین حوادثی در سایر بازارهای تاریخی کشور شد.
فرهنگی،  میراث  کل  اداره  فرهنگی  میراث   معاون 
تاکنون  داد:  ادامه  قم  گردشگری  و  دستی  صنایع 
بازار  تیمچه،  بازار،  با هیأت مدیره  جلسات متعددی 
کهنه و پاساژ حجت به منظور رعایت اصول ایمنی و 
انجام  تاریخی  مکان های  این  سازی  ایمن  ضرورت 

داده ایم.
ایل بیگی با اشاره به پیگیری های صورت گرفته برای 
بررسی کارشناسانه وضعیت ایمنی بازار کهنه قم افزود: 
در برخی از این مکان های تاریخی از جمله پاساژ حجت 
شاهد حجم بسیار زیاد کابل و سیم برق هستیم که به 
دلیل مجاورت این کابل ها با تیمچه ارزشمند و تاریخی 

بازار قم، نگرانی هایی در این زمینه وجود دارد.
*تصویب کف سازی و جداره سازی بازار چهار 

سوق و بازار تاریخی قم
 ایل بیگی با تاکید بر آمادگی این اداره کل برای امضای 
تفاهم نامه طرح مشارکت در حفاظت و مرمت آثار تاریخی 
با هیأت امنای بازارها و مکان های تاریخی استان ادامه 
داد: اداره کل میراث فرهنگی قم این آمادگی را دارد که 
بدون چشم داشت، در قالب این طرح، ۵۰ درصد هزینه 
آثار  الحاق های  و  چوبی  تزئینات  ساماندهی،  مرمت، 

تاریخی را به صورت بلاعوض پرداخت کند.
 وی با اشاره به تصویب کف سازی و جداره سازی بازار 
چهار سوق و بازار تاریخی قم در شورای فرهنگی اداره 
کل میراث فرهنگی استان گفت: با اجرای این طرح 
علاوه بر کف سازی و جداره سازی، با ایجاد کانال های 
تأسیسات، تأسیسات شبکه برق موجود در بازار نیز در 
قالب این طرح، انجام می شود. وی ساماندهی گذرهای 
تاریخی را از دیگر برنامه های در دستور کار این اداره کل 

دانست و ادامه داد: هشت گذر تاریخی با تأمین اعتبار 
۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال در سال گذشته بهسازی، 
کف سازی و بدنه سازی شدند، ضمن اینکه اداره میراث 
فرهنگی سال گذشته خود ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
برای مرمت، کف سازی و ساماندهی تأسیسات برخی با 
ایجاد کانال تأسیسات در بافت تاریخی هزینه کرده است.

*وضعیت ایمنی بازارهای قم نگران کننده است
مدیرعامل سازمان آتش نشانی قم، نیز در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا، وضعیت ایمنی بازارهای این شهر را بسیار 
نگران کننده دانست و گفت: طرح ایمنی بازارها برای 
نخستین بار در کشور توسط آتش نشانی قم تدوین و با 
تصویب آن در سازمان های شهرداری ها و ابلاغ آن به کل 

کشور، تاکنون در این استان اجرایی نشده است.
 عباس جعفری با اشاره به حادثه آتش سوزی بازار قدیم 
تبریز و آسیب گسترده به این بازار ادامه داد: تهدیدات 
جدی در بازار قدیم نسبت به حوادث احتمالی وجود 
دارد و این بازار از وضعیت مناسبی از نظر ایمنی برخوردار 
نیست ضمن اینکه اقدام ات ناایمن بسیاری زیادی نیز 
در آن در حال انجام است که ممکن است این اقدام ها 
منجر به حادثه شود.  مدیر عامل سازمان آتش نشانی قم 
با تاکید براینکه  متأسفانه بسیاری از واحدهای صنفی از 
حداقل تجهیزات اطفا حریق بی بهره هستند، گفت: 
بسیاری از کپسول های اطفا حریق موجود در واحدهای 
صنفی نیز به دلیل گذشت تاریخ مصرف و عدم شارژ 

مجدد در مل موقع حوادث به کار نمی آیند.
*قم مبدع طرح امنیت بازارها در کشور است ولی 

این طرح در این شهر اجرایی نشد
 جعفری، با اشاره به تدوین طرح ایمنی بازارها توسط 
اهمیت  به  توجه  با  افزود:  قم  نشانی  آتش   سازمان 
ساماندهی و ارتقای وضعیت ایمنی بازارها، این موضوع 
مطالعات  و  بازدیدها  با  و  گرفت  قرار  کار  دستور   در 
کارشناسی صورت گرفته، این طرح در قم تدوین و به 

سازمان شهرداری های کشور پیشنهاد داده شد.
 وی ادامه داد: این طرح پس از تصویب توسط سازمان 
 شهرداری های کشور برای اجرا به شهرداری های سراسر 
کشور ابلاغ شد که متأسفانه تاکنون در سطح بازاری های 

استان اجرایی نشده است.
 مدیرعامل سازمان آتش نشانی قم، با انتقاد از عدم 
همکاری اصناف و هیأت مدیره بازارهای قم بویژه بازار 
قدیم این شهر برای اجرای طرح ارتقای ایمنی بازارها 
افزود: با وجود این طرح به هیأت امنای بازارهای استان 
ارتقای  اهمیت  اینکه  دلیل  یبه  ولی  است  ابلاغ شده 
ایمنی بازارها برای اصناف به خوبی درک نشده اقدام 

مؤثری دراین زمینه انجام نشده است.
 وی با تاکید براینه تأمین و ارتقای ایمنی بازار در مقابل 
حوادث غیر مترقبه از جمله آتش سوزی نیازمند  مشارکت 
آتش  و اصناف است، گفت: سازمان  همه دستگاه ها 
نسانی قم آمادگی دارد تا مشاوره، خدمات و بازدیدهای 

دوره ای از بازارها را به صورت رایگان انجام دهد.
شده  تدوین  دستورالعمل  که  صورتی  در  گفت:  وی 
برای ارتقای ایمنی بازارها در قم اجرایی شود، به طور 
قطع شاهد ارتقای چشم گیر ایمنی این مکان ها در برابر 

حوادث اضطراری از جمله آتش سوزی خواهیم بود.
جعفری ادامه داد: ساماندهی تأسیسات زیرساختی از 
جمله کابل ها برق و لوله های گاز، توجه به اصلاح عبور 
نصب،  انبارها،  چینش  در  بازنگری  بازارها،  در  مرور  و 
به روزرسانی و به کارگیری سیستم های اطفا حریق و 
همچنین آموزش اصناف و بازاریان از جمله سرفصل های 

مهم برای ارتقای وضعیت ایمنی بازارهای قم است.

مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس استان قم تشریح کرد

جزییاتمراسمتشییع7شهیدگمنام
دفاعمقدس

جزییات مراسم تشییع و مشخصات محل تفحص ۷ شهید گمنام دفاع مقدس از سوی 
مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس استان قم و دبیر ستاد تشییع و خاکسپاری شهدای گمنام 

استان تشریح شد.
حجت الاسلام علی لقمانپور با اشاره به تشییع هفت شهید گمنام طی روزهای آینده در 
چهار نقطه از قم اظهار داشت: همزمان با سالروز شهادت امام جعفر صادق)ع( قم، حرم 
اهل بیت)ع( متبرک و معطر به عطر وجود هفت شهید بی نشان دفاع مقدس نیز خواهد 
بود و ان شاءالله تمامی ارادتمندان اهل بیت)ع( و فرهنگ عاشورایی ایثار و شهادت، در 
استقبال و تشییع و خاکسپاری شهدای والامقام سنگ تمام  گذاشته و اوج ارادت خود را 
به شهیدانی که سال های سال مونسی جز مادرشان حضرت زهرا)س( نداشته اند، نشان 
دهند. دبیر ستاد تشییع و خاکسپاری شهدای گمنام با اشاره به تشکیل جلسه این ستاد 
در فرمانداری قم، افزود: در جلسه مزبور کلیات مراسم متمرکز تشییع و خاکسپاری شهدا 
و مسایل مرتبط با آن با حضور نمایندگان دستگاه های اجرایی و رده های نیروهای مسلح و 
سایر نهادهای ذیربط مورد بررسی و تایید و تاکید قرار گرفت. لقمانپور ادامه داد: پیکرهای 
مطهر بعد از ظهر روز پنجشنبه ۶ تیرماه با برگزاری مراسم استقبال، از تهران به قم منتقل 
می شود و تا زمان تشییع، آیین وداع با شهدا در هیئات مذهبی، مراکز دانشگاهی، مدرسه 
فیضیه، حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و دیگر نقاط شهرها و 
بخش های سطح استان با حضور عزاداران برگزار می گردد. وی با اشاره به زمان و مکان 
تشییع متمرکز شهدا تصریح کرد: مراسم اقامه نماز بر پیکرهای مطهر شهدا از ساعت 9 
صبح روز شنبه ۸ تیرماه مصادف با سالروز شهادت امام جعفر صادق)ع( در حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( برگزار می شود و پس از نوحه خوانی و مرثیه سرایی، پیکرهای مطهر 
از حرم مطهر و از مسیر خیابان های آیت الله نجفی)ارم( و شهدا تا میدان جانبازان تشییع 
می گردد. دبیر ستاد تشییع و خاکسپاری شهدای گمنام قم افزود: پس از پایان مراسم 
تشییع، دو شهید عزیز جهت خاکسپاری به تیپ ۸۳ امام جعفر صادق)ع( واقع در بلوار 
غدیر و یک شهید نیز به پردیس حضرت معصومه)س( دانشگاه فرهنگیان واقع در شهرک 
امام خمینی)ره(، بلوار شهید کریمی منتقل می گردند و این دو مراسم با شکوه ویژه ای 
از میدان ارتش و میدان مفید تا مکان های یادشده برگزار می شود. مدیرکل حفظ آثار 
و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم ادامه داد: مراسم تشییع دو شهید بی نشان 
عصر روز شهادت امام صادق)ع( از محل مسجد مقدس جمکران به سمت مجتمع یاوران 
مهدی)عج( و آیین خاکسپاری دو شهید دیگر نیز صبح روز دوشنبه در پایگاه پدافند هوایی 
حضرت معصومه)س( برگزار می شود. لقمانپور با اشاره به محل تفحص و سایر مشخصات 
شهدا ادامه داد: دو شهید بزرگوار مجتمع یاوران مهدی)ع(، ۱9 ساله مربوط به عملیات 
رمضان، شرق بصره در سال۶۱ و ۱۷ ساله مربوط به عملیات محرم، منطقه شرهانی 
در سال۶۱، می باشد. وی افزود: دانشگاه فرهنگیان نیز میزبان مزار شهید ۱۷ ساله 
تفحص شده در عملیات محرم، منطقه شرهانی در سال ۶۱ می باشد. دبیر ستاد تشییع 
و خاکسپاری شهدای گمنام قم عنوان کرد: دو شهید ۲۱ ساله تفحص شده در جزیره 
بوارین، عملیات ایذایی والفجرسال ۶۴ و منطقه شلمچه، عملیات کربلای پنج در سال ۶۵ 
در محل تیپ ۸۳ طلاب رزمی تبلیغی امام جعفر صادق)ع( خاکسپاری خواهند شد. وی 
ادامه داد: شهدای بی نشان پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س( نیز حدودا ۲۷ 
ساله و ۱۷ ساله هستند که در تک زبیدات در سال ۶۷ و عملیات رمضا ن، شرق بصره  در 

سال ۶۱ تفحص شده اند.

برای اولین بار در ایران  ودر فولاد مبارکه اصفهان  صورت گرفت

پوششدهیصفحاتمسیقالبهای
ریختهگریمداومباتلاشمتخصصان

فــــولاد مبارکـه و همکـاری شرکت های داخلی برای اولین بار در ایـران، صفحـــات 
مســــی قالب های ریخته گری مداوم به روش پاشش حرارتی )HVOF( پوشش دهی شد 
و عمر کاری این صفحات از ۳۰ به ۷۰ هزار تن تختال افزایش یافت که نه تنها در کشور، 

بلکه در دنیا نیز رکوردی قابل ملاحظه به شمار می آید.
رئیس تعمیرگاه ریخته گری مداوم فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر و با بیان این که 
فرایند سرد شدن و تشکیل تختال با قالب اولین تجهیز ماشین های ریخته گری مداوم 
آغاز می شود، افزود: به عبارت دیگر مهم ترین و حساس ترین مرحلۀ تولید تختال، کنترل 
و نظارت بر نحوۀ شروع انجماد مواد مذاب است و این خنک کاری را آب دمین در گردش 
صفحات مسی قالب ها انجام می دهد. روح اله بیرانوند تصریح کرد: فلز مس هدایت 
حرارتی بسیار زیادی دارد و به خوبی فولاد مذاب را سرد می کند، اما به لحاظ خواص 
مکانیکی، فلزی بسیار ضعیف است و به علت داشتن سختی و تراکم کم، در  زمان کوتاهی 
دچار فرسایش و ترک های فراوان می شود و ممکن است به تختال های تولیدی آسیب بزند. 
وی با تأکید بر این که میزان زیاد ضریب انتقال حرارت مس گاهی اوقات سبب سرمایش 
سریع و بیش از انتظار تختال و در نتیجه بروز ترک در تختال می شود، گفت: سال هاست 
انواع پوشش های متالورژیکی و شیمیایی در کشورهای پیشرفتۀ دنیا اختراع و در این 
صفحات اعمال شده است.  رئیس تعمیرگاه ریخته گری مداوم فولاد مبارکه جدیدترین 
نوع این پوشش دهی را روکش کاری صفحات مسی به وسیلۀ پودر فلزی-سرامیکی به روش 
پاشش حرارتی )HVOF( دانست و اظهار داشت: تا سال ۱۳9۷ تحقیقات و تلاش های 
زیادی برای اجرای این پوشش ها در کشورمان صورت گرفته بود، اما متأسفانه به دلایل 
گوناگون هیچ یک موفق نشده بودند. وی در ادامه از کسب موفقیت های ارزشمند در این 
زمینه خبر داد و اذعان کرد: در سال ۱۳9۷ با همکاری شرکت ))پارس پلاسما پوشش(( و 
کارشناسان ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکۀ، پوشش سرمت پایۀ نیکلی 
به روش HVOF بر روی یک دست از صفحات مسی قالب ماشین های ریخته گری اعمال 
و به خط تولید ارسال شد. بیرانوند با بیان این که قالب مذکور به مدت ۵۳ روز کاری در خط 
تولید مورد بهره برداری قرار گرفت، تصریح کرد: عمر کاری این صفحات پس از عملیات 
این پوشش دهی، از ۳۰ به ۷۰ هزار تن تختال افزایش یافت که نه تنها در کشور، بلکه 
در دنیا نیز رکوردی قابل ملاحظه به شمار می آید. وی هدف اصلی ایجاد این پوشش را 
افزایش کیفیت و عمر تختال دانست و تأکید کرد: نتایج کیفی تختال های تولیدی به همت 
کارشناسان کنترل کیفی ناحیۀ فولادسازی و دفتر فنی تولید فولادسازی و ریخته گری 
مداوم بررسی شد. خوشبختانه به لحاظ کیفی ترک تختال های تولیدشده با این صفحات 
به میزان ۵۵ درصد و وضعیت جدایش و کنارۀ پروفیلی به ترتیب به میزان ۱۵ و ۵۰ درصد 
کاهش یافته است که موفقیت بسیار ارزنده ای به شمار می آید. رئیس تعمیرگاه ریخته گری 
مداوم فولاد مبارکه دست یابی به این موفقیت را افتخار ملی دانست و در همین خصوص 
از زحمات و حمایت های مدیریت ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم، دفتر فنی تولید 
فولادسازی و ریخته گری، کارکنان واحدهای تولید و تعمیرگاه ریخته گری، دفتر فنی 
تعمیرات ریخته گری، تعمیرگاه مرکزی فولاد مبارکه، مدیریت خرید مواد مصرفی و تمام 

عزیزانی که از این پروژه ملی حمایت کردند، تشکر و قدردانی نمود.

شهردار منظریه خبرداد

کلنگزنیگازرسانیبهمجتمعصنایع
کارگاهیشیخبهایی

مراسم کلنگ زنی ساخت ایستگاه تقلیل فشارگاز واجرای شبکه گازرسانی به مجتمع 
صنایع کارگاهی شیخ بهایی شهر منظریه  روز شنبه با حضور مهندس علوی مدیر عامل 

شرکت گاز استان اصفهان و دیگر مسئولان  شهری و استانی برگزار شد.
شهردار منظریه دراین مراسم گفت :از سال 9۴ پس ازواگذاری زمین توسط دولت به 
شهرداری عملیات آماده سازی زمین شامل ۲۰۰هزارمتر مکعب عملیات خاکبرداری 

،خاکریزی ، بیس ریزی وحدود ۱۰ کیلومتر جدول گذاری توسط شهرداری انجام شد. 
   مهندس مرتضوی افزود : درکمتر از۳سال برق رسانی به این مجموعه انجام شد . 
مرتضوی اظهار داشت : هم اکنون ساخت ایستگاه تقلیل فشارگاز، در زمینی به مساحت 

۴۰۰متر مربع با اعتباری بالغ بر دو میلیاد ریال توسط شهرداری منظریه آغاز شد.
شهردارمنظریه گفت : طی تفاهم نامه با اداره گاز استان عملیات عمرانی ساخت 
ایستگاه توسط شهرداری واجرای تاسیسات مکانیکی توسط اداره گاز استان انجام خواهد 
پذیرفت. مرتضوی درپایان ابراز امیدواری کرد : ساخت این ایستگاه درکمتراز ۶ ماه به پایان 
می رسد وعملیات گاز رسانی به این مجموعه کارگاهی پس از ساخت ایستگاه تقلیل 
فشارگازآغاز خواهد شد .  گفتنی است سرکارخانم محمودی نماینده مردم شهرستانهای 

رفیعی  دهاقان،دکتر  و  شهرضا 
فرماندارشهرستان،مهندس  نژاد 
بهزادی بخشدار مرکزی شهرستان 
واعضای  شهردار  قاسمی  ،دکتر 
شهرشهرضا  اسلامی  شورای 
و  شهردار  مرتضوی  مهندس   ،
شهر  اسلامی  شورای  اعضای 
مسئولین  از  وجمعی  منظریه، 
شهرستان شهرضا  در این مراسم 

حضورداشتند.

باید پیش از وقوع حادثه به فکر چاره باشیم 
شعله های عبرت آموز آتش بازار تبریز، زنگ خطری برای قم

44

مدیرکل پزشکی قانونی استان  قم خبرداد

رشد23درصدیتصادفاتفوتیدراستانقم
 مدیرکل پزشکی قانونی استان قم گفت: سال 9۷، ۳۱۶ مورد مرگ به دنبال تصادف 
رخ داد که نسبت به سال 9۶، ۲۳ درصد رشد یافته است، همچنین سال گذشته ۶۷ تن 
براثر تصادف با موتورسیکلت جان خود را از دست دادند، سال 9۶، ۶۴ راکب موتورسیکلت 

فوت کردند.
حمید صدیقی آخا روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهارداشت: ۸۰  درصد پرونده 
های پزشکی قانونی استان را معاینات بالینی به خود اختصاص داده است، همچنین 
تشریح و علت یابی مرگ های ابهام آمیز نیز ۴ درصد از پرونده های تشکیل شده را شامل 
می شود. وی ، افزود: سال 9۷، ۳۷ هزار و ۱۳۵ پرونده در حوزه معاینات پزشکی و بالینی 

تشکیل شد که نسبت به سال 9۶، ۵ درصد رشد داشته است.
وی اضافه کرد: در پرونده های تشکیل شده در حوزه معاینات بالینی، مصدومان منازعات 
با ۳۱ درصد بیشترین آمار فراوانی را داشته اند، همچنین مجروحین ناشی از تصادفات نیز 

۲۶ درصد پرونده ها را به خود اختصاص داده اند.
*رشد 13 درصدی پرونده منازعات 

مدیرکل پزشکی قانونی قم ادامه داد: سال گذشته ۱۱ هزار و ۳۸۸ مورد پرونده در ارتباط 
با منازعات در پزشکی قانونی قم تشکیل شد که نسبت به سال 9۶، ۱۳ درصد افزایش 

داشته است.
صدیقی آخا همچنین افزود: سال گذشته یک هزار و ۸9۶ مورد مصدوم ناشی از تصادف 

به پزشکی قانونی قم معرفی شد که نسبت به سال 9۶، ۷ درصد رشد را نشان می دهد.
مدیرکل پزشکی قانونی قم ادامه داد: پرونده های پزشکی که ازنظر مراجع قضائی با ابهام، 
پیچیدگی و شک روبه رو باشد در کمیسیون های تخصصی پزشکی قانونی موردبررسی قرار 
می گیرند. وی تصریح کرد: سال گذشته ۷۱۸ تن از سوی مراجع قضائی به عنوان افرادی 
که توان و تحمل حبس و زندان ندارند نیز به پزشکی قانونی استان معرفی شده بود، 
معاینات روان و تحمل حبس روی این افراد انجام می شود. صدیقی آخا اظهار کرد: معاینات 
روان پزشکی روی افرادی که مدعی هستند توان درک سود و زیان خود در معاملات را ندارند 
نیز در صورت معرفی مراجع قضائی انجام می گیرد. وی اضافه کرد: سال 9۷، یک هزار و 
۳۵9 تن در این رابطه به پزشکی قانونی استان معرفی شدند و آزمایش های روان پزشکی 
روی آن ها انجام گرفته است. وی همچنین تصریح کرد: موارد مربوط به سقط جنین از دیگر 
حوزه های فعالیت های پزشکی قانونی است، طبق قانون اگر جنین از درجه نقص زیادی 
برخوردار باشد و یا ادامه بارداری برای مادر تهدید جانی داشته باشد و ۳ پزشک متخصص 
نیز این مساله را تأیید کرده باشند، پزشکی قانونی می تواند نسبت به انجام سقط جنین 
مجوز صادر کند. مدیرکل پزشکی قانونی قم افزود: سال 9۷، ۲۳۶ مورد برای سقط جنین 
به این اداره کل معرفی شدند که از این بین برای ۱۸۰ مورد مجوز سقط جنین صادرشده 
است. صدیقی آخا ادامه داد: 9 مورد از مجوزهای صادرشده به دلیل بیماری پیشرفته و 
خطرناک مادر بوده است، همچنین ۴۷ مورد از پرونده های معرفی شده نیز بعد از بررسی 

بدون اینکه مجوزی برای سقط صادر شود برگشت خورده است.
وی قم با اشاره به بیشترین فراوانی سقط جنین در قم بیان کرد: ناهنجاری های مغزی و 

ژنتیکی بیشترین درصد فراوانی را به خود اختصاص داده اند.
وی همچنین با اشاره به فعالیت های آزمایشگاه قانونی پزشکی قانونی استان گفت: سال 
گذشته ۷ هزار آزمایش انجام شد، آزمایش الکل، مواد مخدر و سم شناسی بیشترین آمار 
را به خود اختصاص داده اند. صدیقی آخا در ادامه تصریح کرد: در حوزه کمیسیون های 
پزشکی سال 9۷، ۱۷۴ مورد پرونده قصور پزشکی بررسی شده است، زمانی می توان نام 

قصور پزشکی بر پرونده ای نهاد که منجر به آسیب شود.
مدیرکل پزشکی قانونی قم ادامه داد: از این تعداد ۸۶ مورد قصور پزشکی احراز شده 
است. وی اضافه کرد: بیشترین آمار پرونده های قصور پزشکی به اقدام مداخله ای درمانی و 

جراحی مربوط می شود، دندان پزشکی و زنان و جراحی بیشترین فراوانی را دارند.
وی با اشاره به پرونده های مرگ مشکوک و ابهام آمیز بیان کرد: سال 9۷، یک هزار و ۱۴۳ 
پرونده مرگ مشکوک در پزشکی قانونی قم بررسی شد که نسبت به سال 9۶، ۳۳ درصد 
رشد داشته است. صدیقی آخا خاطرنشان کرد: سال 9۷، ۳۱۶ مورد مرگ به دنبال تصادف 
رخ داد که نسبت به سال 9۶، ۲۳ درصد رشد یافته است، همچنین سال گذشته ۶۷ تن 
براثر تصادف با موتورسیکلت جان خود را از دست دادند، سال 9۶، ۶۴ راکب موتورسیکلت 
فوت کردند. وی با اشاره به تصادفات نوروزی استان نیز تصریح کرد: در تعطیلات نوروزی از 
۲۵ اسفندماه سال گذشته تا ۱۵ فرودین ماه سال جاری، ۷ تن در تصادفات درون شهری 
و ۷ تن نیز در سوانح برون شهری جان خود را از دست دادند. مدیرکل پزشکی قانونی قم 
اظهار کرد: در سه ماه نخست سال 9۸، ۲ هزار و ۴۳۰ مورد مصدوم ناشی از تصادف به 
پزشکی قانونی قم معرفی شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳ درصد کاهش داشته 
است. وی ادامه داد: همچنین در این مدت ۷۲ تن به دنبال سوانح رانندگی در قم فوت 
کردند که نسبت به سال گذشته یک درصد کاهش داشته است. وی بیان کرد: سال پیش 
99 تن در تصادفات درون شهری و ۱9۱ تن نیز در تصادفات برون شهری فوت شدند، 
آمار تصادفات برون شهری قم در سال 9۷، ۲۶ درصد افزایش یافته است. صدیقی آخا 
اضافه کرد: از این بین ۷۸ تن را زنان و ۲۳۷ تن را مردان شامل می شوند، نسبت مرگ ومیر 

تصادفات برون شهری قم ۲۵ به ۷۵ درصد در بین زنان و مردان است.
*آمار خودکشی در قم در مقایسه با استان های دیگر کمتر است

صدیقی آخا همچنین مرگ به دنبال حوادث کار را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: سال 
9۷، ۳۸ تن جان خود را از دست دادند که نسبت به سال 9۶، ۲۴ درصد رشد یافته است.

وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: سال 9۷، ۱۰ تن به دلیل مسمومیت با 
گاز مونواکسید کربن جان خود را از دست دادند که نسبت به سال 9۶، ۲۶ درصد کاهش 
داشته است. مدیرکل پزشکی قانونی قم خاطرنشان کرد: سال گذشته ۵ تن به دنبال غرق 

شدن جان خود را از دست دادند، سال 9۶، ۱۰ تن در این رابطه فوت کرده بودند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: ۸۰ درصد خودکشی های انجام شده در 
قم توسط مردان و ۲۰ درصد توسط زنان صورت گرفته است، تمایل به خودکشی در زن ها 
بیشتر است اما آمار خودکشی موفق در بین مردان بیشتر است، آمار خودکشی در قم در 
مقایسه با استان های دیگر کمتر می باشد. صدیقی آخا عنوان کرد: کمترین آمار خودکشی 
در افراد دارای تحصیلات بالای دیپلم و بیشترین آمار در بین افرادی با دارای تحصیلات 
ابتدایی است، ۷۴ درصد افرادی که اقدام به خودکشی کردند خود را حلق آویز کرده بودند.

مدیرکل دامپزشکی استان قم  خبرداد

اجرایطرحجامعتببرفکیدراستانقم
مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت :درراستای مبارزه و پیشگیری از بیماری تب برفکی 

طرح جامع تب برفکی ازت۲۱ اردیبهشت ماه به مدت یک ماه  در استان قم اجرا شد
دکتر مهدی  رفیعی با بیان اینکه دراین طرح مجموعآ۵۱۳۸۱ نوبت سر گاو و گوساله تحت 
پوشش واکسیناسیون قرارگرفته اند اظهارداشت  دراین طرح که رایگان و هزینه عملیات مایه 
کوبی توسط این اداره کل پرداخت گردید ه است ، ۱۷۸۳۳ دز واکسن رایگان و ۳۳۵۴۸ دز 
واکسن بهادار مورداستفاده قرارگرفت. وی افزود :دراین مدت 9۸ مرکز مایه کوبی شامل ۲۱ 

تیم عملیاتی، دامداریهای تمامی بخشها و روستاهای استان را تحت پوشش قرارداده اند.
مدیرکل دامپزشکی استان قم  تصریح کرد با اجرای این طرح کانونهای بیماری دراستان 
کاملآ کنترل شده است. لازم به ذکراست درسالجاری هیچ گونه کانون تب برفکی گوسفند 
و بز دراستان مشاهده نشده وکانونهای بیماری درسه ماهه اول سالجاری نسبت به سه ماهه 
اول سال 9۷ صد درصد کاهش داشته است. وی  با شاره به اینکه این اداره کل پیشگیری 
از بیماری سه رکن ،واکسیناسیون ،قرنطینه و بهداشت را درکناریکدیگر ملاک قرارداده 
است خاطر نشان کرد: درمورد واکسیناسیون لازمست در زمان مناسب انجام شود چون ۳ 
هفته جهت ایمنی مناسب دردامها برعلیه بیماری نیاز است. لذا وقوع بیماری تب برفکی 
درکمتراز۲-۳ هفته بعدازمایه کوبی به کیفیت واکسن ارتباطی ندارد. وی افزود :ضریب 
پوشش مایه کوبی در هرمنطقه برای ایجادایمنی لازم است بالای ۸۵ درصد ودرمجتمع ها 
بایستی درحد صددرصد باشد تا بتوان انتظار مناسبی از تایید ایمنی واکسن داشت. بعنوان 
مثال درمجتمع لبن میزان پوشش ایمنی مایه کوبی قبل از بروز اپیدمی در اردیبهشت ماه 
سال جاری ۳۵ درصد بوده که وضعیت مناسبی جهت پیشگیری ازبیماری نمیباشد. وی 
در پایان گفت :رعایت مسائل قرنطینه ای به ویژه درجابجایی دام، افراد ،خودروهای حمل 
کود و... نقش مهمی درپیشگیری ازبیماری تب برفکی دارند. باتوجه به اینکه دام مبتلا به 
تب برفکی بعد از اتمام دوره بیماری تا۶ ماه حامل ویروس بوده ودرعین سلامت ظاهری، 
میتواند ویروس را به سایردامها منتقل نماید، لذا هرگونه جابجایی دام بایستی با گواهی 
دامپزشکی بوده واقداماتی مانند ضدعفونی دامداری و دفن بهداشتی لاشه دام مبتلا 

بایستی توسط دامداران صورت گیرد.

استاندار قم اعلام کرد

تعیینایستگاهگارمانوریبعنواندهکده
لجستیکقم

استاندار قم با تاکید بر لزوم تکمیل پروژه راه آهن منطقه ویژه سلفچگان بعنوان چشمه بار 
خطوط راه آهن کشور، از تعیین ایستگاه گارمانوری بعنوان دهکده لجستیک استان خبر 
داد. بهرام سرمست در جلسه بررسی پروژه های راه و شهرسازی استان به اهمیت مباحث 
لجستیکی در کشور اشاره کرد و گفت: عبور نزدیک به یک سوم بار سیستم حمل و نقل 

ریلی کشور از قم ظرفیتی مناسب برای ایجاد دهکده لجستیکی در استان ایجاد می کند.
وی برنامه بلند مدت و چشم انداز توسعه قم را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: در سیستم 
حمل و نقل بار لزوم شناسایی چشمه های حمل و نقل بار در استان و اتصال به خطوط راه 
آهن کشور در دستور کار قرار گیرد. وی همچنین به اجرای پروژه قطار سریع السیر تهران 
قم اصفهان اشاره و ادامه داد: مسئولان ملی و استانی اقدامات لازم جهت تکمیل این پروژه 
را صورت دهند. سرمست پس از بررسی ظرفیت های مختلف استان در این جلسه، گفت: 
ایستگاه گارمانوری اولویت اول استان جهت تعریف دهکده لجستیک است و بایستی 
اقدامات لازم درباره تحقق ایجاد دهکده لجستیک در این ایستگاه انجام شود.وی اهمیت 
تکمیل پروژه اتصال منطقه ویژه سلفچگان به خطوط راه آهن ریلی را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: ایستگاه راه آهن منطقه ویژه سلفچگان بعنوان چشمه باری استان به راه آهن 

کشور متصل شود.

شبنم مقدسی 

 از دیرباز کشور ایران، به عنوان اقلیمی گرم و خشک شناخته شده است و مردم ایران 
همواره با واژه هایی چون کمبود آب، بحران خشکسالی، کمبود بارندگی و… آشنا بوده اند. 
آنچنان آشنا که گویی امروزه دیگر همه نسبت به چنین واژه هایی واکسینه شده اند و از این 

دست خبرها تنها کلماتی نامفهوم را شنیده و گذر می کنند.
این غفلت های پی درپی سبب شده است این روزها کارشناسان حوزه محیط زیست اذعان 
کنند که فلات ایران در آستانۀ بحران آب نیست بلکه در دل بحرانی جدی قرار دارد. بحران 
نیز بدین معناست که بیم آن می رود که شرایطی پدید آید که به سبب مرتفع نشدن نیازهای 
آبی، میزانی از بی ثباتی و تنش های اجتماعی را در جوامع محلی، استان ها و یا کل کشور 
شاهد باشیم. بحران در معنایی وسیع تر زمانی رخ می دهد که منابع کشور به دلیل شدت 
گرفتن تغییرات در کمیت و کیفیت و توزیع آب، قادر به پاسخ دهی به نیازهای جمعیت 
روزافزون نبوده و روند توسعۀ درازمدت کشور به تعویق افتاده یا به کلی مختل شود. یکی از 
شاخص های متعددی که برای سنجش میزان آب کشورها به کار گرفته می شود، وضعیت 
پراکندگی بارندگی در مناطق مختلف جهان است. در حالی که متوسط میزان بارندگی 
سالانه در جهان ۸۱۳ میلی متر است، میزان بارندگی در خاورمیانه ۲۱۷ میلی متر و در 
ایران ۲۲۸ میلی متر است که کمتر از یک سوم بارندگی جهانی است. از دیگر مشخصه های 
تبیین کنندۀ وضعیت آب در مناطق مختلف جهان، معیاری است که کمیسیون توسعه پایدار 
سازمان ملل ارائه داده است. این کمیسیون، میزان برداشت از منابع آب تجدیدپذیر در هر 
کشور را به عنوان شاخص اندازه گیری بحران آب معرفی کرده است. بر اساس این معیار اگر 
میزان برداشت آب یک کشور بیشتر از ۴۰ درصد کل منابع آب تجدیدپذیر آن باشد، این 
کشور با »بحران شدید آب« مواجه است و اگر این مقدار حد فاصل ۲۰ تا ۴۰ درصد باشد 
»بحران در وضعیت متوسط« و هرگاه این شاخص بین ۱۰ تا ۲۰ درصد باشد »بحران در حد 
متعادل« و برای مقادیر کمتر از ۱۰ درصد این کشور »بدون بحران آب« یا دارای بحران کم 
است. این در حالی است که میزان برداشت آب در ایران رقمی در حدود ۷۲ درصد است. 
آمارهای ذکر شده گویای این مهم است که کشور ما در وضعیت بحران شدید آب قرار دارد 
و این خود عاملی است تا تنش های اجتماعی ناشی از بحران آب روز به روز بیشتر بر نقاط 
مختلف کشور در ابعاد و اشکال مختلف بروز یابد. وضعیت بحرانی کشور فقط شامل اعداد و 

ارقام نیست، جامعه به خوبی متوجه این بحران شده است.
لب های تشنه شط حق اعتراض دارند

در ماه های گذشته درگیری های بسیاری را در جنوب کشورمان شاهد بوده ایم. تیرماه بود 
که مردم آبادان و خرمشهر برای اعتراض به کم آبی و بحران آب شرب به خیابان های شهر 
آمده بودند و بر اساس گزارش ها در واقع آنچه موجب نگرانی آن ها می شد، شایعاتی مبنی 
بر انتقال آب کارون به کشورهای همسایه بود. که البته چندی بعد به صراحت از سوی رضا 
اردکانیان، وزیر نیرو تکذیب شد. وی اظهار داشت مشکل آب خوزستان با بهره برداری از 
پروژه تونل آب رسانی غدیر تا ۱۵ تیرماه برطرف می شود. چندی بعد در واپسین روزهای 
همان ماه گروهی از مردم برازجان در استان بوشهر بار دیگر فریاد اعتراض سر دادند. قطع 
آب و جیره بندی آن سبب تشدید مشکل آب در استان بوشهر شد و نتیجه این نارضایتی تنها 
استعفای رییس اداره آب و فاضلاب به دلیل ناتوانی او در حل مشکلات بود. بحران کم آبی نه 
تنها گریبان شهرهای جنوبی کشورمان را گرفته، بلکه شهرهای مرکزی ایران را نیز آسیب پذیر 
کرده است. امروزه شهرهایی نظیر اصفهان و زنجان نیز با مشکلات بسیاری از جمله نقص 
تأسیسات آب رسانی و حفر چاه های غیرمجاز دست و پنجه نرم می کنند. این معضلات تنها 
به شهرهایی که از آن ها نام برده شد، محدود نمی شود. بحران آب از شرق تا غرب ایران از 

سیستان و بلوچستان که سدهای آن در مرز هشدار هستند و دریاچه هامونی که در حال 
ناپدید شدن است تا آذربایجان غربی که دریاچه ارومیۀ آن رو به خشکی می رود را به نحوی 
در بر گرفته و روز به روز بر دامنه آن افزوده می شود. در آخرین گزارشی که مرکز پژوهش های 
مجلس منتشر کرد، هشدار داده شده است که تا ۳ سال آینده بیش از نیمی از جمعیت 
کشور با بحران آب شرب مواجه خواهند شد. عیسی کلانتری رییس سازمان محیط زیست 
نیز اخیراً از نابودی قریب الوقوع کشاورزی در کشور خبر داده بود. وی اعلام کرده است که 
شاید در آینده بتوانیم آب مورد نیاز برای شرب و صنعت را به بهایی گزاف به وسیله شیرین 
کردن آب دریا فراهم کنیم، ولی این امکان برای کشاورزی که 9۰ درصد از مصرف آب کشور 
را در بر می گیرد، امکان پذیر نیست که این موضوع از بحرانی وسیع تر خبر می دهد، بحرانی 

که می تواند پیامدهای جبران نشدنی به بار آورد.
*تنش های اجتماعی ناشی از بحران آب

جداکردن مفهوم محیط زیست از مفهوم »توسعه« و پیشبرد همه جانبه برنامه های توسعه 
نسنجیده در مناطق مختلف، مشکلات ناخواسته و فکرنشده ای در زمینه آب ایجاد کرده اند. 
مشکلاتی که هزینه هایشان در درازمدت بسیار بیشتر از منافع کوتاه مدت برنامه هایی است 
که باعث بروز این مشکلات شده اند. ایران در حال حاضر بحرانی جدی در زمینه آب را از 
سر می گذراند. نباید اجازه دهیم که برتری سیستم مدیریت آب در ایران نسبت به سایر 
کشورهای منطقه، کوچک ترین شکی در ما نسبت به وسعت و جدیت این بحران ایجاد کند.
دولت، با این باور که کمبود آب یک پدیده مقطعی است، بحران کنونی را به گردن تغییرات 
اقلیمی، خشکسالی های متعدد و تحریم های بین المللی می اندازد. حال آنکه مشکلات 
جدی آب در ایران ناشی از اجرای برنامه های نامتناسب در طول چندین دهه و سوءمدیریت 
است. ایران ما همواره از یک روش غلط مدیریتی ضربه می خورد؛ رویکردی که به جای 
پرداختن به ریشه اصلی مشکلات، به حل وفصل پیامدهایی می پردازد که فقط معلول 
هستند، نه علت. بحران آب دارای پیامدهای کمی و کیفی است، از جمله آن ها می توان 
به بروز تنش های ناشی از تشدید رقابت بین متقاضیان آب، بروز مشکلات در تأمین امنیت 
غذایی، گسترش فقر و بیکاری و گسترش پیش داوری ها و تضادهای قومی، بروز انواع 
بیماری ها بویژه بیماری های صعب العلاج )شیوع انواع سرطان ها( در اثر آلودگی آب، تهدید 
سلامت شهروندان و به تبع آن افزایش هزینه های بهداشت و درمان، بی اعتمادی به جامعه 
پزشکی و نارضایتی از دولت و… اشاره کرد که در کنار خدشه دار شدن سرمایه اجتماعی، 
می تواند بروز تنش های اجتماعی را به همراه داشته باشد. یکی از پیامدهای اجتماعی که 
در زمان وقوع بحران های طبیعی و کمبود منابع رخ می دهد، درگیری، اختلاف و نزاع برای 
تصاحب منابع کمیاب است. درگیری های اجتماعی بین اهالی سکونت گاه های شهری و 
روستایی بر سر تصاحب آب های زیرزمینی برای رفع نیازهای اضطراری خود و نیز تبدیل 
شدن برخی از آن ها به تنش های اجتماعی به ویژه در سال های کم آبی، نه تنها پدیده ای 
جدید و نوظهور نیست بلکه بسیار عادی می نماید. بحران آب؛ بحرانی که قرار نیست مانند 
سایر مسائل به راحتی حل شود یا به باد فراموشی سپرده شود. ابعاد این بحران زندگی 
روزمره مردم ما را در برخواهد گرفت و اگر دیگر آبی برای کشاورزی وجود نداشته باشد، 
کمبود منابع غذایی از یک سو و بیکاری عده زیادی از افراد از سویی دیگر بلایی خانمان سوز 
خواهد بود. شاید مردمی که نسبت به مشکلات اقتصادی و معیشیتی صبور بودند این بار 
دیگر نتوانند نسبت به کمبود آب صبر پیشه کنند. این بار نه تنها مسئله اقتصادی، سیاسی و 
اجتماعی مطرح است بلکه بیم آن می رود که حیات مردم ایران مورد تهدید باشد. دیگر زمان 
آن رسیده است که دولتمردان کشور به طور جدی مسامحه را کنار بگذرانند و البته بدیهی 
است که دلسوزان این مرز و بوم نه تنها نباید به امید مسئولین بمانند بلکه باید بر شدت 

کنش گری خود در زمینه محیط زیست بیفزایند تا آن ها را مجبور به اصلاح اوضاع کنند.

موضوعی که نباید از آن غفلت شود

بحرانآبایرانوتنشهایاجتماعی
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اقتصادی

آب کردن طلا برای جذب اسکناس...

نونبهنرخروز،مالیاتهمبهروز!

ابلاغ طرحی با عنوان مالیات بر سکه قبل از اینکه بستر قانونی آن )طرح مالیات بر عائدی 
سرمایه( فراهم شود، مقوله ای است که ابهامات فراوانی را به لحاظ اجرایی و قانونی به وجود 
آورده و با اعلام آخرین شرط آن مبنی بر "اخذ مالیات از سکه های فروخته شده به قیمت 
روز" گلایه ها پررنگ تر شده است. طرح مالیات بر سکه پازلی از یک طرح بزرگ تر به نام طرح 
مالیات بر عائدی سرمایه است؛ طرحی که پیش از این وزیر اقتصاد وعده داده بود تا پایان 
خردادماه لایحه آن برای ارائه به مجلس آماده خواهد شد تا در نهایت مجلسی ها بتوانند 
پیش از اتمام این دوره مجلس آن را در کنار طرح مالیات برعائدی مسکن تصویب کنند و نام 

نیکی از خود هم به جای بگذارند.
*مالیات بر عائدی به حاشیه می رود؟!

اما چرا وقتی که هنوز هیچ خبری از آماده شدن طرح مالیات بر عائدی سرمایه )به 
عنوان مرجعی محکم و قانونی برای طرح های امثال مالیات بر سکه( نیست؟ و پیش از 
آن طرح مالیات بر سکه به یکی از عجیب ترین حالات فقط با یک بخشنامه آن هم درست 
قبل از تعطیلات اواسط خرداد و آمدن رئیس جدید سازمان امور مالیاتی ابلاغ می شود؟ به 
گزارش ایسنا، به نظر نمی رسد به تعویق انداختن طرحی مهم و جنجالی مانند مالیات بر 
سکه های فروخته شده توسط بانک مرکزی به بعد از تصویب طرح مالیات بر عائدی سرمایه 
ایرادی داشته باشد، مخصوصاً وقتی که می دانیم هدف این طرح، سکه های فروخته شده 
در سال گذشته است و به همین خاطر فوریتی ندارد. علاوه بر حواشی زیادی که طرح 
عجیب مالیات بر سکه های فروخته شده آن هم در سال قبل )با تاکید بانک مرکزی مبنی 
بر معاف بودن از مالیات( به وجود آورده است، این طرح باعث شده طرح مهم و راهبردی 
مانند مالیات بر عائدی سرمایه در هیاهوی این طرح به فراموشی سپرده شود و چه بسا مورد 

بدبینی هم قرار بگیرد.
*خرید به نرخ پیش فروش، مالیات به نرخ روز!

مقطوع  مالیات  ابلاغیه ای  با  خردادماه  سیزدهم  کشور  مالیاتی  امور  سازمان 
دریافت کنندگان سکه در سال ۱۳۹۷ از بانک مرکزی را تعیین کرد. بر این اساس تمامی 
خریداران سکه که در سال ۱۳۹۷ نسبت به دریافت حداکثر ۲۰ سکه از سیستم بانکی 
اقدام کرده اند، مشمول این دستورالعمل و از نگهداری اسناد و مدارک و تسلیم اظهارنامه 
مالیاتی معاف هستند. این طرح از همان نخستین روزهای ابلاغش انتقادات زیادی را در 
پی داشت. یکی از اصلی ترین این انتقادات این بود که چرا سازمان امور مالیاتی باید از 
سکه هایی مالیات بگیرد که بر اساس گفته مسئولان بانک مرکزی قرار بود معاف از مالیات 
باشد. این انتقادات وقتی شدیدتر شد که گفته شده قرار است این مالیات به نرخ روز سکه 
اخذ شود. در این حالت ممکن است فردی سکه را از چند ماه قبل با یک مبلغ مشخص 
پیش خرید کرده باشد اما مالیات بر سکه به نرخ روز از او گرفته خواهد شد. در بخشی از 
ابلاغیه جدید صادر شده توسط رئیس سازمان امور مالیاتی آمده است: در مواردی که 
مؤدی از تسلیم اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر خودداری کرده و اسناد و مدارک مثبته 
مبنی بر فروش و یا عدم واگذاری سکه خریداری شده از بانک مرکزی جمهوری اسلامی را 
ارائه نکند، در این صورت چنانچه اسناد و مدارک مثبته ای مبنی بر احراز قیمت فروش سکه 
ارائه یا واصل نشود با رعایت مقررات، تفاوت مبلغ خرید از بانک مرکزی با بهای روز سکه در 

تاریخ تحویل از سیستم بانکی مبنای محاسبه مالیات قرار می گیرد.
*آب کردن طلا برای جذب اسکناس!

یکی از توجیهاتی که برای فروش سکه آورده می شد کنترل نقدینگی بود، در حالی که 
با فروش منابع محدود طلا بعید بود بتوان از پس کنترل غول ۱۷۰۰ هزار میلیارد تومانی 
نقدینگی برآمد؛ غولی که هر روز هم در حال رشد است. با اینکه مسئولان وقت بانک مرکزی 
در سال گذشته سعی داشتند با اجرای طرح فروش سکه جلوی التهاب بازار ارز را بگیرند اما 
شاید در عمل باعث ایجاد التهاب در این بازار سرمایه ای شدند. ضمن اینکه حجم زیادی از 

طلا را به عنوان پشتوانه پول ملی آب کردند و فروختند.
*سکه هایی که سلطان ساختند…

در سال گذشته بود که بانک مرکزی پیش فروش سکه های طلا را با شرایط قیمتی خوبی 
آغاز کرد. بسیاری از کسانی که سرمایه ای را در بانک ها یا جاهای دیگر داشتند آن را به بازار 
سکه آوردند که این مساله خود چه بسا باعث التهاب بیشتر فضای کلی بازارهای مالی شد. 
شاید اگر بانک مرکزی خود چنین بازار جذابی را برای خرید سکه راه نمی انداخت یا سازمان 
امور مالیاتی از همان اول بر خریدهای این حوزه مالیات می بست باعث ایجاد جذابیت در 
این بازار نمی شدند و پدیده هایی چون سلطان سکه هم هرگز به وجود نمی آمدند. از طرفی 
نرخ تورم به طور فزاینده ای در همه حوزه ها در حال افزایش است و کسانی که سرمایه خود 
را به بازار سکه آورده اند اگر این سرمایه را در هر حوزه دیگری سرمایه گذاری می کردند باز هم 

می توانستند ارزش سرمایه خود را حفظ کنند.
*سرمایه اجتماعی کمتر از پول نیست

از همه اینها که بگذریم شاید با این طرح جدید، سازمان امور مالیاتی به عنوان نماینده 
دولت بتواند مبالغ بیشتری )حدوداً ۱۰۰۰ میلیارد تومان( را راهی خزانه کند اما مطمئناً 
هزینه سنگین تری را به دولت تحمیل می کند و آن هزینه سرمایه اجتماعی یا از بین رفتن 
اعتماد سرمایه داران به دولت است. رئیس کل بانک مرکزی اخیراً در صفحه اینستاگرام خود 
گفته است که تصمیم دولت و مجموعه نظام بر تأمین کسری بودجه از سه طریق عمده 
شامل تلاش برای استفاده از مسیرهای مختلف صدور بیشتر نفت، انتشار اوراق دولتی 
و برداشت از منابع صندوق توسعه ملی، متمرکز است. اگر واقعاً دولت روی فروش اوراق 
دولتی خود که مجلس نیز اخیراً آن را معاف مالیات اعلام کرده است، حساب کرده است 
باید بداند که طرحی مانند اخذ مالیات بر سکه های فروخته شده توسط بانک مرکزی، 
ممکن است روی تصمیم مردم در خرید این اوراق دولتی تأثیر بگذارد. با وجود همه این 
انتقادات از این قضیه هم نمی توان گذشت که سازمان امور مالیاتی با تعیین کف ۲۰ 
سکه برای مشمول مالیات شدن خریداران، سعی کرده ضربه این طرح را بیشتر متوجه 
طبقات بالاتر یا حتی سفته بازان کند. واقعیت این است که سازمان امور مالیاتی در چنین 
طرح هایی نماینده بیت المال است و اگر بتواند واقعاً به هدف بزند و سفته بازان را تنبیه کند، 
علاوه بر کسب درآمد، می تواند جلوی رواج سفته بازی ها در بازار را هم بگیرد، به شرطی که 

برای برداشتن ابرو چشم را کور نکند!

شفاف نبودن واردات با ارز دولتی

چراارز۴۲۰۰تومانیحذفنشد؟
ارز دولتی از واردات کالاهای اساسی حذف نشد، اما هنوز مشخص نیست که این ارز 
صرف واردات چه کالاهایی می شود و ممکن است ارائه یارانه مستقیم به کالاهای اساسی به 

جای اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی، بیشتر به روند تعدیل قیمت ها کمک کند.
برخی  دارد، چنانکه  ادامه  اساسی  کالاهای  واردات  برای  تومانی  ارز ۴۲۰۰  داستان 
خواهان حذف این ارز و آزادسازی قیمت ها هستند و در عین دولت و بانک مرکزی بر این 
نظر است که در شرایط فعلی نمی توان قیمت ها را آزادسازی و ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف 
کرد. ارائه ارز ۴۲۰۰ توانی برای واردات کالاهای اساسی، دولت را متهم هزینه سنگینی 
می کند، چراکه در شرایط ویژه اقتصادی و فرآیند دشوار فروش نفت و ارزآوری کشور، بانک 

مرکزی باید ارز را با نرخی بسیار پایین تر برای واردکنندگان تأمین کند.
به  توجه  با  بانک مرکزی اعلام شده،  از سوی مسئولان  از سوی دیگر، همانطور که 
ارائه ارز ۴۲۰۰ تومانی و کنترل بازار در سال گذشته، این بانک نه تنها از خرید و فروش 
دلار سود نداشته، بلکه بیش از فروش ارز، خرید داشته است. این موضوع را عبدالناصر 
همتی، رئیس کل بانک مرکزی خطاب به کسانی گفت که دولت را عامل اصلی افزایش 
قیمت ارز می دانند و معتقدند که دولت در مواردی عمداً ارز را گران می کند. قرار بود هفته 
گذشته جلسه شورای هماهنگی اقتصادی سران سه قوه درخصوص تعیین تکلیف ارز 
۴۲۰۰ تومانی برگزار شود و با نظر اکثریت تصمیم گیران اقتصادی کشور، ارائه این ارز به 
واردات کالاهای اساسی ادامه پیدا می کند. از سوی دیگر دولت برای واردات کالاهایی 
چون دارو باید ارز ۴۲۰۰ تومانی تخصیص دهد، چراکه دارو کالایی است که باید به ویژه 
در این شرایط، با ارزان ترین نرخ ممکن به دست مردم برسد. در همین راستا، رئیس کل 
بانک مرکزی گفته است که در سه ماهه نخست سال جاری تنها پنج میلیارد دلار ارز با 
نرخ ۴۲۰۰ تومانی به واردات اختصاص یافته که دو میلیارد دلار آن مربوط به دارو بوده 
و اگر دارو را کنار بگذاریم، فقط سه میلیارد دلار دیگر باقی می ماند که رقم زیادی نیست 
بخواهیم به خاطر آن، شوک قیمتی در بازار داشته باشیم. حال آنکه هنوز مشخص نیست 
که با وجود تاکید برخی کارشناسان بر ارائه یارانه به صورت مستقیم به مردم از جمله ارائه 
کوپن یا توزیع اقلام اساسی توسط دولت با قیمت هایی پایین تر، دولت هنوز بر تخصیص 
ارز ۴۲۰۰ تومانی تاکید دارد. ارزی که بانک مرکزی آن را شفاف کرده که به چه شرکت هایی 
پرداخت می کند، اما هنوز مشخص نیست که این ارز صرف واردات چه کالاهایی می شود 
و اگر واقعاً صرف واردات کالاهای اساسی شده، چرا قیمت کالاهای اساسی نیز افزایش 
یافته است؟ به این ترتیب به نظر می رسد که در این شرایط بانک مرکزی باید شفافیت خود 
را در ارائه ارز ۴۲۰۰ تومانی برای واردات افزایش دهد یا اینکه با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
یارانه را به صورت مستقیم روی محصولات آورده و اقلام را با قیمت پایین تری به مردم بدهد 
تا سوءاستفاده هایی نظیر واردات کالاهای غیر ضرور و فروش کالاهای اساسی با قیمت ارز 

آزاد انجام نشود.

معاون وزیر راه و شهرسازی می گوید طرح مسکن کارکنان 
دولت افزون بر پروژه ساخت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در قالب 
طرح اقدام ملی عرضه و تولید مسکن است و در کنار آن به اجرا 

می رسد.
واقعیت امروز بازار این است که به واسطه افزایش نرخ تورم، طی 
یک سال گذشته قدرت خرید مردم به شکل چشمگیری کاهش 
پیدا کرده است. در بازارهایی مانند مسکن که شاهد افزایش 
بیش از دو برابری قیمت ها بودیم، توان خرید به حداقل رسیده 
که البته کمبود عرضه در بازار هم به شدت گرفتن نابسامانی های 

بازار دامن زده است.
در این شرایط به طور قطع اگر دهک های متوسط رو به پایین 
در مسیر ویژه قرار نگیرند نمی توانند صاحب خانه شوند از این 
رو ماه گذشته مجلس از جدیدترین ابلاغیه رئیس جمهوری به 
وزارت راه و شهرسازی برای تأمین مسکن کارکنان دولت پرده 

برداشت.
مجلس  نمایندگان  سوی  از  که  خامی  و  اولیه  طرح  طبق 
پیشنهاد داده شده قرار بر این است که حقوق بگیران دولتی در 
یک بازه زمانی ۲۵ ساله با پرداخت ۱۵ درصد از حقوق خانه دار 
شوند. در این طرح به مدت ۵ سال، سالانه یک میلیون واحد 

مسکونی برای کارمندان دولت ساخته می شود.
هر چند در ابتدا وزارت راه وشهرسازی برنامه ای برای اجرای 
این طرح نداشت اما با تاکید رئیس جمهوری جهت اجرا این 
پروژه، ظرفیت های خود در این حوزه را به کار گرفت. »محمد 
اسلامی« وزیر راه وشهرسازی هم اعلام کرد که تصمیم ما این 
است که بتوانیم برای مسکن اولی ها و جوانان کارمند دولت یک 
اقدام گسترده و فراگیر در سطح کشور با مشارکت دستگاه های 

اجرایی انجام بدهیم.
طبق گفته وزیر راه و شهرسازی، در این طرح کارمندان از 
ایجاد  آن ها  برای  که  انداز مسکنی  به صندوق پس  ورود  بدو 
می شود، می توانند پس انداز کنند و در یک زمان بندی مشخص 
واحدهایی که احداث می شود به آن ها واگذار و در اقساطی 
نظر مستهلک  مورد  در ۱۵ سال هزینه مسکن  تعیین شده 

می شود.
به  دستگاهی  هیچ  برای  طرح  این  اجرای  هنوز  چند  هر 
صورت رسمی آغاز نشده است اما روز گذشته بین دو وزارتخانه 
راه وشهرسازی و دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تفاهمنامه 

ای برای ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در اراضی متعلق به 
وزارت دفاع که اغلب آن مربوط به پادگان ها می شود، امضا شد. 
گویا همین روش قرار است در رابطه با سایر دستگاه ها در اجرای 

طرح مسکن دار کردن کارکنان دولت به اجرا درآید.
دار  خانه  دولتی  اراضی  واگذاری  بابت  دولت  کارمندان 

می شوند
»علی نبیان« مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن و معاون 
اقساطی  مسکن  طرح  جزئیات  درباره  شهرسازی  راه  وزیر 

بر پروژه  افزون  کارمندان گفت: طرح مسکن کارکنان دولت 
اقدام ملی  قالب طرح  واحد مسکونی در  ساخت ۴۰۰ هزار 

عرضه و تولید مسکن است و در کنار آن به اجرا می رسد.
از  حمایت  و  ساماندهی  قانون  ماده ۶  براساس  افزود:  وی 
تولید و عرضه مسکن اعلام شده است که دستگاه های دولتی 
اراضی خود را برای ساخت و تأمین مسکن مورد نیاز در اختیار 
وزارت راه و شهرسازی قرار دهند. در این طرح هم با شناسایی 
زمین های دولتی، استفاده حداکثری از آنها برای تولید مسکن 

خواهیم کرد و هر دستگاهی که برای ارائه زمین اعلام آمادگی 
کند، کارکنان آن دستگاه شامل حال اجرای طرح تأمین مسکن 

کارکنان دولت تحت شرایط خاص می شوند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه با تغییر دولت 
آسیبی به اجرای طرح وارد نمی آید، گفت: جزئیات این طرح 
به طور کامل در چند روز آینده اعلام می شود اما دستگاه ها، 
راه  وزارت  به  خود  اراضی  ارائه  با  می توانند   … و  سازمان ها 
وشهرسازی بخشی از مشکل مسکن پرسنل وزارتخانه های خود 

را برطرف سازند.
نبیان گفت: تمام جوانب کار در حال بررسی است و به زودی 
شاهد انعقاد تفاهمنامه هایی با برخی از دستگاه ها برای اجرای 

این طرح خواهیم بود.
*اولویت مسکن کارگران فراموش نشود

مسکن  داشتن  اساسی  قانون  یکم  و  سی  اصل  براساس 
ایرانی است. دولت وظیفه دارد که  نیاز، حق هر  با  متناسب 
شرایط صاحبخانه شدن مردم به ویژه اقشار کم درآمد را تسهیل 
کند. به طور قطع برنامه دولت برای صاحب خانه کردن کارکنان 
تولید  به  بخشیدن  جریان  برای  مناسبی  بسیار  اقدام  دولت 
مسکن و رفع دغدغه بخشی از جامعه است اما آن چیزی که 

نباید فراموش شود، اولویت بندی در اجرای کارها است.
در شرایط اقتصادی حال حاضر که بیشترین فشار روی اقشار 
کم درآمد و کارگران است، در اقدامات عاجل باید راه تنفس برای 
خانوار آنان باز شود وگرنه در کنار مشکلات اقتصادی شاهد 
که  بود. هر چند  بسیار گسترده خواهیم  اجتماعی  بزه های 
بخشی از ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در قالب طرح اقدام ملی 
تولید و عرضه مسکن مربوط به احداث واحدهای حمایتی برای 
جامعه هدف اقشار ضعیف بین دهک یک تا ۳ می شود اما هنوز 
کارگران و این دهک ها سهمی از واحدهای حمایتی نداشته اند.

در دولت یازدهم یک بار موضوع مسکن امید ویژه کارگران 
از سوی رئیس جمهوری مطرح شد اما هیچ دستگاه و نهادی 
مسؤولیت اجرای این طرح را بر عهده نگرفت و نه مسکن امید 
و نه مسکن اجتماعی به اجرا نرسید. در حال حاضر مهم ترین 
موضوع در کنار برنامه های مسکنی دولت با عناوین بی شمار 
سرمایه  از  بخشی  آن  دادن  دست  از  با  که  است  زمان  بحث 
اجتماعی کشور که همان اعتماد اقشار ضعیف به دولت است، 

از دست می رود.

سرپناه برای کارگران فراموش نشود

طرح فوق العاده دولت برای خانه دار کردن کارمندان

پس از خروج آمریکا از برجام و ممنوعیت ثبت سفارش برای واردات خودرو که از 
ابتدای تیرماه سال گذشته آغاز شد؛ کسانی که در آن بازه ثبت نام خودرو داشته اند و 
حتی آن هایی که طبق شنیده ها در زمان ممنوعیت ثبت سفارش، اقدام به پیش خرید 
مشخص  خود  خودروهای  دریافت  برای  تکلیفشان  کرده اند؛  وارداتی  خودروهای 

نیست.
در این رابطه فربد زاوه - کارشناس صنعت خودرو - در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: تا جایی که ما اطلاع داریم از زمانی که ثبت سفارش برای واردات خودرو ممنوع 
شد، دیگر خودرویی پیش فروش نشده است و تنها خودروهایی به فروش رسیدند که 
در زمان باز بودن ثبت سفارش خریداری شده یا ثبت سفارش انجام شده و خودرو 

پیش فروش شد.
وی مدعی شد: مشکل اصلی اینجاست که دولت تمام مسئولیت عدم برنامه ریزی 
خود را به گردن شرکت های واردکننده و تجار انداخته که البته تنها در زمینه خودرو 
هم نبوده است. در سایر کالاها نیز این اتفاقات افتاده که همه را گرفتار کرده است. 

شرکت های بسیاری ضرر کرده اند و دولت هم خود نمی داند که باید چه کاری انجام 
دهد و دچار یک سردرگمی شده است این کارشناس صنعت خودرو اظهار کرد: عمده 
کسانی که در آن زمان خودروهای وارداتی را پیش خرید کرده اما هنوز خودروی خود 
را تحویل نگرفته اند؛ خودروهایشان موجود هست اما مشکل ترخیص دارند. یک سال 
است که دولت اجازه ترخیص نمی دهد. تعدادی از این خودروها وارد شده و در گمرک 
مانده اند. اما تعدادی هم هستند که احتمالًا وارد نشده اند، چراکه ثبت سفارش ها 
سه ماهه انجام می شد. زاوه اظهار کرد: مانع های فراوانی برای واردات و ترخیص 
خودروهای وارداتی ایجاد شده و از آن جایی که اعتبار ثبت سفارش آن زمان سه ماهه 
بود؛ پس از ممنوعیت، ثبت سفارش ها باطل شده و بسیاری از شرکت ها مجبور شدند 

که سفارش های خود را به تأخیر انداخته تا مبلغ بیشتری به دولت پرداخت نکنند.
وی تاکید کرد: اصولًا در کار تجاری اگر نتوان یک ساعت بعد را پیش بینی کرد، 
تا  برنامه شش ماهه  باید  انجام داد. حداقل  اقتصادی  فعالیت تجاری-  نمی توان 
یک ساله وجود داشته باشد. امنیت تصمیم گیری تجاری در کشور به قدری پایین 

آمده است که نمی توان به فرض مثال یک خودرو پراید تحویل فوری ثبت نام کرد چراکه 
مشخص نیست به چه قیمتی خواهد رسید؟

این کارشناس صنعت خودرو افزود: این مسائل و مشکلات، ناشی از اشتباهات 
برخی از مسؤولان در دولت است و ربطی به تجار و واردکنندگان ندارد. اما اصل این 
است که کسانی که در روال عادی خودرو فروخته اند، بعضاً ثبت سفارش داشته یا بعضاً 
خرید ارز داشته اند. برخی نیز در روال عادی مراحل را انجام داده، سفارشات خارجی 
را انجام داده و زمانی که محصول آماده شده، ثبت سفارش کرده و ارز خود را از ایران 
منتقل کرده و پیش فروش خود را انجام داده اند؛ اما حال به یکباره دولت پشیمان شده 

و واردات را ممنوع کرده است، واردکننده اینجا باید چه کار کند؟
وی اظهار کرد: زمانی که دولت متصور است برای پیش فروش و تحویل خودرو، مدت 
سه ماهه در نظر بگیرد به این فکر نمی کند که در واقع امکان پذیر نیست که سه ماهه 
ثبت نام کرده، محصول وارد کرده و تحویل داد. نتیجه این شد که شرکت ها مجبور 

شدند ریسک کرده و این ریسک برای همه گران تمام شد.

تصمیمات یک شبه برای همه گران تمام شده است

تکلیفپیشخریدارانخودروهایوارداتیچیست!؟

دبیر انجمن سازندگان قطعات خودرو:

سههزاردستگاهپژو۳۰۱امسال
تولیدمیشود

دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو گفت: اکنون قالب های قطعات 
خودروی پژو ۳۰۱ در حال ساخت است و مطابق برنامه ای که خودروساز برای قطعه 
سازان تعریف کرده تا پیش از پایان امسال سه هزار دستگاه از آن تولید و تجاری می شود.
»مازیار بیگلو« در خصوص پروژه تولید پژو ۳۰۱، افزود: عمده مشکل قطعه سازان در 
این خودرو، قطعات الکترونیکی است و در این زمینه با سازندگانی که خوشنام و با سابقه 

بوده و توانایی داخلی سازی بالاتری داشته اند، وارد همکاری شده ایم.
این مقام صنفی یادآور شد: بزرگترین مشکل فراروی قطعه سازان پرداخت نشدن هفت 
هزار میلیارد تومان )یا همان ۸۴۴ میلیون یورو( وعده داده شده از سوی بانک مرکزی 
است. این مساله به ویژه در مورد پژو ۳۰۱ که خودرویی سرمایه بر است و باید قالب ها، 
خطوط و دستگاه های آن ساخته شود و ۳۰۰ قطعه ساز درگیر آن هستند، مشکلات 

بیشتری ایجاد کرده است.
وی بیان داشت: »کم لطفی« بانک مرکزی سبب شده تا علاوه بر ایجاد مشکل در 

تولیدات جاری قطعه سازان، تولید پژو ۳۰۱ نیز با مشکل مواجه شود.
اگر  و  تعریف کرده  را  پروژه مشابهی  نیز  ادامه داد: گروه خودروسازی سایپا  بیگلو 
نقدینگی مورد نیاز آنها تأمین نشود، همه پروژه های جاری و پروژه جدیدشان با مشکل 

مواجه خواهد شد.
اشاره بی گلو به تولید رُهام، محصول شرکت خودروسازی سایپا است که با موتور، 

طراحی ملی و پلتفرم داخلی توسط طراحان و مهندسان ایرانی ساخته شده است.
وی تاکید کرد: ادامه این شرایط، کاهش تولید قطعه سازان و خودروسازان و بیکاری 
بیش از ۵۰۰ هزار نفر را در صنعت قطعه سازی به دنبال خواهد داشت و مسببان این 

وضعیت باید عواقب آن را بپذیرند.
دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو در خصوص پژو ۳۰۱ و داخلی 
سازی آن گفت: خودروی پژو ۳۰۱ نخستین بار برای بازار چین طراحی و تولید شده بود 
و با ملاحظاتی که در زمینه خودکفایی در تولید و داخلی سازی این محصول انجام شد، 

تلاش کردیم تا ضمن حفظ کیفیت تولید، عملکرد این خودرو نیز ارتقا یابد.
وی خاطرنشان کرد: به دلیل استفاده از قطعات تولید داخل به جای قطعات سی. کی. 
دی )قطعات منفصله(، تولید این خودرو با هزینه های پایین تری نسبت به برنامه ریزی 

اولیه انجام خواهد شد.
با اجرای برجام مقرر بود خودرو پژو ۳۰۱ به عنوان دومین محصول شرکت مشترک ایران 
خودرو و پژو با ساخت داخل بالای ۵۰ درصد تولید شود، اما با خروج پژو از کشورمان پس 
از تحریم ها قرار است این خودرو بدون حضور پژو و با توانمندی قطعه سازان و صاحبان 

دانش فنی ایرانی و همچنین مواد اولیه داخلی تولید می شود.
*مشارکت صنایع نظامی در تولید پژو ۳۰۱

بی گلو ادامه داد: صنایع نظامی و دفاعی نیز در ساخت قطعات با فناوری بالا این 
خودرو مشارکت خواهند داشت.

وی در خصوص قطعه حساس یی. سی. یو )ECU یا همان کامپیوتر( این محصول 
گفت: بخش نرم افزاری این قطعات در داخل کشور تولید می شود که از کیفیت خوبی 
نیز برخوردار است، اما برخی قطعات الکترونیکی استاندارد بخش سخت افزاری آن باید 

از خارج وارد شود.
به خودکفایی و عمق داخلی سازی ۸۰  تاکنون دستیابی  بیگلو خاطرنشان کرد: 
درصدی در این خودرو محقق شده و اگر برخی زیرساخت های مربوط به صنایع مادر 

آماده شود، درصد خودکفایی در ساخت این محصول بیشتر خواهد شد.
وی با بیان اینکه امروز ایران خودرو و سایپا جزو خودکفاترین شرکت های خودروسازی 
جهان هستند، افزود: در جهان شاهدیم حتی بزرگترین شرکت های خودروسازی بخش 
عمده قطعات خود را در سایر کشورها تولید می کنند و باید »ژست خودکفایی« را کنار 

بزنیم.
بیگلو ادامه داد: در تولید پژو ۳۰۱ فقط برخی قطعات از جمله ورق استیل و پلی آمید 
که در ایران تولید نشده و بعضی قطعات استاندارد مثل بلبرینگ ها و قطعات الکترونیکی 

خاص که به دلیل تیراژ پایین شأن اقتصادی نیستند، از خارج وارد می شوند.
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مدیر عامل تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم :

تیم سوهان محمد برای قهرمانی
 بسته نشده است 

مدیر عامل تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم گفت: علیرضا وفایی، مسعود ایازی، 
محسن بخشی و مصطفی موسوی خواه از بازیکنان فصل قبل ، امسال از این تیم جدا و 
در مقابل، جعفر نجفی از تیم ارژن فارس و محمد بیضایی از پارسیان شهر قدس جذب 

شدند.
رسول قلی زاده افزود: با وجود تمایل کادر فنی برای حفظ علیرضا وفایی، وی به تیم 
مس سونگون پیوست، ولی سه بازیکن دیگر )مسعود ایازی، محسن بخشی و مصطفی 

موسوی خواه( مورد توجه کادر فنی نبودند و از تیم جدا شدند.
وی از اضافه شدن محسن حسن زاده سرمربی فصل قبل فرش آرای مشهد به کادر 
فنی تیم سوهان محمد سیمای قم خبر داد و گفت: هم اکنون سید مهدی غیاثی به 
عنوان سرمربی، سید وحید غیاثی مربی و محسن حسن زاده نیز مدیر فنی تیم هستند 
و امید است با وجود این کادر فنی قوی و نیرومند، شاهد تحولات اساسی در تیم سوهان 

محمد سیمای قم باشیم.
غیاثی سال ها در قامت سرمربی در تیم های لیگ برتری قم فعالیت می کرد و برادر وی 
وحید غیاثی نیز چند سال به عنوان سرمربی در لیگ برتر فعالیت کرد. محسن حسن 
زاده نیز به در لیگ برتر سرمربی تیم های حفاری اهواز، شهرداری ساوه و فرش آرای 

مشهد بود.
قلی زاده ادامه داد: تاکنون سه بازی تدارکاتی با تیم های منتخب بروجن، ساوه و 
دلیجان برگزار شده و به زودی بازی دیگری را با تیم شهروند ساری برگزار می کنیم و 
درخشش بازیکنان در این بازی های تدارکاتی، حکایت از وضعیت خوب تیم در لیگ 

امسال دارد.
وی با اشاره به اینکه بودجه باشگاه به گونه ای نیست که به فکر قهرمانی باشیم، 
گفت: تمام تلاش ما حضور در مرحله پلی آف و قرار گرفتن در بالای جدول است وبرای 

قهرمانی نیز تلاش خواهیم کرد ولی تیم برای قهرمانی بسته نشده است.
مدیر عامل تیم سوهان محمد سیمای قم اظهار داشت: مسابقات نماینده قم در لیگ 
برتر فوتسال ایران در فصل جاری نیز در سالن دو هزار نفری شهید حیدریان قم برگزار 

می شود و اولین بازی این تیم ۱۴ تیرماه مقابل مقاومت البرز خواهد بود.
لی زاده از هواداران قمی خواست با حضور خود در سالن دو هزار نفری شهید  ق

حیدریان، شور و نشاط فوتسالی را به قم بازگردانند.
تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم فصل قبل با ۱۱ برد و ۷ تساوی و ۸ باخت در 
رتبه ششم لیگ برتر جای گرفت. فصل قبل حسین صبوری هدایت این تیم را بر عهده 

داشت.
در حالی که تیم ریشه دار قم که از ابتدا با نام های ارم کیش، کیش ایر، صبا، یاسین 
پیش رو و هیأت فوتبال در مسابقات لیگ برتر حاضر و افتخارات زیادی نیز کسب کرده 
بود سال ۱۳۹۶ به لیگ دسته یک سقوط کرد. تیم سوهان محمد سیمای قم دو سال 
سابقه حضور در لیگ برتر را دارد و امسال سومین سال حضور خود را تجربه خواهد کرد.

 
رئیس کمیته فوتسال هیأت فوتبال استان قم:

قم میزبان مسابقات لیگ برتر فوتسال 
نوجوانان کشور شد

رئیس کمیته فوتسال هیأت فوتبال استان قم گفت: مسابقات گروه اول لیگ برتر 
وتسال نوجوانان کشور با حضور تیم های گیتی پسند اصفهان، شهرداری رشت،  ف
سوهان محمد سیمای قم، فدک الزهرا مشهد، شهرداری ساوه و تیم ابراهیمی مشهد از 

عصر امروز در قم آغاز خواهد شد.
رضا بمانی افزود: این شش تیم در دو مرحله رفت و برگشت با هم رقابت خواهند کرد 
که دو تیم به مرحله نهایی صعود خواهند کرد و در نهایت، با تیم های برتر دو گروه دیگر، 

رقابت می کنند تا تیم قهرمان مشخص شود.
وی ادامه داد: از استان قم تیم سوهان محمد سیما حضور دارد و اولین بازی این تیم 

ساعت ۱۸ عصر امروز خواهد بود.
با استقبال فوتسالیست های  ابراز امیدواری کرد که برگزاری این مسابقات  مانی  ب

نوجوان قمی مواجه شود.
وی گفت: میزبانی چنین رقابت هایی می تواند باعث ایجاد انگیزه در بازیکنان جوان و 

رشد بیشتر این رشته ورزشی در قم شود.
دور رفت مسابقات لیگ برتر نوجوانان باشگاه های کشور با حضور تیم های محمد 
یمای قم، صنایع گیتی پسند اصفهان، شهرداری ساوه، شهرداری رشت، فدک  س
الزهرا مشهد و گیتی پسند مشهد از سوم تیرماه در قم آغاز خواهد شد. دور برگشت این 

رقابت ها ۲۴ تیرماه در استان دیگری برگزار می شود.
رقابت های لیگ برتر نوجوانان کشور در سه گروه ۶ تیمی برگزار خواهد شد و تیم 

قهرمان از میان منتخب سه گروه و ۱۸ تیم انتخاب خواهد شد.

جواد زرینچه:

 مدیران استقلال به پیشکسوتان صادق
 علاقه ای ندارند

استقلال  فوتبال  تیم  اسبق  کاپیتان   
به  باشگاه  مدیران  گفت:  هران،  ت
و  هستند  صادق  که  یشکسوتانی  پ
ندارند  ای  علاقه  گویند  می  را  قایق  ح
معارفه  مراسم  به  را  من  همین  برای  و 

استراماچونی دعوت نکردند. 
داشت:  اظهار  زرینچه«  جواد  «
شده  استقلال  سرمربی  ستراماچونی  ا
تا  باید منتظر مسابقات بمانیم  و  است 

عملکرد او را مورد سنجش قرار دهیم.
وی افزود: استراماچونی به شرطی در استقلال موفق خواهد شد که امکانات و ابزار 
لازم برای او فراهم شود در غیر این صورت روزهای خوبی در انتظار این مربی ایتالیایی 

نخواهد بود.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال به خریدهایی نیاز دارد که آنها بتوانند 
در حد و اندازه های استقلال باشند و به این تیم در مسابقات سختی که پیش رو دارد 

کمک کنند. یک تیم بزرگ همچون استقلال همواره باید بهترین نفرات را جذب کند.
زرینچه تصریح کرد: استقلال تا این جای کار نفراتی را به خدمت گرفته است و به تمام 
آنها احترام می گذاریم اما انتظار از این تیم در فصل نقل و انتقالات بالاست و امیدوارم در 
ادامه راه بازیکنان بهتری به عضویت استقلال در آیند. وی تاکید کرد: برای مراسم معارفه 
آندره آ استراماچونی به عنوان کسی که سال های سال برای استقلال باز ی کردم و 
کاپیتان این تیم بوده ام دعوت نشدم و دلیلش را مدیران این تیم بهتر می دانند. شاید آنها 
به پیشکسوتانی که حرف حق را برزبان می آورند علاقه ای ندارند. بازیکن اسبق استقلال 
در پایان گفت: متأسفانه برخی از افراد در باشگاه استقلال حضور دارند که به جای منافع 

تیم به فکر منافع خود هستند و این جای تأسف دارد.

بازیکن جدید استقلال:

 از پرسپولیس پیشنهاد داشتم
 بازیکن جدید تیم فوتبال استقلال گفت: من به جز استقلال از تیم های دیگری 
همچون پرسپولیس پیشنهاد داشتم اما در نهایت تصمیم گرفتم استقلال را برای ادامه 
دوران فوتبالی ام انتخاب کنم چرا که حتم دارم می توانم با پیراهن آبی پیشرفت زیادی 

در فوتبال داشته باشم.
»علی دشتی« اظهار داشت: به خوبی می دانم به تیم بزرگی آمده ام و کار سختی پیش 
رویم است اما تمام تلاشم را به کار خواهم بست تا روزهای موفقی را در استقلال پیش 
رو داشته باشم. وی افزود: من به جز استقلال از تیم های دیگری همچون پرسپولیس 
پیشنهاد داشتم اما در نهایت تصمیم گرفتم استقلال را برای ادامه دوران فوتبالی ام 
انتخاب کنم چرا که حتم دارم می توانم با پیراهن آبی پیشرفت زیادی در فوتبال داشته 
باشم. بازیکن استقلال خاطرنشان کرد: من تا به حال دو گل به استقلال زده ام و حالا 

آمده ام تا جبران کرده و با پیراهن آبی دروازه رقبا را باز کنم.
دشتی تصریح کرد: برای خودم برنامه دارم و می خواهم با استقلال آن قدر عملکرد 
خوبی در مسابقات لیگ برتر داشته باشم که بتوانم نظر مساعد مارک ویلموتس را جلب 
کرده و به تیم ملی فوتبال ایران دعوت شوم. وی تاکید کرد: استراماچونی یک مربی 
بزرگ است که سابقه حضور بر روی نیمکت تیم اینتر میلان را دارد و این موضوع افتخار 
کوچکی نیست. این مربی در برخورد بسیار خوبی در جلسه اول تمرین با بازیکنان 
داشت. دشتی در پایان گفت: تمام هدف مربیان و بازیکنان استقلال این است که در 

لیگ نوزدهم بهترین عملکرد را برای استقلال داشته و قهرمان لیگ برتر شویم.

ورزشی

آیا اومی خواهد هواداران پرسپولیس را سرگرم کند!

شاهکارهای عرب در دوران »پسا برانکو«
گزارش و تحلیل: مجید روان ستان

 
شاهکارهای ایرج عرب و مشاور پیشینش سهند حبیب زاده یکی 
یکی رو می شود. معلوم نیست چرا مدیرعامل باشگاه پرسپولیس 
خود را به آب و آتش می زند تا ثابت کند رفتن برانکو ایوانکوویچ به 
الاهلی غیر قانونی است. شاید با این کار خود می خواهد هواداران 

باشگاه را سرگرم کند!
پس از آنکه مذاکره برای آوردن یحیی گل محمدی بی نتیجه 
ماند، شاهکارهای ایرج عرب یکی یکی رونمایی می شود! »من 
قرارداد را امضا کردم و عکس گرفتند و گفتند بشار قراردادش را 
امضا کرده، اما این قرارداد بدون مبلغ بود. البته من این قرارداد را 
پاره کردم، چون می خواستند فشار هواداران را کم کنند.« این ها 
بخشی از صحبت های بشار رسن، هافبک عراقی تیم پرسپولیس 
در برنامه کوررة شبکه الفرات بودکه بیانگر همان مدیریت غلط 
مانند  بزرگی  باشگاه  و  فوتبال  در  به خصوص  کشور  ورزش  در 

پرسپولیس است.
بشار قرارداد ندارد

بشار رسن ستاره دو فصل اخیر تیم پرسپولیس در حالی ایران را 
ترک کرد که در واقع قراردادی با این باشگاه ندارد. این در شرایطی 
است که مدیران پرسپولیس تأکید دارند امضای قرارداد با »رسن« 
قانونی است، اما هافبک ملی پوش عراقی می گوید قراردادش 
را پاره کرده، چرا که روی آن هیچ عددی نوشته نشده بود؛ او 
همچنین گفت که ۴۰ درصد دستمزدش را از این تیم طلب دارد. 
بشار رسن حتی به صراحت می گوید چون اکنون قرارداد ندارد، هر 
مدیر برنامه ای که زنگ می زند، به او می گوید تو که با پرسپولیس 
قرارداد داری و این ترفند باشگاه پرسپولیس باعث شده تا برایش 
مشکل ایجاد شود! اولویت او پرسپولیس است، اما اگر پیشنهادی 

از ترکیه برسد، بشار می تواند برود، چون ترکیه دروازه اروپاست.
پاره کردن قرارداد

اما پاره کردن قرارداد توسط بشار رسن چه معنی ای می دهد؟ 
به صراحت  که  بازیکنی  آیا  دهد  توضیح  باید  عرب  ایرج  آقای 
می گوید اولویت اولش پرسپولیس است و اکنون از هیچ تیمی 
پیشنهاد ندارد، این که برای راضی کردن هواداران با او یک قرارداد 
صوری بدون هیچ مبلغی امضا شده، دروغ است؟ یا این هم مانند 
حاضر بودن پول برانکو و این که او باید به تهران بیاید و پولش را 

بگیرد، یک نوع عوام فریبی بوده و به آن باید موضوع تلاش ناموفق 
برای جلب رضایت فرهاد حمیداوی برای حضور گل محمدی در 
روی نیمکت مربیگری پرسپولیس را اضافه کرد؟ دیدیم که مالک 
پدیده اعلام کرد برنامه های این باشگاه تا دو سال آینده با تفکرات 
یحیی آماده شده و به همین دلیل، قاطعانه با حضور یحیی در 

پرسپولیس مخالفت کرد.
ارقام نجومی!

این یعنی یک مدیر باشگاه باید برای آینده تیمش برنامه ریزی 
کند، نه این که با وعده و وعید بخواهد تیم داری کند یا با قرار دادن 
مربی یا بازیکن مقابل هواداران بخواهد به زور او را حفظ کند! 
می روید،  خارجی  گزینه های  سراغ  به  است،  این  مهم  موضوع 
در دوران »پسا برانکو« و ناتوانی شما در جذب گل محمدی خبر 
می رسد در این بین، پیشنهادهای نامعقول به برخی مربیان داده 
می شود. صحبت از حضور مربیان ایتالیایی به میان آمده و از والتر 
زنگا و جیانی دی بیازی یاد شده است. این که چگونه پرسپولیس 

در این مقطع به سراغ این مربیان رفته، خود جای سؤال دارد، اما 
نکته مهم تر ارقامی است که درباره دستمزد آن ها به گوش می رسد.

نزدیکان مدیرعامل
شنیده ایم برخی از نزدیکان مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در این 
زمینه نقش پررنگی دارند و در تلاشند برخی مربیانی که کارنامه 
عملکرد خوبی هم نداشته اند، به پای میز مذاکره بکشانند. اما 
نکته مهم، رقم های پیشنهادی به این مربیان است. با توجه به 
این موضوع و با کمی پرس وجو از افرادی که دستی بر آتش دارند، 
می توان به قیمت واقعی مربیان پی برد، اما رقم های دور از واقعیت 
و بالاتر از آن، چیزی که قیمت اصلی یک مربی است، برای برخی 
از آن ها در نظر گرفته شده که اگر باشگاه چنین پولی داشت، چرا 
برای راضی نگاه داشتن برانکو هزینه نکرد؟ اکنون چه دلیلی دارد 

که ارقام پیشنهاد شده به مربیان بالاتر از حد استاندارد باشد؟
یکی از چالش های اصلی

آن  با  روزها  این  پرسپولیس  باشگاه  که  مشکلی  تردید  بدون 

دست و پنجه نرم می کند، عدم تصمیم گیری مناسب از سوی 
مدیریت آن برای انتخاب جانشین برانکو و البته در پیش گرفته 
نشدن روندی مناسب برای مذاکره با مربیان است. به عنوان مثال، 
موضوع مذاکره با یحیی آن هم در شرایطی که او با پدیده قرارداد 
داشت! در این زمینه برخی از نزدیکان ایرج عرب نقش اساسی را 
ایفا می کنند و باید این موضوع مورد بررسی قرار بگیرد. به جرئت 
می توان گفت مشکلات پرسپولیس بزرگ تر از آن چیزی است که 
به چشم می آید و در این میان، ارائه پیشنهادهای دور از واقعیت 
به برخی از مربیان نیز به یکی از چالش های اصلی باشگاه تبدیل 

شده است.
اخطار دوم برای الاهلی

باشگاه پرسپولیس نامه جدی و رسمی خود را همراه با رونوشتی 
برای فیفا به عنوان اخطار دوم برای باشگاه الاهلی و فدراسیون 
عامل  مدیر  مشعل،  بن  منصور  کرد.  ارسال  عربستان  فوتبال 
باشگاه الاهلی مدعی شد این باشگاه عربستانی به طور قانونی 
برانکو ایوانکوویچ را به خدمت گرفته است. او درباره این که گفته 
می شود باشگاه پرسپولیس قصد شکایت از باشگاه الاهلی و برانکو 
به فیفا برای عقد قراردادی غیرقانونی دارد، گفت: »ما اهمیتی به 
نظر ایرانی ها یا هر کس دیگری نمی دهیم. مهم این است که ما 
به صورت قانونی با این مربی قرارداد بسته ایم. برانکو قراردادش را 
با پرسپولیس فسخ کرده و اگر مشکلی بود، او با ما قراردادی امضا 

نمی کرد.«
نیاز به پوست اندازی

درباره جدایی برانکو باید گفت که در قراردادش با پرسپولیس 
بندی مبنی بر حق فسخ وجود داشت که به استناد آن از این تیم 
جدا شد و به الاهلی رفت. این که چرا باشگاه پرسپولیس مدعی 
است قرارداد برانکو با الاهلی غیرقانونی بوده، جای سؤال دارد 
که آیا آب رفته به جوی باز می گردد یا نه؟ اکنون پرسپولیس دقیقاً 
دوران افت و نزول خود را سپری می کند و با رفتن برانکو و پا به سن 
گذاشتن چند مهره تأثیرگذار این تیم، نیاز به یک پوست اندازی 
دگردیسی  یک  به  اکنون  پرسپولیس  حالی که  در  دارد.  کامل 
نیاز دارد و باید دست به جوانگرایی بزند و جوانان پر مایه و البته 
را  برانکو زمان  از  با طرح شکایت  را جذب کند،  قابل اعتمادی 
بیهوده از دست می دهد. پرسپولیس و طرفدارانش باید پروفسور 

را فراموش کنند و بدون او ادامه حیات دهند.

اقدام  به  )یوفا(  اروپا  فوتبال  اتحادیه   
ضد روسی بازیکنان گرجستانی واکنش 

نشان داد.
 مدتی قبل در بازی های هفته نوزدهم 
لیگ گرجستان چند تیم با پیراهن هایی 
که روی آنها شعارهای ضد روسی درج 
شده بود به مصاف حریفان خود رفتند. 
در این میان انتشار ویدئویی از بازیکنان 
تیم های تورپدو و لوکوموتیو تفلیس که 
روی پیراهن های آنها جمله »ما از گرجستان هستیم و کشورمان توسط روسیه اشغال 
شده است« جنجال زیادی به پا کرد. سرویس رسانه ای اتحادیه فوتبال اروپا درباره 
جریمه احتمالی بازیکنان گرجستانی به خبرگزاری ریانووستی روسیه اعلام کرد: 
با توجه به این که اتفاق مربوط رقابت های داخلی یک کشور است، هرگونه اعمال 
قوانین انضباطی در صلاحیت فدراسیون فوتبال گرجستان است. یوفا فقط می تواند 

جلسه های انضباطی را در چارچوب رقابت های رسمی خود برگزار کند.

فوتبال  درگذشته  تازه  بازیکن  فرزند 
مادرید  رئال  فوتبال  تیم  به  اسپانیا 

پیوست.
خوزه آنتونیو ریس لوپس، فرزند آنتونیو 
عکسش  اولین  درگذشته،  تازه  ریس 
را در شبکه های  رئال مادرید  پیراهن  با 

اجتماعی منتشر کرد.
رئال مادرید با فرزند آنتونیو ریس قبل از 
سانحه رانندگی پدرش به توافق رسیده 

بود، اما این انتقال به تأخیر افتاد و  سرانجام مراحل انتقال او به آکادمی رئال مادرید 
کامل شد.

»ریس لوپس« در مورد حضورش در رئال مادرید گفت: خیلی خوشحالم و افتخار 
می کنم که این قسمت از زندگی ام را در رئال مادرید شروع کردم. از همه، مخصوصاً 
خانواده ام که به من اعتماد و حمایتم کردند، تشکر می کنم. با لذت به کارم ادامه 

می دهم و چیزهای زیادی یاد خواهم گرفت. 

هم  باز  منچستریونایتد  سابق  ستاره 
سابق  ستاره  کین،  روی  شد.  جنجال آفرین 
منچستریونایتد با تصمیم خود از کادر مربیان 

ناتینگهام فارست جدا شد.
ندارد،  جدی  پیشنهادی  اینکه  وجود  با  او 
امیدوار است بتواند به عنوان سرمربی مشغول 
به کار شود. کین از سال ۲۰۱۴ دستیار مارتین 
تصمیمی،  چنین  گرفتن  برای  و  بود  اونیل 
هفته ها فکر کرد. این مرد ایرلندی، با استفاده 

از بندی در قراردادش، تنها چهار ماه پس از امضای قرارداد با ناتینگهام فارست، تصمیم به 
جدایی زود هنگام گرفت. کین که شروع فوق العاده ای به عنوان یک سرمربی داشت در ابتدای 
کارش ساندرلند را به لیگ برتر رساند و آنها را در فصل دوم در لیگ برتر حفظ کرد. او سپس با 
آنچه »دخالت مدیریت در تصمیمات فنی« خواند، تصمیم به جدایی از جمع گربه های سیاه 
گرفت. شایعاتی در خصوص احتمال همکاری کین با سلتیک مطرح شده است، هرچند او 

همیشه گفته سراغ مشاغل نمی رود و ترجیح می دهد دیگران به او پیشنهاد کاری بدهند.

کین از ناتینگهام فارست هم جدا شدفرزند »ریس« به رئال مادرید پیوستواکنش یوفا به اقدام ضد روسی بازیکنان گرجستانی

 سرمربی اسبق تیم ملی فوتسال گفت: در سالی که باید این تیم برای رقابت های 
قهرمانی آسیا و جام جهانی آماده شود فعلًا برنامه هدفمندی تعریف نشده که این موضوع 

سبب نگرانی است.
»حسین شمس« افزود: اگر قرار بود تیم ملی فوتبال به جام ملت های آسیا یا جام 
جهانی اعزام شود قطعاً در کشور غوغایی بر پابود. اما گویا تیم ملی فوتسال ایران برای 
کشور بیگانه است. وی گفت: اینکه نمی خواهند برنامه های تیم ملی را با »محمد ناظم 
الشریعه« سرمربی تیم هماهنگ کنند، خیلی عجیب است. در حالی که باید همه با 
سرمربی تیم هماهنگ شوند. همچنین باید امکانات و دیدارهای تدارکاتی برای تیمی که 

جایگاه سومی جهان را در اختیار دارد، فراهم کنند.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتسال افزود: فراهم شدن اردوها و دیدارهای تدارکاتی سبب 
می شود قهرمانی دوره قبلی در آسیا برای تیم ملی فوتسال تکرار شود و در رقابت های 

جهانی نیز تیم ایران موفق ظاهر شود.
*تیم فوتسال امید ازغرور کادرفنی ضربه خورد

تیم فوتسال زیر ۲۰ سال ایران در رقابت های قهرمانی آسیا که به میزبانی تبریز برگزار 

شد نتوانست از عنوان قهرمانی دور نخست خود دفاع کند و به مقام سومی بسنده کرد.
شمس در این خصوص گفت: وقتی فوتسال امید برابر ژاپن مغلوب می شود، ابهت 
فوتسال ما از بین می رود و این احساس در دیگر تیم های آسیایی شکل می گیرد که 

می توان ایران را هم شکست داد.
وی گفت: تیم فوتسال امید در رقابت های قهرمانی آسیا و درخط دفاع عملکرد بسیار 
بدی ارائه داد و دریافت ۱۵ گل در جریان این مسابقات گویا مشکل دفاعی و دروازه بانی 

تیم امید ایران بود.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتسال افزود: مشکلات خط دفاعی و ضعف دروازه بان 
تأثیر به سزایی در نرسیدن تیم زیر ۲۰ سال به فینال داشت. البته در دیدار رده بندی 
برابر اندونزی، تیم ایران گلر خود را تعویض کرد، که او عملکرد بهتری در چارچوب دروازه 
نشان داد. به عبارتی اگر از ابتدایی بازی ها این گلر درون دروازه قرار می گرفت و کادر فنی 
توصیه های دیگران را مبنی بر مشکلات خط دفاعی گوش می کرد، ایران می توانست 
به فینال برسد. شمس با اشاره به قهرمانی تیم زیر ۲۰ سال ایران در دوره گذشته این 
مسابقات بیان کرد: تیم ایران در رقابت های گذشته قهرمانی آسیا فقط ۲ گل دریافت 
کرد ولی در این دوره ۱۵ بار توپ از خط دروازه تیم ایران گذشت که در تاریخ فوتسال 

کشور نادر است.
وی ادامه داد: اینکه تیم ایران در دیدار رده بندی با نتیجه ۹ بر یک برابر اندونزی به 
پیروزی می رسد نشانه لیاقت آنها و کادرفنی است که می توانستند به فینال برسند. البته 
زمانی که در دیدارهای گروهی برابر تیم هنگ کنگ سه گل دریافت کردند، همانجا زنگ 
خطر به صدا در آمد که باید در چارچوب دروازه و نوع تاکتیک خط دفاعی تجدید نظر 
شود. سرمربی اسبق باشگاه گیتی پسند اصفهان با تاکید بر اینکه از فوتسال ایران جز 
مقام قهرمانی انتظاری دیگری نمی رود، افزود: بازیکنان هرچند تلاش خود را برای 
موفقیت به کار بستند ولی باید این تیم همیشه قهرمان آسیا شود. البته در این عدم 
راهیابی تیم ایران به فینال آسیا هم فدراسیون فوتبال و هم کادرفنی مقصر است. زیرا 

وقتی در رقابت های چهار جانبه چین تایپه تیم ایران به مقام سوم رسید باید با درایت 
و هوشمندی نسبت به رفع این نواقص اقدام می شد. ولی کادرفنی اشتباهات خود را 
نپذیرفت وآن رانیز اصلاح نکرد.در رقابت های فوتسال زیر ۲۰ سال آسیا تیم های ژاپن و 

افغانستان به ترتیب به مقام قهرمانی و نایب قهرمانی رسیدند.
*وضعیت مالی باشگاه ها به دلیل نبود پخش تلویزیونی خوب نیست

شمس به موضوع وضعیت فوتسال باشگاهی کشور اشاره کرد و اظهار داشت: وضعیت 
مالی باشگاه خوب نیست زیرا زمانی حامیان مالی حاضرند از باشگاه ها حمایت کنند که 
پخش زنده تلویزیونی ازشبکه ۳ انجام شود. اما مسابقات گاهی از شبکه استانی یا شبکه 
ورزش پخش می شود تا حامیان مالی نیز علاقه ای برای تبلیغات در فوتسال باشگاهی 

نشان ندهند.
وی گفت: تیم ملی والیبال به این دلیل موفق است که حامی مالی دارد و به خوبی نیز 
نتیجه می گیرد. اما فوتسال به دلیل نبود حامی مالی واقعاً مظلوم واقع شده و این رشته 

صورتش را با سیلی سرخ نگه می دارد.
بزرگ های فوتسال خانه نشین شدند

این پیشکسوت فوتسال افزود: در شرایط فعلی بزرگان فوتسال خانه نشین شدند و 
هیچ نظری از آنها گرفته نمی شود. در حالی که استفاده از نظرات ناصر صالح، محمود 
خوراکچی و دیگر پیشکسوت ها می توانست ضعف هایی تیم امید را به کادرفنی گوشزد 
کند. اما می بینیم که استخوان خرد کرده های فوتسال بیرون گود نشستند و مسئولان 

فدراسیون حتی حاضر به گرفتن مشاوره از آنها نیز نیستند.
وی که به عنوان مشاور درکنار تیم فوتسال دانش آموزی فعالیت می کند در این خصوص 
گفت: رقابت های قهرمانی فوتسال دانش آموزان آسیا از سوم شهریورماه به میزبانی کشور 
تایلند با حضور هفت تیم منتخب آسیا برگزار می شود. فدراسیون دانش آموزی ایران نیز به 
خوبی بازیکنان مستعدی را در این بخش شناسایی کرده و امیدوارم دررقابت های پیش رو 

آینده سازان کشور افتخار آفرین شوند.

حسین شمس:

 نگران تیم ملی فوتسال هستم

محمدمهدی موذن

 نقل و انتقلات لیگ برتر فوتبال برای جذب بازیکن و مربی 
در فصل گرم تابستان، به داغی تیرماه افزوده و از رفتن برانکو 
ایوانکوویچ سرمربی سابق پرسپولیس از ایران و پیوستنش به 
باشگاه الاهلی عربستان، هر روز می توان درسی جدید را از این 

کتاب آموخت.
هر بار که به داستان برانکو و پرسپولیس بیشتر دقت می کنیم، 
درسی جدیدی را یاد می گیریم تا متوجه شویم مرد کروات حتی 

پس از رفتنش هم تاثیر خودش را بر فوتبال ایران گذاشته است.
حال و روز فوتبال ما شبیه داستان لیلی و مجنون است که از 
مدیران فوتبال، مربی و بازیکن بگیر تا هوادارانش همه سینه 
چاک فوتبال هستند ولی از دنیای واقعی و حرفه ای آن فاصله 

زیادی دارند.
البته پیشتر به عدم فرهنگ سازی در فوتبال کشور پرداخته ایم 
و اینکه در ورزشگاه های فوتبال ما از فحش دعوا و پرتاب نارنجک 
و چاقو کشی بگیر تا دعوای بازیکن و مربی، با زیبایی هرچه تمام 
تر در زمین مسابقه جلوه گر است تا در یک مسابقه هم فوتبال 

ببینید هم نبرد گلادیاتورها را مشاهده کنید.
از آمدن برانکو تا رفتن مرد کروات از ایران، او درس های مهمی 
به فوتبال ما داد تا بفهمیم برای ما، داشتن لیگ و مربی حرفه ای 
خیلی زود است. زیرا اگر رویه ای که فعلًا وجود دارد اصلاح نشود، 
بهتر است به جای بازی فوتبال، برویم و اصول حرفه ای را از سایر 

کشورها بیاموزیم.

دلایل آن هم ساده است. نخست اینکه هنوز یادنگرفته ایم 
چگونه با مربیان و بازیکنان قرارداد ببندیم و چگونه طلب آنها را 
به موقع پرداخت کنیم تا در نهادهای بین المللی ورزشی مانند 
FIFA)فدراسیون جهانی فوتبال( و AFC)کنفدراسیون فوتبال 
آسیا( پرونده های شکایت از باشگاه های ایرانی روی هم انباشته 

نشود.
دوم اینکه همیشه مربی و بازیکن خارجی با گل و شیرینی به 
ایران می آوریم اما به بدترین شکل و ندادن مطالباتش او را بدرقه 

می کنیم. )نمونه آن شفر، برانکو و کی روش(
سوم صندلی لرزان و کوتاه مدت مدیریت فوتبال باشگاهی 
سبب شده تا هیچ مدیری، ندانم کاری های مدیر قبلی را به عهده 
نگیرد و در مدت کوتاهی هم که در مسند ریاست باشگاه نشسته، 
منافع کوتاه مدت را هدف قرار بدهد. پس از عزل یا استعفاء مدیر 
هم هیچ نهاد و ارگان نظارتی نیز از آن مدیر بازخواست نمی کند 
که آقا در این مدت با پول بیت المال چه کردی؟ او می رود ولی 
بدهی بالای بدهی از در و دیوار باشگاه می ریزد. کسر امتیاز و 
محروم شدن از پنجره نقل و انتقال و افزایش چند برابری پول های 
پرداخت نشده بازیکنان خارجی نیز دامن گیر باشگاه ها می شود.
نمونه آن تغییرات سریع در مدیریت فوتبال باشگاه پرسپولیس 
است. از بهمن ۹۲ تا کنون ۸ مدیرعامل و سرپرست در راس 
باشگاه پرسپولیس قرار گرفتند. علی پروین، علیرضا رحیمی، 
حمیدرضا سیاسی، علی اکبر طاهری، محمدحسین نژاد فلاح، 
دوباره علی اکبر طاهری، حمید رضا گرشاسبی و سرانجام ایرج 
عرب مدیرانی بودند که در کمتر از ۶ سال سکان دار باشگاه 

شدند. به عبارتی به طور میانگین هر ۹ ماه مدیریت این باشگاه 
تغییر کرده است.

بیشتر  برای  استاندارد  و  لازم  ساخت های  زیر  نبود  چهارم 
فروشی  بلیت  عدم  مانند  است.  کشور  فوتبال  ورزشگاه های 
نبود  ورزشگاه ها،  صندلی های  نداشن  شماره  الکترونیک، 
ها  گیت  نبود  تماشاگران،  کنترل  مخصوص  دوربین های 

الکترونیک برای بازرسی و…
فدراسیون  رئیس  تاج«  »مهدی  تا  شده  سبب  ضعف ها  این 
فوتبال صریحاً اعلام کند اگر باشگاه ها زیر ساخت های خود را 
اصلاح نکنند، در لیگ نوزدهم میزبانی از آنها گرفته می شود. این 
در حالی است که نمی خواهیم به داستان اجازه نداشتن خانواده 

برای حضور در ورزشگاه های فوتبال بپردازیم.
پرطرفدار  تیم  دو  برای  اختصاصی  ورزشگاه  نداشتن  پنجم 
استقلال و پرسپولیس است تا آنها مجبور شوند همچنان در 
ورزشگاه پیر آزادی که درآستانه رسیدن به ۵۰ سالگی است، از 

حریفان خود میزبانی کنند.
ششم بی بهره بودن باشگاه ها از حق پخش تلویزیونی است تا 
عملًا سیستم باشگاه داری ما با روش سنتی ۷۰ سال پیش دنیا 

اداره شود.
هفتم ضعف در پرورش مربیان وطنی است تا نه تنها دلارها به 
جیب مربیان خارجی سرازیر شود بلکه جای خالی مربیان ایرانی 
در لیگ های خارج از کشور، گواه از پایین بودن سطح دانش علم 
فوتبال ما بدهد. هر چند که اخیراً فدراسیون فوتبال با برگزاری 

کلاس های آموزشی در تلاش برای پر کردن این ضعف است.

یا  بازیکن  رفتن  فوتبال  حرفه ای  دنیایی  در  اینکه  هشتم 
و آشکار  امر واضح  باشگاهی دیگر یک  به  باشگاهی  از  مربی 
افسانه ای  سرمربی  فرگوسن«  »آلکس  که  همانطور  است. 
منچستریونایتد پس از ۲۷ سال سرانجام نیمکت شیاطین سرخ 
را ترک کرد. همچنین »آرسن ونگر« پس از حدود ۲۲ سال از 
تیم آرسنال جدا شد. اما جدایی برانکو از تیم پرسپولیس پس از 
کمتر از ۵ سال سبب شد تا هواداران تیم پرسپولیس مقابل وزارت 
ورزش و فدراسیون فوتبال تجمع کنند و شعارهای عجیب و غریب 

سر دهند.
نهم استفاده از VAR)کمک داور ویدئویی( در ورزشگاه های 
داوری  اشتباهات  تا سبب شود  است  فوتبال  دنیای حرفه ای 
به حداقل برسد. اما در لیگ فوتبال ایران بدون استفاده از این 
سیستم، در پایان هر بازی علیه داور و زمین و زمان، بیانیه صادر 
می شود و مربیان و بازیکنان علیه داوران سخنرانی می کنند و به 

سر و کله هم می زنند.
همه این موارد را برانکو به گونه ای زیرکانه به ما گوشزد کرد تا او 
که سودای سرمربیگری تیم ملی ایران را در سر می پروراند پس 
از ناکامی در این رویا با همه این کاستی ها خداحافظی کند و به 
جایی برود که حداقل حق و حقوقش به موقع پرداخت می شود و 

مسئولانش بد بدرقه نیستند.
او به ما گفت که فاصله زیادی از دنیای حرفه ای فوتبال داریم 
و برای رسیدن به آنچه که استاندارد جهانی در این رشته ورزشی 
است نیاز به عزم ملی است. نیاز به ساختن، پرورش دادن و 

آموزش دادن است.

درسی که برانکو به فوتبال ایران داد

»لاشا  به  توجه  بدون  گفت:  جاکارتا  اسیایی ۲۰۱۸  های  بازی  نقره  مدال  دارنده   
تالاخادزه« دارنده مدال طلای جهان و الپیک و رکوردار دسته سنگین وزن وزنه برداری 

تمریناتم را با تمرکز دنبال می کنم.
»سعید علی حسینی« اظهار داشت: حضور تالاخادزه در سنگین وزن از او یک مدعی 
ساخته و من بدون توجه به این کار تمام تمرکزم بر روی تمرینات است تمریناتی که هدف 

نهایی آن موفقیت در پیکارهای قهرمانی جهان در تایلند است.
او ادامه داد: البته سخت است که از هم اکنون نتایج را پیش بینی کنیم چون یک حرکت 

یا خطا ممکن است تمام زحمات ورزشکاران را به هدر دهد.
او در زمینه شرایط خود گفت: شرایط آمادگی بدنی من مطلوب است و با آمادگی به 
مسابقات می روم. همچنین می دانم که مردم ایران همیشه از سنگین وزن ها انتظار طلا 
دارند. دارنده مدال برنز جهان در عین حال تصریح کرد: تمام تلاشم این است که در رقابت 
های جهانی با رکورد های لازم برای ایران افتخار آفرین باشم و تمرکزم بر روی تمرینات 
است. اردوی آمادگی تیم ملی وزنه برداری ایران برای حضور در پیکارهای قهرمانی جهان 
از ۱۰ خرداد آغاز و تا اواسط مرداد ماه ادامه دارد. حافظ قشقایی، علی میری، مسعود 

چترایی، عارف خاکی، سهراب مرادی، سید ایوب موسوی، رضا دهدار، کیانوش رستمی، 
علی هاشمی، کیا قدمی، علیرضا سلیمانی، رضا بیرالوند، امیرحقوقی، محمد زارعی، 
اورنگی، سعید علی حسینی، محسن دادرس و همایون تیموری وزنه برداران  میلاد 
دعوت شده به اردوی تیم ملی هستند. »علی داودی« و »حسین سلطانی« ۲ ملی پوش 
جوانان که به تازگی از مسابقات قهرمانی جهان از فیجی بازگشته اند از اواخر خرداد ماه در 
کنار دیگر ملی پوشان بزرگسال، تمرینات خود را آغاز کردند. رقابت های قهرمانی ۲۰۱۹ 

بزرگسالان جهان، ۲۷ شهریورماه تا پنجم مهرماه در تایلند برگزار می شود.

ملی پوش فوق سنگین وزنه برداری: 

توجهی به تالاخادزه ندارم
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واکاوی دلایل تضعیف اصلاح طلبان در مجلس

زنگ خطر گوشخراش برای اصلاح طلبان

واگذاری ریاست اکثریت کمیسیون های تخصصی مجلس به نمایندگان فراکسیون 
مستقلین و ولایی ها، زنگ خطر را برای اصلاح طلبان به صدا درآورده است. از دید 
ناظران، تکرار نتایج و الگوی کنش سیاسی اصلاح طلبان در سال آخر مجلس،  می تواند 
به واگذاری کامل کرسی های بهارستان، بهشت و پاستور به اصولگرایان در انتخابات پیش 

رو منتهی شود.
به گزارش گروه تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، نتایج انتخابات دیروز هیأت 
رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، روند رو به افول قدرت اصلاح 
طلبان را کامل تر کرد؛ روندی که با ریزش نمایندگان فراکسیون امید در سال نخست 
مجلس آغاز شده بود، با پیروزی پی در پی »علی لاریجانی« بر »محمدرضا عارف« رئیس 
فراکسیون امید بر سر کرسی ریاست تداوم یافت و با از دست رفتن ریاست کمیسیون های 

تخصصی در سال آخر مجلس دهم کامل شد.
* ترکیب تازه کمیسیون های تخصصی مجلس

هفته گذشته و در روزهای پایانی خردادماه بود که تعیین تکلیف ۱۳ کمیسیون از ۱۵ 
کمیسیون تخصصی مجلس نشان داد که برای اصلاح طلبان در بر همان پاشنه نامطلوب 
قبلی می چرخد. از دست دادن کرسی نایب رئیسی مجلس در اوایل ماه گذشته، نه 

اتفاقی، بلکه نتیجه روندی بود که از مدتها پیش آغاز شده است.
امیدی هایی که در سه سال نخست مجلس دهم، توانسته بودند بر کرسی ریاست 
تعدادی از کمیسیون های مجلس تکیه بزنند، در چهارمین سال نمایندگی خود، بسیاری 

از کمیسیون ها را به فراکسیون ولایی و مستقلان ولایی واگذار کردند.
امیدی ها از ۱۳ کیسیون تنها توانستند ریاست خود بر سه کمیسیون برنامه، بودجه و 

محاسبات، بهداشت و درمان و نیز کمیسیون اقتصادی را تثبیت کنند.
در انتخابات هیأت رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی که دیروز یکشنبه 
دوم خرداد برگزار شد ولایی ها با همیاری مستقلین، گوی سبقت را از رقیب ربودند 
و »مجتبی ذالنوری« را به جای »حشمت الله فلاحت پیشه« بر کرسی ریاست این 

کمیسیون نشاندند.
در مجموع، در سال آخر مجلس دهم، توزیع ریاست فراکسیون ها بر کمیسیون های 
تخصصی مجلس به این شکل است که کمیسیون های آموزش و تحقیقات، امنیت ملی 
و سیاست خارجی، فرهنگی، صنایع و معادن، انرژی، عمران، کشاورزی، آب و منابع 
طبیعی، شوراها و امور داخلی و همچنین حقوقی و قضائی در اختیار ولایی ها قرار گرفت. 
مستقلین بر ۲ کمیسیون اجتماعی و تدوین آئین نامه داخلی مجلس استیلا یافتند و 
امیدی ها ریاست سه کمیسیون را به دست آوردند. به این ترتیب کمیسیون هایی که اغلب 

در سال های گذشته رنگ و بوی امیدی داشتند، امسال به اصولگرایان تندرو واگذار شد.
از میان ۱۵ کمیسیون تنها انتخاب اعضای هیأت رئیسه کمیسیون اصل نود باقی 
مانده که بر اساس آئین نامه داخلی مجلس با پیشنهاد اعضای کمیسیون به هیأت رئیسه 

مجلس و رأی اکثریت نمایندگان در صحن پارلمان انتخاب خواهد شد.
به موجب نتایج این انتخابات و همچنین انتخابات هیأت رئیسه مجلس که چندی 
پیش برگزار شد و در آن فراکسیون امید کرسی نایب رئیسی نخست مجلس را به 
اصولگرایان واگذار کرد، جایگاه اصلاح طلبان در سال آخر مجلس دهم بیش از پیش 

تضعیف شده است.
* انتقادات گسترده ای به مشی و سیاست های اصلاح طلبان

ناکامی سریالی فراکسیون امید در رقابت برای به دست آوردن کرسی ریاست مجلس 
به ویژه در سال چهارم دوره دهم که با از دست رفتن کرسی نایب رئیسی مجلس همراه 
شد، موج انتقادها را به سوی اصلاح طلبان روانه و انتقادات گسترده ای را به مشی و 

سیاست های آنها وارد کرد.
بسیاری از ناظران قدرت طلبی های فردی، انفعال سیاسی و تاکتیک های ناکارآمد را 
از دلایل اصلی تضعیف اصلاح طلبان در مجلس دانسته اند. این نوع انتقادات یک بار دیگر 
به دنبال تعیین تکلیف ترکیب هیأت رییسه کمیسیون های مجلس بالا گرفته است. از 
دید ناظران انفعال، اختلافات داخلی و شاید بلندپروازی های غیر واقع بینانه اصلاح طلبان 
موجب غافل ماندن آنها از ظرفیت نمایندگان مستقل مجلس شده و این گروه را به نفع 

اصولگرایان ولایی، وارد بازی های سیاسی مجلس کرده است.
از سوی دیگر، برخی انگشت اتهام خود را نه به سوی اصلاح طلبان، بلکه به سوی 
نمایندگان به اصطلاح مستقلی نشانه می گیرند که با تابلوی اعتدالی یا حتی اصلاحاتی 
وارد مجلس شدند، ولی در کنش سیاسی خود طی سال های اخیر به عهد و وعده هایشان 
وفادار نماندند.اختلاف نظری که سه سال پیش میان اصولگرایان و اصلاح طلبان در 
خصوص ماهیت و سمت و سوی مجلس دهم بالا گرفته بود، اکنون با عملکرد نمایندگان 
فراکسیون مستقلین بلاموضوع شده است. اصولگرایان و اصلاح طلبان از همان ابتدا با 
مصادره به مطلوب مستقلین، مجلس دهم را اصولگرا یا اصلاح طلب می دانستند. چندی 
نگذشت که نتایج انتخابات هیأت رییسه مجلس در سال نخست آن، کشش مستقلین به 

سمت مزیت های اصولگرایانه را به تصویر کشید.
مستقلین اما طی سال های گذشته با مواضعی ژله ای، گاهی به سوی اصولگرایان 
متمایل شدند و در برهه هایی به نفع اصلاح طلبان بر تصمیمات نهاد قانونگذاری تأثیر 
گذاشتند. برآیند مواضع لغزنده نمایندگان فراکسیون مستقلین طی سال های گذشته، 

موجب شده برخی منتقدان آنها را به بندبازی و تلاش برای حفظ قدرت متهم کنند.
از دید ناظران، پیشکش کرسی ریاست کمیسیون های مجلس را هم می توان در 
چارچوب رفتارمنفعت محور و عافیت طلبانه مستقلین تفسیر کرد. برخی بر این باورند 
مسائلی چون هدفگذاری انتخابات آتی مجلس و تلاش برای عبور بی دردسر و موفق از 
فیلتر شورای نگهبان، در فرایند انتخابات اخیر مجلس مجلس بی تأثیر نبوده است. از این 
منظر، ریاست ذوالنوری بر کمیسیون مهمی چون امنیت ملی و سیاست خارجی، شاید 

مسیر راه یابی برخی نمایندگان به مجلس یازدهم را تسهیل کند.
* زنگ خطر انتخابات آتی برای اصلاح طلبان

واگذاری کرسی ریاست، نایب رئیسی و اغلب کمیسیون های تخصصی مجلس، گزاره 
شکست اصلاح طلبان در انتخابات آتی مجلس در ۱۳۹۸ و ریاست جمهوری ۱۴۰۰ را 

تقویت کرده است.
از سوی دیگر این نگرانی در میان اصلاح طلبان وجود دارد که ولایی ها و مستقلین 
با به کارگیری الگوی موفق همکاری های اخیر خود، نتایج انتخابات های پیش رو را هم 

از خود متأثر سازند.
منتقدان اگرچه اصلاح طلبان را به کم کاری در ائتلاف سازی با اعتدالی ها یا به 
اصطلاح مستقلین مجلس متهم می کنند و معتقدند انفعال و عدم اتخاذ سیاست درست، 
مستقلین را از آنها دور کرده است، ولی مداقه بیشتر، ریشه های این چالش را به ائتلاف 

سازی و فهرست سازی های پیشا انتخاباتی اردوگاه اصلاح طلبان ارجاع می دهد.
مضیقه های اصلاح طلبان در سیاست ورزی در سال های پس از حوادث ۸۸، انتظارات 
حداقلی و مشارکت حداکثری را به عنوان خروجی هم اندیشی و راهبرد اصلی انتخاباتی 

آنان برجسته کرد.
نتیجه این فرایند، تهیه فهرست انتخاباتی با رویکردی موسع بود که خروجی ویژه 
مجلس دهم را رقم زد؛ هیچیک از فراکسیون ها اکثریت مجلس را کسب نکرد، ولی 
اصلاح طلبان برخی مستقلین را که با تابلوی امید به مجلس وارد شدند در گروه خود 
محاسبه می کردند و اصولگرایان با توجه به سبقه و پیشینه مستقلین، آنها را اصولگرا 
محسوب می کردند. نتیجه این فرایند ورود افرادی به مجلس بود که نه تنها وزنه اصلاح 
طلبان در مجلس را سنگین تر نکردند، بلکه سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان را هم دچار 

ریزش کردند.
این تجربه، ناکارکردی ائتلاف سازی با میانه روها و اعتدالی ها را به وجه قالب تفکر 
بخشی از اصلاح طلبان تبدیل کرده است. از سوی دیگر گروهی خودِ اصلاح طلبان را 
به انفعال در تداوم ائتلاف و همکاری با مستقلین متهم می کنند. از دید این افراد، عدم 
بهکارگیری سیاست پویا و تعاملی با مستقلین، نمایندگان میانه رو را به سمت اصولگرایان 
سوق داده است.بر همین مبنا، اختلاف نظر میان گروه های مختلف اصلاح طلب در 
خصوص راهبردها و تاکتیک های انتخاباتی بالاگرفته است؛ اختلافاتی که به نظر می رسد 

از توان و نیروی این جریان سیاسی در آستانه انتخابات آتی بکاهد.
در حالی که گروهی خواهان ورود اصلاح طلبان به رقابت های انتخاباتی بدون بهره 
گیری از ائتلاف سازی هستند، گروهی دیگر نزدیکی به گروه های میانه رو را تنها راه 
تضمین حضور اصلاح طلبان در ساختار قدرت و اثرگذاری از بالا برای پیاده سازی 

ایده های اصلاح طلبانه خود می دانند.
حال باید نشست و دید که تجربه عملکرد فراکسیون امید در انتخابات سال آخر 
مجلس دهم، چه تجربه ای را پیش روی اصلاح طلبان قرار داده و این آموزه، در عرصه 

عمل به چه شکل مورد بهره برداری اصلاح طلبان قرار می گیرد.

نکتـه

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: تا زمانی که گام عملی و 
ملموس برای تامین خواسته های قانونی ایران در چارچوب برجام 
برداشته نشود، کاهش تعهدات خود را ادامه می دهیم. تا چند روز 
دیگر هم اگر آنها اقدامی انجام ندهند، گام دوم را محکم تر برمی 

داریم.
»سید عباس موسوی« روز دوشنبه در نشست خبری با اشاره 
به پیش رو بودن هفته حقوق بشر آمریکایی گفت: این هفته با ترور 
رهبر معظم انقلاب در ۶ تیر ماه آغاز می شود، حادثه هفتم تیر و 
حمله شیمیایی را داشتیم و در دوازدهم تیر ماه هم هوایپمایی ایران 

با موشک آمریکایی سرنگون شد.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: به رغم فشارها و لفاظی ها 
دیپلماسی ادامه دارد و ابتکارات دیپلماتیک چه از سوی ایران و چه از 
سوی برخی کشورهای منطقه ای و فرامنطقه ای برای کاهش تنش 

در منطقه در جریان است.
موسوی با تاکید بر اینکه ما به دنبال افزایش تنش نیستیم و از 
کاهش تنش در منطقه استقبال می کنیم، تصریح کرد: همه کسانی 
که به دنبال تنش زدایی هستند، به ریشه و علت وقوع تنش ها ارجاع 

می دهیم که بدعهدی و تروریسم اقتصادی است.
این دیپلمات ارشد وزارت امور خارجه درباره پیگیری های وزارت 
امور خارجه پس از تجاوز هوایپمای آمریکایی به ایران تصریح کرد: 
علاوه بر اقدامات سیاسی و دیپلماتیک، اعتراض و محکوم کردن 
و احضار سفیر سوئیس به عنوان حافظ منافع آمریکا در ایران و 
احضار کاردار امارات به عنوان کشوری که این پهپاد متجاوز از خاک 
آنها بلند شده بود، اقدامات حقوقی و دیپلماتیک برای اعتراض و 
شکایت این اقدام متجاوزکارانه انجام دادیم که مهمترین آن ارسال 
نامه اعتراض به شورای امنیت بود که در آنجا ثبت شد. امیدواریم 

طی آن نامه متجاوزین متوجه اشتباه خود بشوند.
موسوی در پاسخ به این سوال که »آیا برجام با روسیه و چین 
ادامه می یابد؟« خاطرنشان کرد: ایران به برجام متعهد است و 
اقدامات ایران هم در قالب این توافق است و می خواهیم از حقوقی 

که در این توافق برای ایران در نظر گرفته شده، استفاده کنیم.
حیات برجام به اجرای تعهدات همه طرف های آن بستگی دارد

موسوی گفت: حیات برجام بستگی به اجرای تعهدات توسط 
همه طرف های برجامی است. با خروج غیرقانونی آمریکا، کشورهای 
باقی مانده متعهد شدند نگذارند این دستاورد بین المللی از بین برود 
ولی با اندک تقلاهای دوستان، دیگران اراده ای برای حفظ برجام 
نشان ندادند و ایران علیرغم میل خود مجبور به عکس العمل و 

کاهش تعهداتش شد.
وی در پاسخ به سوالی درباره اظهار نظر یکی از مقامات روسیه 
مبنی بر اینکه اگر اروپا خواسته ایران را عملی نکند، روسیه این 
کار را انجام می دهد، هم ابراز داشت: این مسئله هم در قالب 
تعهدات طرف مقابل است. ما منتظر اروپا نبوده و نخواهیم بود و 
با کشورهای دوست به صورت دوجانبه در حال رایزنی هستیم و 
برخی راهکارهای تجاری، مالی و بانکی را تنظیم کرده ایم که برخی 

اعلام شده و برخی در حال انجام است.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سفر معاون وزیر امور خارجه 
انگلیس به تهران و ادعای وی درباره نقش ایران در حملات به 
نفتکش ها بیان کرد: ما این شیوه انگلیسی ها را غیرسازنده می دانیم. 
موریسون به عنوان معاون جدید برای آشنایی با دیدگاه های ایران 
به تهران سفر کردند. در دیدار با آقای عراقچی که بسیار صریح هم 
بود، طرفین دیدگاه های خود را مطرح کردند. معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه با صراحت تمامی پرونده هایی که ایران با آن درگیر بوده، 

مطرح و به ایشان ابلاغ کرد.
* علیرغم اختلافات آماده گفت و گو با کشورهای منطقه 

هستیم
و  نمی دانیم  را سازنده  ایشان  اظهارات  ادامه دهد:  موسوی 
نمی پسندیم ولی شاید بتوان گفت انگلیس به خاطر گرفتاری های 
داخلی و مواجه بودن با بحران بی دولتی و برگزیت و عدم پشتیبانی 
اتحادیه اروپا ترجیح می دهد با آمریکا بیشتر همراه باشد که سازنده 

نیست و هرگونه همراهی با این سیاست ها غیرقابل قبول است.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره ادعای وزیر امور خارجه 
امارات مبنی بر آمادگی کشورش برای مذاکره با ایران یادآور شد: 
اگر منظورشان مذاکره با کشورهای حاشیه خلیج فارس است، ایران 
از مدت ها قبل آمادگی خود را برای مذاکره اعلام کرده و آن را به 
سود همه کشورها می داند و پیشنهاداتی نظیر مجمع گفت وگوهای 
منطقه ای و پیمان عدم تجاوز را مطرح کرده و آنها هستند که باید 
تصمیم گیری کنند؛ ایران با آغوش باز و علیرغم برخی اختلافات 

آماده گفت وگو با آنها است.
* ما به هیچ کشوری از جمله اروپایی ها بدهکار نیستیم

خبرنگاری از کندی رسیدگی به پرونده اسدالله اسدی پرسید 
و این سوال را مطرح کرد که چرا ایران در این زمینه اقدام متقابل 
انجام نمی دهد؟ و آیا ایران به اروپا بدهکار است؟ که رئیس مرکز 
دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه پاسخ داد: ما به 
هیچ کشوری از جمله اروپایی ها بدهکار نیستیم. پرونده آقای اسدی 
)دیپمات ایرانی( به صورت جدی هم توسط وزارت امور خارجه 

و هم در سایر دستگاه ها در حال پیگیری است. پرونده وی با 
پیچیدگی های فنی و حقوقی روبه رو است. اقدامات متقابل هم انجام 
شده است. این پرونده سیری خواهد داشت که امیدواریم بی گناهی 

ایشان برای اروپا هم ثابت شود.
* جنجال برای انجام امور عادی سفارت ایران در لندن 

را نمی پذیریم
موسوی درباره اعتراض همسر نازنین زاغری و تحصن وی در 
مقابل سفارت ایران در انگلیس گفت: تصمیم گیری درباره مجرمان 
امنیتی با قوه قضائیه و دستگاه های ذیربط است. این فرد دوتابعیتی 
است و ایران دوتابعیتی بودن را قبول نمی کند و تابعیت مورد ملاک 
ما ایرانی بودن است. ما خانم زاغری را ایرانی دانسته و جرم شان هم 
امنیتی است. اقدامات شانتاژگونه به پرونده کمک نمی کند و هرگونه 
جنجال برای انجام امور عادی سفارت مان در لندن را نمی پذیریم و 

خلاف کنوانسیون های بین المللی است.
وی افزود: توصیه ما این است که اگر حرفی است از طریق 

مجاری قانونی پیگیری شود و سفارت ایران کار خود را ادامه دهد.
* اعتراف آمریکا در زمینه حمله سایبری می تواند مبنای 

کار حقوقی ما باشد
موسوی در پاسخ به سوالی دیگر درباره ادعای حمله سایبری به 
سیستم دفاعی ایران توسط آمریکا، اظهار داشت: من خبر دقیقی 
ندارم. برخی از رسانه های آمریکایی ادعاهایی در این باره داشتند. 
توانمندی دفاعی ما بالاست و بعید به نظر می رسد که آنها توان 
کار خاصی را داشته باشند. صرف این ادعا، اگر مسائل مطرح شده، 
رسمی باشد آنها دچار خبط بزرگی شده اند که اقدام خلاف حقوق 
بین المللی و قابل پیگیری است. این اعتراف می تواند مبنای کار 

حقوقی ما باشد.
* اروپایی ها برجام را دوباره بخوانند

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا 
مبنی بر اینکه مقامات اروپایی در سفر به تهران چه مسائلی را مطرح 
می کنند؟ آیا در این سفرها تهدیداتی را در زمینه کاهش تعهدات 
ایران مطرح شده است؟ تصریح کرد: آنچه اروپایی ها مطرح می کنند 
با توجه به عملکرد و پیشینه آنها قابل شنیدن نیست و اگر حرفی 

بزنند همانجا پاسخ قاطع خود را خواهند گرفت.
وی اضافه کرد: اینکه می گویند اگر به کاهش تعهداتتان ادامه 
بدهید چنین و چنان می شود، قابل توجه نیست و براساس برجام 
هم نیست. من به اروپایی ها توصیه می کنم برجام را دوباره بخوانند. 
برجام به طرفین اجازه می دهد اگر طرفی نقض عهد کند و به 
تعهداتش پایبند نباشد، طرفین می توانند اقداماتی را انجام دهند. 
برای ایران اگر تعهدی از طرف مقابل ضایع شده، کاهش تعهد یا 

خروج از برجام پیش بینی شده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه آنها نمی توانند ادعای 
نقض عهد ایران را داشته باشند، خاطرنشان کرد: ۱۵ گزارش آژانس 
نشان می دهد علیرغم بدعهدی طرف مقابل، ایران به تعهداتش 
در برجام پایبند بوده است؛ اگر ایران ابتدا این کار را انجام می داد، 
این ادعا قابل توجه بود ولی اقدام ایران عکس العملی به عدم اجرای 
تعهدات طرف مقابل بوده است لذا این ادعاها بی هیچ وجه قابل 

قبول نیست.
* اروپا اقدام نکند، گام دوم را محکم تر برمی داریم

موسوی ادامه دهد: تا زمانی که گام عملی و ملموس برداشته 
نشود و خواسته های ایران که بحق و قانونی در چارچوب برجام 
است، اقدامات کاهش تعهدی خود را ادامه می دهیم. تا چند 
روز دیگر هم اگر آنها اقدامی انجام ندهند، گام دوم را محکم تر بر 

می داریم.
* کنفرانسی که قدس را بفروشد، شرم آور است

سخنگوی وزارت امور خارجه برگزاری نشست منامه درباره 

معامله قرن را شرم آور دانست و افزود: برگزاری کنفرانسی که باعث 
تشتت در جهان اسلام و فراموشی آرمان فلسطین شود و حقوق 
مردم فلسطین و قدس را بفروشد، شرم آور است. یقین داریم این 
کنفرانس که صلح در مقابل پول را مطرح می کند به جایی نمی رسد 

و محکوم به شکست است.
* اینستکس صوری ما را راضی نمی کند

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در 
پاسخ به این سوال که اگر اروپا در روزهای آینده اولین تراکنش های 
مالی را در قالب اینستکس انجام دهد، ایران گام دوم را اجرایی 
می کند؟ بیان کرد: ما صراحتاً حق و حقوق خود را اعلام کرده ایم. 

باید بین حقوق و تکالیف ما تعادل ایجاد شود.
وی تاید کرد: اگر تراکنش ها و اینستکس صوری باشد، قطعاً 
ایران را راضی نخواهد کرد. ایران باید به درآمدهای نفتی خود قبل 
از خروج آمریکا از برجام برگردد که این بستگی دارد به اینکه مبلغی 
که برای اجرای تهعدشان و معامله در نظر گرفته اند، در چه اندازه 

است و تا چه اندازه خواسته های ایران را تأمین می کند.
* از وزارت امور خارجه نباید توقع کار اجرایی و اقتصادی 

داشت
موسوی درباره اقدامات انجام شده توسط معاونت دیپلماسی 
اقتصادی یادآور شد: وزارت امور خارجه متولی کارهای اقتصادی 
نیست؛ معاونت دیپلماسی اقتصادی کارش تسهیل کنندگی و 
هماهنگ کنندگی دستگاه های اقتصادی است که در خارج از کشور 
هستند.  وی افزود: وزارت امور خارجه در حال کمک به دستگاه های 
اجرایی و شرکت های دولتی یا خصوصی است که کارشان با خارج 
از کشور تسهیل شود. این کار با هماهنگی از طریق سفارتخانه ها و 
سایر دستگاه ها انجام می شود پس از وزارت امور خارجه نباید توقع 

کار اجرایی و اقتصادی را داشت.
* ائتلاف سازی علیه ایران تاکنون شکست خورده است

موسوی درباره ادعای »برایان هوک« رئیس گروه ویژه اقدام 
ایران در وزارت خارجه آمریکا مبنی بر ائتلاف سازی علیه ایران از 
یکسو و آمادگی برای مذاکره با ایران از سوی دیگر، عنوان کرد: اقدام 
برای ائتلاف سازی علیه ایران کار جدیدی نیست؛ این ائتلاف ها هم 
تاکنون شکست خورده است. ایران ۱۵ کشور همسایه دارد و کشور 
قدرتمندی است. بنابراین ائتلاف سازی علیه ایران کار بسیار سختی 

است و هر روز هم که به منطقه بیایند، موفق نخواهند شد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه اظهارات ضد و نقیض 
آنها درباره ایران نشان از بی سیاستی و تشتت در تیم فعلی آمریکا 
است، گفت: گاهی شرط می گذارند و گاهی شرط برمی دارند. 
بنابراین به لفاظی ها نه اعتنا می کنیم و نه حساب باز می کنیم. آنچه 

برای ما مهم است اقدامات عملی است.
* تحت فشار مذاکره نمی کنیم

موسوی درباره ادعای اعمال تحریم های جدید علیه ایران هم اظهار 
داشت: آیا تحریم دیگری مانده است که آمریکا علیه ایران عملی نکرده 
باشد؟ این تحریم ها چه دستاوردهایی داشته است؟ تلاش آنها برای 
اثرگذاری بر افکار عمومی داخلی و خارجی است. ما این تحریم ها را 
خصمانه و در جریان تروریسم اقتصادی تلقی می کنیم. این دیپلمات 
ارشد کشورمان با بیان اینکه درباره اثرگذاری این تحریم ها سوالات 
جدی وجود دارد، تصریح کرد: آنها از یک طرف از آمادگی بی شرط و با 
شرط و میانجیگری سخن می گویند و از طرف دیگر، فشار حداکثری 
علیه ملت ایران را دنبال می کنند. خودشان هم می دانند اگر فشار و 
تحریم پاسخگو بود زودتر نتیجه می گرفتند. قطعاً ایران به خاطر فشار 

نه مذاکره می کند و نه تسلیم می شود.
* از خبر سفر مکرون به تهران اطلاعی ندارم

موسوی در پاسخ به سوالی دیگر درباره انتشار برخی از اخبار 
مبنی بر سفر رئیس جمهور فرانسه به تهران هم خاطرنشان کرد: 

سفر مکرون به ایران را نشنیدم.
اقتصادی  رونق  برای  جمعی  دسته  کار  فرصت  از   *

استفاده می کنیم
وی اظهار داشت: در خصوص دیدار آینده سران ایران، روسیه 
و ترکیه و امکان استفاده ایران از این سازوکار برای رونق اقتصادی 
و مبارزه با تحریم ها ابراز داشت: ایران در بسیاری از سازوکارهای 

منطقه ای، فرامنطقه و دو، سه، چهار و پنج جانبه عضو است.
موسوی بیان کرد: ما به کار دسته جمعی معتقد هستیم و این 
فرصت متقابلی برای همه کشورها است و ایران هم از این فرصت 
برای رونق اقتصادی استفاده خواهد کرد و پیشنهاد می کنیم 

کشورهای دیگر هم از این فرصت استفاده کنند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در رابطه با ایجاد خط اضطراری 
بین ناوهای آمریکایی و سپاه پاسداران بیان کرد: سیگنال های 
رادیویی بین همه کشتی ها و هواپیماها وجود دارد اما مشخصاً در 

خصوص این مسئله اطلاعی ندارم.
* نخست وزیر ژاپن حامل پیام کتبی ویژه ای نبود

موسوی درخصوص روایت های متفاوت از سفر نخست وزیر ژاپن 
به ایران گفت: سفر آقای آبه را یک سفر تاریخی و مهم در روابط 
دوجانبه ایران و ژاپن ارزیابی می کنیم؛ بعد از ۴۰ سال یک مقام 
عالی رتبه ژاپنی به تهران آمدند و ما آن را نقطه عطفی در روابط دو 
کشور می دانیم. حواشی هم درباره این سفر ایجاد شود و آن، این بود 
که آقای آبه که در صداقت و حسن نیت ایشان شکی نداریم، برای 
میانجیگری به تهران می آیند.وی با بیان اینکه آقای آبه پیام کتبی 
نداشتند ولی پیام شفاهی داشتند، اظهار داشت: ما قبل از این سفر 
استقبال کرده و گفته بودیم که شنونده حرف هایشان خواهیم بود؛ 
هم رهبر معظم انقلاب، هم رئیس جمهوری و هم وزیر امور خارجه 
صحبت های مقامات ژاپنی را شنیدند. آنها به دنبال کاهش تنش در 
منطقه بوده و خیلی تمایلی نداشتند در منطقه ای که اقتصاد دنیا به 

آن وابسته است، تنش ها روز به روز افزایش یابد.
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
اضافه کرد: آنها این سخن را مطرح کردند که خواستار افزایش تنش 
نیستند. پیام ویژه ای نداشتند و همان حرف های قبلی که رسانه ای 
شده بود، مطرح شد. پاسخ های ما هم رسانه ای شد. پیشنهاداتی 
برای مراودات دوجانبه و خرید نفت هم مطرح شد که در حال 

بررسی است.
* مقام فرانسوی برای رایزنی مسائل منطقه ای و برجام 

به تهران آمده بود
موسوی درباره سفر مشاور امور دیپلماتیک رئیس جمهوری 
فرانسه فرانسه به تهران هم تصریح کرد: این سفر انجام شده و ایشان 
در تهران دیدارهایی هم داشتند. دیدارهای خوبی بود. حرف هایی که 
زده شد، بعضاً متفاوت بود. مسائل منطقه ای و برجام محور رایزنی ها 

بود و طرف ایرانی هم پاسخ های لازم را به ایشان دادند.
* همکاری دوجانبه با کشورها نافی تعهدات برجامی اروپا 

نیست
وی در پاسخ به این سوال که آیا درخواست روسیه مبنی بر اینکه 
می تواند خواسته های ایران را برآورده کند، می تواند منجر به این شود 
که ایران گام دوم خود در کاهش تعهدات برجامی اش را به تعویق 
اندازد؟ خاطرنشان کرد: خیر. ما با کشورهای مختلف در حال انجام 
کارهای دوجانبه هستیم و این نافی تعهدات طرف مقابل به ویژه اروپا 

نیست و جایگزین آنها نخواهد شد.
* به تجاوز پهپاد آمریکایی ها پاسخ قاطع دادیم

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درخصوص ادعای ترامپ در 
رابطه با توقف حمله به ایران یادآور شد: آن چیزی که اعلام کردند 
دستورتوقف است، اما مهم برای ما تجاوز پهپاد آنها و پاسخ قاطع ما 
بود و آمادگی خود را همیشه حفظ می کنیم. رهبری فرمودند جنگ 
نمی شود و مذاکره نخواهیم کرد که البته به معنای این نیست که ما 

پاسخ تجاوزها به کشور را ندهیم.
* میانجی گری ها بین ایران و کشورهای منطقه را رد 

نکرده ایم
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال دیگری درباره 
اعلام آمادگی برخی از کشورهای منطقه از جمله عراق برای انجام 
میانجی گری بین ایران و برخی از کشورهای حوزه خلیج فارس از 
جمله عربستان اظهار کرد: ما هیچ گونه میانجی گری را رد نکرده ایم. 
کشورهای زیادی از جمله برخی از کشورهای منطقه، کشورهایی در 
شرق دور و حتی کشورهای اروپایی بودند که از ما خواستند در این 

زمینه میانجی گری کنند.
و  تعامل  ایران همواره خواستار  اینکه  بر  تاکید  با  موسوی 
گفت وگو با همسایگان خود است، تصریح کرد: ما حتی آمادگی 
داریم با همسایگانی که متفاوت می اندیشند، گفت و گو کنیم و این 

میانجی گری ها در این زمینه را رد نکردیم.
وی افزود: البته اطلاعی نداریم که کشورهایی که برای میانجی 
گری آمده بودند وقتی با طرف مقابل روبه رو شده اند و این موضوع 
را مطرح کرده اند، چه پاسخی دریافت کردند و چگونه رفتار کردند، 
اما همان طور که پیش از این نیز اعلام کرده ایم، با قدرت و صلابت 

آماده گفت وگو هستیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

گام دوم کاهش تعهدات برجامی را محکم تر برمی داریم

»فریدون مجلسـی« دیپلمات سابق کشـور درباره توسل آمریکا به تحریم های یک 
جانبـه علیـه دیگـران، گفت: این موضوع ممکن اسـت در کوتـاه مدت زیانی بـرای آنها 
نداشـته باشـد اما در بلند مدت سـبب بی اعتبار شـدن این کشـور، کاهش سـپرده ها 
در آمریـکا، بـروز رفتار احتیـاط آمیز دیگران و ترجیـح ارزهایی غیـر از دلار در بازرگانی 
بیـن المللی خواهد شـد.نگاهی بـه تاریخچه تحریم های آمریکا علیه ایـران که از همان 
سـال های ابتدایی پیروزی انقلاب و به بهانه تسـخیر لانه جاسوسـی آغاز شـد، نشـان 
می دهـد کـه هـدف از اعمـال تحریم هـا به دلیـل ماهیت »نظـام جمهوری اسـلامی« 
اسـت. ایـن تحریم هـا در دوره هـای مختلـف و بـا روی کارآمـدن دولت هـای متعـدد با 
رویکردهای متفاوت از جمله دولت های سـازندگی، اصلاحات، مهرورزی و تدبیر و امید 
شـکل گرفتند تا مشخص شود تغییر گفتمان دولت های مختلف ایران تأثیری در حل 
روابـط آمریـکا و ایـران و توقف تحریم های یک طرفه این کشـور ندارد.به منظور واکاوی 
چهـار دهه مناسـبات ایـران وآمریـکا و تحریم های این کشـور علیـه ایـران با»فریدون 
مجلسی« دیپلمات پیشین ایران و کارشناس مسائل بین الملل گفت و گوپرداخته ایم.

در ادامه متن این گفت وگو را می خوانیم:
* نخسـتین تحریم ها علیه ایران پس از ماجرای تسـخیر لانه جاسوسی 
در ۱۳۵۸ خورشـیدی صـورت گرفـت، ماهیت و کلیت تحریم هـا چه میزان 
بـه رئیس جمهـوری و قـوه اجرایـی آمریـکا بسـتگی دارد و تا چـه انداره 

حاکمیت ایـن کشـور را در اعمال آن سـهیم می دانید؟
سفارت آمریکا در نیمه آبان ۱۳۵۸ خورشیدی به تسخیر دانشجویان خط امام )ره( 
درآمـد، محـل خدمت من اداره سـوم سیاسـی وزارت امور خارجه بـود. با توجه به اینکه 
در ۱۳۵۷ خورشـیدی نیز این سـفارت به تسـخیر دانشـجویان درآمده بود و با دخالت 
دولـت بـه سـرعت پایان یافـت، تصور ما به عنـوان دیپلمات حرفـه ای این بـود که این 
بـار نیـز این اتفاق را به سـرعت پایان خواهند داد. نخسـتین مقامی که بـرای اعتراض و 
پادرمیانـی بـه وزارت امور خارجه آمد، سـفیر وقت سـوئد بود و چون مـن عهده دار میز 
سـوئد بـودم، از همـان آغاز و از زمانی که سـفارت سـوئیس وظیفه حفظ منافع آمریکا 

را بـر عهـده گرفت، در دیدارهای دیپلماتیک مربوط به گروگانگیری حضور داشـتم.
کارتـر دسـتور داد کشـتی هواپیمابر اینترپرایز یا کشـتی دیگر، راهـی خلیج فارس 
شـود. نگرانـی مـن این بود که در آن شـرایط ضعف دفاعـی ایران، به طـور احتمالی آن 
کشـتی در مقابـل آبادان موضع بگیرد و با اتمام حجـت برای آزادی گروگان هـا آبادان را 

به بمبـاران تهدید و مـردم را آواره کند.
واکنـش فـوری آمریکا اعلام بلوکه کردن دارایی های ایـران نزد بانک های اروپایی بود 
و دیگـر اینکه از آن تهدید نظامی دسـت برداشـت. این سـرآغاز تحریم مالی ایـران بود. 
گویی آمریکا در اختیار گرفتن یا گروگان گرفتن متقابل میلیاردها دلار ایران را به ادامه 
تهدید و آزادی فوری گروگان ها ترجیح می داد! خشم آمریکاییان از گروگانگیری بسیار 
بـود و حاکمیـت این کشـور در وضع محدودیت ها نسـبت به ایران بـا مخالفتی مواجه 
نبود. همچنین آمریکا که هنوز در معرض انتقادها برای خشـونت هایش در ویتنام بود، 
بـه ایـن بهانه جایگاه خـود را از موضع ظالـم به موضع مظلوم تبدیل می کـرد. از میزان 
روابط بازرگانی ایران و آمریکا کاسـته شـد اما روابط با کشـورهای دیگر ادامه داشـت و 

به خصـوص بانک ها روابـط مالی را ادامـه می دادند.
توافـق الجزایـر کـه بـه روی کارآوردن ریـگان و آزادی گروگان ها کمک کرد، موجب 
کاهـش تحریم هـا شـد و دعاوی شـرکت های آمریکایـی بـه داوری خاص لاهـه واگذار 
شـد. آمریـکا بـه این گمان بود کـه با فروکش کردن التهـاب انقلابی ایران شـاید بتواند 
بـا ایـران بهتر از برخی کشـورهای دیگر کنار بیاید اما اینگونه نشـد سـرانجام در دوران 
احمـدی نـژاد به تصویب ۶ قطعنامه شـورای امنیـت و تحریم کامـل بازرگانی و بانکی 

ایران منتهی شـد.
* بـا توجه به اینکـه روش اعمال تحریم یکی از ابزارهـای اجرایی و عملی 
آمریکا در برابر کشـورهای مختلف از جمله روسـیه، عراق و ترکیه بوده، این 
روش اجرایی تا چه اندازه در رسـیدن این کشـور به منافع و خواسـته هایش 

کمک و چه مضرات و آسـیب هایی را متوجهاش کرده اسـت؟
 تحریم هـای آمریـکا تـا پیش از احمـدی نژاد یا یـک جانبه یا با همـکاری برخی از 
کشـورهای دوسـت آن کشـور همراه بود اما پس از احمدی نژاد و ماجراهای هسـته ای 
و هولوکاسـت، تحریـم رنـگ بین المللی بـه خود گرفت که بـرای ایران به شـدت زیان 
بخـش بـود. تـا آنکـه بـا مذاکـرات ۱+۵ برجـام به ثمـر نشسـت و تحریم ها رفع شـد. 
ایـن توافـق از همـان آغـاز یا حتـی پیـش از آن با مخالفت هایـی مواجه بـود.در آمریکا 
نیـز طرفـداران حـزب جمهـوری خـواه، دسـت راسـتی های افراطـی، لابی هـای رژیم 
صهیونیسـتی و عربستان به شدت با آن مخالف بودند که سـرانجام هم با روی کار آمدن 
ترامپ به خروج آمریکا از این توافقنامه و تشـدید تحریم های یکجانبه منجر شـد که با 
تهدید آمریکا نسـبت به کشـورهای دیگر رنگ جهانی به خود گرفت. توسـل آمریکا به 
تحریـم اقتصـادی منحصر به ایران نبوده و تحریم کوبا نیز رنگ دوجانبه داشـته اسـت. 
تحریـم بین المللـی عـراق به دلیـل تجاوز بـه کویت که بـرای عراق بسـیار زیان بخش 
بود و به برنامه غذا در برابر نفت و مفاسد آن انجامید، شباهت بیشتری با تحریمی دارد 
که به ایران تحریم شـده و شـامل ارتباطات بانکی هم شـده اسـت.در ارتباط با روسـیه 
بـه دلیل رفتـارش بـا اوکراین و موضوع انضمـام کریمه تحریم محدودتری اعمال شـد 
زیرا روسـیه کشـور بزرگی اسـت و اروپا به نفت و گاز آن کشـور نیاز دارد و کشـورهای 
همسـایه نیز با بازار روسـیه نیازمند هسـتند.تحریم های ترکیه نیز به دلایل خاص و به 
طـور محـدود بـود. نیاز غـرب و ناتو به ترکیه و موقعیـت راهبردی آن بیش از آن اسـت 
کـه بـا تحریم جدی بخواهنـد آن کشـور را تضعیف کنند و برنجانند.توسـل آمریکا به 
بلوکـه کـردن دارایی هـا و تحریم یک جانبه دیگران ممکن اسـت در کوتـاه مدت زیانی 
برای آن کشـور نداشـته و منافعی هم داشـته باشـد اما در بلند مدت موجب بی اعتبار 
شـدن آمریکا و کاهش سـپرده ها و رفتار احتیاط آمیز و ترجیح ارزهایی غیر از دلار در 

بازرگانی بین المللی خواهد شـد.
* بـا توجـه به بندهـای برجـام در صورت اجرایی شـدن کامـل آن تا چه 

انـدازه تحریم هـا علیه ایـران از میـان می رفت؟
برجـام در عمـل موفق بـه رفع موانع شـده بـود. قـرارداد بزرگ خریـد هواپیماهای 
بویینـگ از آمریکا، ایرباس، توربوجت های ایتالیایی، قـرارداد توتال، آغاز عملیات حفاری 
در خلیج فارس، قراردادهای رنو و پژو و حضور بازرگانان اروپایی در ایران نشـانه آن اسـت 

امـا ترامپ که خودش را با نتانیاهو و عربسـتان همسـاز کرده بود، بـه ضدیت با برجام و 
تشـدید تحریم بانکی و تجـاری ایران افزود، تا بدین جا رسـید.

* بـه طور کلی رویکرد جمهوری اسـلامی در برابر تحریم هـای آمریکا در 
طول این ۴۰ سـال را چگونـه ارزیابی می کنید؟

ختلاف بزرگ راهبردی ۲ کشـور که به رویارویی آشـتی ناپذیر تبدیل شـده اسـت، 
انکار مشـروعیت و جعلی نامیدن هویت رژیم صیهونیسـتی اسـت، در حالی که دولت 
آمریـکا رژیـم صیهونیسـتی را مهم تریـن متحد خـود می داند، به همیـن دلیل آمریکا 
همـواره بـه درجاتـی ایـران را مـورد تحریـم قرار داده اسـت. فراموش نشـود کـه قدرت 
اصلی مسـلط بر بانکداری جهانی و حتی رسـانه های عمومی خودشان بخشـی از لابی 
یهـودی و بـه تازگـی عربی محسـوب می شـوند و ایـن در حالی اسـت که کشـورهای 
عربـی تعصبـات و تعهدات پیشـین خـود را از دسـت داده انـد و در مقابل ایـران موضع 

گیـری می کنند.
* سـکوت جامعـه جهانـی از جملـه سـازمان ملـل متحـد را در برابـر 
تحریم هـای آمریـکا علیـه ایـران را کـه بـه گفتـه آنـان شـدیدترین و 
فلجکننده ترین تحریم های تاریخ بشـر بوده اسـت، چگونه تبیین و تحلیل 

می کنیـد؟
متأسفانه تأثیر تبلیغات طرف مقابل به بهانه ترساندن کشورهای دیگر به محرومیت 
از تجارت با آمریکا که آنان را نگران منافع ملی خودشـان می کند، موجب شـده اسـت 
ایـران را تنهـا بگذارنـد. اروپـا بـا اعلام وفـاداری به برجـام، توانایـی وادارکـردن بانک ها و 
شـرکت هایش را بـه معاملـه بـا ایـران ندارد، همچنیـن چین بـا وجود متنفع بـودن از 
برجام روابط بانکی خود را کاسـته اسـت. روسـیه هم که می تواند معاملات پایاپای یا با 
پـول ملـی انجام دهد نمی تواند نیازهای صنعتـی، دارویی و غذایی ایـران را برآورده کند.
* کـدام تحریم هـای وضع شـده علیـه ایـران و در چه مقطعـی، بیش از 

همه آسـیب زا و تهدیـد کننده بوده اسـت؟
تحریـم دوران احمدی نژاد از همه مخرب تر بود زیرا بیشـترین میـزان پول در تاریخ 
از چند برابر شـدن بهای نفت نصیب ایران شـد. سیاسـت های مخرب دروازه ها را گشود 
و تولیـد ملـی را فلـج کرد، بـه احترام ملی لطمـه زد، فسـاد گسـترده ای را وارد دولت و 
جامعـه کـرد و سـپس بـا بیماری هلندی بـه تورم و همـراه با رکـود تـن داد و خزانه ای 
تهـی تحویـل داد. در دوران روحانـی بر خلاف امید بخش بودن آغـاز کار، اکنون تهدید 

اقتصـادی بـا تهدید نظامی همراه کرده و موجب نگرانی شـده اسـت.
* چگونگـی رویارویی و تعامل ۲ جانبه با شـخصیتی مثـل دونالد ترامپ 
که نشـان داده اسـت، بـه هیچ وجـه قابل پیش بینی نیسـت، بایـد به چه 

باشد؟ شکلی 
سیاسـت عرصه تعامل و بده و بسـتان اسـت؛ در سیاسـت آنچه اولویت دارد، منافع 
ملی قابل ارزیابی و شـمارش اسـت و گاه ناچار می شـود، بخشـی از حقوق ملی یا آنچه 
را حقوق ملی می پندارند، قربانی منافع ملی و رفاه و آسـایش و آرامش شـهروندان کرد. 
ترامـپ هم تاجر اسـت، معنی منافع را بهتر می داند. او نیـز می داند ایران مرفه، ثروتمند 

و قدرتمند و مشـتری بازرگانی بهتری است.

در گفت و گو با »فریدون مجلسی« مطرح شد

اعمال تحریم ها در بلندمدت به ضرر خود آمریکاست



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۱۰۹۳۴ غرر الحكم : ج ۶ ص ۴۴۲ ح

امام علی علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: ۳۲۹۰۳۲۰۹ - ۳۲۹۰۶۱۶۰ صندوق پستی: ۳7۱85/۴۴۹5 

نشانی:قم ، بلوار شهید صدوقی،  کوچه ۲۱ممیز یک،  پلاک ۴7 

اذان صبح:4/10 طلوع آفتاب: 5/54 اذان ظهر: 13/09  اذان مغرب: 20/44

ب(
زتا

رو
( ۳

ری
شه

هم
پ:  

چا
۰۲

۱ -
 ۴۴

5۴
5۰

7۶
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

كسى كه به ماندگارى 
و پايدارى آخرت يقين دارد ، سزاوار 

است كه براى آن كار كند

سه شنبه - 4 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4829

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم از رشد ۶ درصدی اهدای خون طی سه 
ماهه نخست امسال در این استان خبر داد.

علیرضا کبیری بیان کرد: طی خردادماه امسال چهار هزار و ۱۰۵ نفر برای اهدای خون 
مراجعه کرده اند در حالی که این میزان در مدت مشابه سال گذشته سه هزار و ۵۹۵ مورد 
بوده است.وی گفت: طی سه ماهه نخست امسال ۱۳ هزار و ۴۹۰ نفر برای اهدای خون 
مراجعه کرده اند که در حالی که در مدت مشابه سال قبل تعداد مراجعین ۱۲ هزار و ۶۵۶ 
نفر بوده و کاهش یک درصدی داشته است.معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم 
افزود: طی خردادماه امسال تعداد سه هزار و ۳۶۹ نفر موفق به اهدای خون شدند ولی در 

مدت مشابه سال قبل ۲ هزار و ۷۲۶ نفر توانستند خون خود را اهدا کنند.
وی گفت: طی سه ماهه نخست امسال ۱۰ هزار و ۲۵۷ نفر موفق به اهدای خون 
شدند در حالی که در مدت مشابه سال قبل ۹ هزار و ۵۶۴ نفر توانستند به اهدای خون 

بپردازند که این میزان در امسال افزایش ۶ درصدی داشته است.
کبیری تصریح کرد: طی خردادماه امسال تعداد اهدا کنندگان مستمر ۲ هزار و ۳۱ نفر 
بوده است که ۶۰ درصد اهدا کنندگان را تشکیل می دهد ولی در مدت مشابه سال قبل 
اهداکنندگان مستمر هزار و ۵۰۹ نفر بوده اند و ۵۵ درصد اهداکنندگان را شامل می شود.

وی گفت: تعداد اهدا کنندگان مستمر طی سه ماهه نخست امسال ۶ هزار و ۹۹ نفر 
بوده است که ۵۹ درصد اهداکنندگان را تشکیل می دهد که این تعداد در مدت مشابه 

سال قبل پنج هزار و ۷۰۲ نفر بود که افزایش ۵۹ درصدی داشته است.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم اظهار داشت: اهداکنندگان خانم در 

خردادماه ۹۹ نفر بوده اند که در مدت مشابه سال قبل ۱۱۴ نفر را تشکیل می دادند.
وی گفت: اهداکنندگان خانم طی سه ماهه نخست امسال ۳۴۸ نفر بودند درحالی که 
این میزان در مدت مشابه سال قبل ۳۷۹ نفر بوده و کاهش ۶ دهم درصدی داشته است.

طی سه ماهه نخست امسال؛

اهدای خون در قم ۶ درصد رشد داشته است

نامحـرمانه

خبــر

دریـچه

انتقاد از تغییر چهره شهر قم
مدیر حوزه های علمیه خواهران بیان کرد: نوع معماری امروز شهر قم تناسبی با ساختار این شهر 
ندارد و باید سیمای شهری قم با سیمای دیگر شهرهای کشور متفاوت باشد و رشد قارچ گونه انواع 
بناهای رومی و غیره در این شهر افزایش یافته است.حجت الاسلام عبدالکریم بهجت پور ظهر دوشنبه 
در گردهمایی مبلغان حوزه های علمیه خواهران با اشاره به حفظ سیمای سنتی و بافت چندین 
هزار ساله شهر تاریخی یزد، اظهار داشت: چرا در استانی مانند یزد با وجود چندین هکتار بافت زنده 
و تاریخی چندین هزار ساله هنوز تغییر ساختاری مشاهده نشده است ولی در شهر قم تغییرات با 
سرعت شکل گرفته است وقتی با یک تغییر کاربری در یک بنای تاریخی فوری میراث فرهنگی وارد 
عمل شده و جلوگیری می کند چرا وقتی که معماری خانه های ما تغییر کرد کسی اعتراضی نکرد؟ 
حجت الاسلام بهجت پور با اشاره به تغییر پوشش زنان در قم بیان کرد: نگرانی من از تغییر پوشش 
زنان است باید به دقت بر محوریت و نکات راهبردی مقام معظم رهبری حرکت کنیم و آنچه در 
تبلیغ مهم است این نکته است که باید بدانیم دشمن دقیق در کجا در حال شمشیر زدن است شما 
مبلغان باید موقعیت شناس باشید و وارد میدان شوید.وی افزود: حوزه علمیه خواهران باید به این 
نگرانی رهبری لبیک گفته و نیروهایی را برای کف خیابان ها آماده کند امروز اصلاح ساختار قم نیاز 
به نیروهای پیاده نظام دارد گره امروز شهر قم »گره میدان« است باید شما مبلغ میدان باشید تنها بر 

منبر و مساجد تمرکز نکنید بر ترویج ساختار اجتماعی زنان پوشیده تمرکز کنید.

 واکنش وزیر دفاع به اعدام جاسوس سیا
وزیر دفاع با اشاره به اعدام یکی از نیرو های قراردادی این وزارتخانه به اتهام جاسوسی برای 
دولت آمریکا گفت: بابت این اقدام ممنون سازمان قضایی نیرو های مسلح هستیم. امیر سرتیپ 
»امیر حاتمی« درباره اعدام یکی از نیرو های قراردادی این وزارت خانه به اتهام جاسوسی گفت: 
این فرد از سال ۸۹ از وزارت دفاع جدا شده بود؛ در دوره بازنشستگی به سراغ وی آمده و متاسفانه 
این فرد را وادار به خیانت کرده بودند. وی افزود: بار ها تاکید کرده ایم سزای افرادی که خیانت کنند 
همین رفتاری است که سازمان قضایی با این جاسوس انجام داد و بابت این اقدام ممنون سازمان 
قضایی نیرو های مسلح هستیم. امیر حاتمی تصریح کرد: این اتفاق در داخل وزارت دفاع رخ نداده 
است و با اینکه بیرون از دستگاه در حال انجام بود، پس از دو سال روشن شد و این اقدام نشان 

می دهد که یک سپر امنیتی بسیار خوبی وجود دارد و حتی لایه های بیرون را مراقبت می کند. 

درگیری با تیم تروریستی ضد انقلاب در منطقه چالدران
 روابط عمومی قرارگاه حمزه سیدالشهدا )ع( از درگیری میان رزمندگان این قرارگاه با یک 
تیم تروریستی ضد انقلاب در منطقه عمومی چالدران درآذربایجان غربی خبر داد.به گزارش 
سپاه نیوز، روابط عمومی قرارگاه حمزه سیدالشهدا نیروی زمینی سپاه در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
شامگاه گذشته )یکشنبه( یک تیم تروریستی ضد انقلاب وابسته به استکبار جهانی، که قصد نفوذ 
به داخل مرزهای کشورمان را داشت، در منطقه عمومی چالدران در استان آذربایجان غربی در 
تور اطلاعاتی رزمندگان قرارگاه حمزه سیدالشهدا )ع( نیروی زمینی سپاه قرار گرفت.بنا بر این 
گزارش؛ در درگیری میان این تیم تروریستی با رزمندگان شجاع و دلاور قرارگاه حمزه سیدالشهدا 
)ع( یک نفر از تروریست ها به هلاکت رسید، دو نفر زخمی و یک نفر دیگر نیز توسط رزمندگان 
قرارگاه دستگیر شد.در این درگیری مقادیر قابل توجهی سلاح، تجهیزات، مهمات و سیستم های 
ارتباطی از تروریست ها کشف و ضبط شد.همچنین در این درگیری دو نفر از رزمندگان قرارگاه 

با جراحات سطحی مواجه شدند.

الزام استفاده از کارت سوخت شخصی از ۲۰ مرداد 
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی از الزام استفاده از کارت سوخت شخصی از 
تاریخ ۲۰ مردادماه خبر داد و گفت: این طرح را با هدف جلوگیری از سوءاستفاده و مقابله با قاچاق 
سوخت اجرایی خواهیم کرد.امیر وکیل زاده در گفت وگو با ایسنا، با تاکید به اینکه باید فرهنگ 
استفاده از کارت سوخت شخصی در جامعه نهادینه شود، اظهار کرد: بخشی از قاچاق سوخت 
به دلیل سوءاستفاده از کارت های شخصی دیگران است.وی افزود: کارت سوخت هر فردی باید 
توسط همان فرد و در همان شهری که زندگی می کند، مورد استفاده قرار گیرد؛ در غیر این 
صورت سوءاستفاده هایی را شاهد خواهیم بود و این یک منطق است که گفته می شود هر کسی 

از کار سوخت خودش استفاده کند، به رونق و اقتصاد کشور کمک کرده است.
 

بذل و بخشش سکه ای دانشگاه آزاد از جیب دانشجویان!
رئیس دانشگاه آزاد در اجلاس روسای واحد های این دانشگاه ۳۳۰ سکه اعطا کرد و این بذل و 
بخشش ۲ میلیارد تومانی در حالی است که حقوق بسیاری از کارکنان و اساتید دانشگاه با تاخیر 
ماهانه پرداخت می شود. »حجت الاسلام رستمی«، رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 
دانشگاه ها به مسئولین نهاد ها دستور برگشت سکه ها را داده است و تاکید کرده که سکه ها باید 

به دانشگاه آزاد بازگردد.

گزارشگر سابق سازمان ملل: آمریکا به برجام باز می گردد
پروفسور »ریچارد فالک« با محتمل دانستن شکست ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری، از 
بازگشت واشنگتن به برجام پس از ترامپ خبر داد. »ریچارد فالک«، پروفسور بازنشسته حقوق 
بین الملل در دانشگاه پرینستون آمریکا و گزارشگر ویژه سابق سازمان ملل در امور فلسطین در 
گفتگو با خبرنگار مهر با محتمل دانستن شکست ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری، از بازگشت 
واشنگتن به برجام پس از ترامپ خبر داد. به گفته فالک، امکان شکست ترامپ در انتخابات آتی 
ریاست جمهوری بسیار آسان خواهد بود اگر حزب دموکرات بتواند نامزدی مناسب را به مردم 

معرفی کند.

یادداشت های شهر سیل زده/3۶
محمد خامه یار

نگاه به اطرافم می کنم همه بچه ها دور و برم را خالی کرده اند. از بچه های پر شور و پر انرژی که 
شب های زیادی را در کوچه پس کوچه های شهر دور و برم بودند خبری نیست. از امیر حسین زاده 

که قرار بود به اتفاق سعید آقا یوسفی برگردد به خاطر اینکه کنارم می ماند تشکر و قدردانی می کنم.
شب به اتفاق او و چند نفر دیگر از بچه های پل دختر که حالا حسابی با هم دوست و رفیق شده ایم 
پای کار می مانیم و خدمات کمک رسانی را از سر می گیریم. کوچه های شهر دوباره جان می گیرند و 
با نام حضرت فاطمه معصومه)س( بوی بهشت را استشمام  می کنند. ما هر چه داریم و هر چه به مردم 
تقدیم می کنیم به نام آن حضرت و از سوی آستان با عظمت آن بانوی با کرامت است. مردم با شنیدن 
این نام مقدس هر آنچه را دریافت می دارند مایه برکت زندگی خود می دانند و روی چشمان خود قرار 

می دهند. اعتقاد مردم به خاندان رسالت عمیق و ریشه دار  است.
وقتی که خادمین مسجد مقدس جمکران هم هدایای تبرکی خود را می آورند مردم در ابتدا به سراغ 

پرچم گنبد مسجد می روند و بر آن بوسه می زنند.
شهر و مردمان نجیبش همچنان قدردان تلاش نیروهای جهادی است. دست های پر عاطفه ای را 
برای آبادی شهر، ترمیم ویرانی ها، بازگشت به خانه و کاشانه و برخورداری از  حداقل های زندگی را به 

سوی خود می طلبد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خبرداد

شرکت 120 اثر از 17 استان 
در دومین جشنواره ملی سرود رضوی 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از افزایش کیفیت و کمیت آثار ارسال شده به دبیرخانه 
دومین جشنواره سرود رضوی نسبت به دوره اول جشنواره خبر داد و گفت: ۱۲۰ اثر از ۱۷ استان در 

دومین جشنواره ملی سرود رضوی شرکت کرده اند.
سید موسی حسینی کاشانی اظهار کرد: سال گذشته از ۱۲ استان حدود ۱۰۰ اثر به دبیرخانه 
جشنواره رسید، اما در سال جاری تعداد استان ها به عدد ۱۷ افزایش یافته و آثاری از طرف ۶۰ گروه 
دریافت شد.وی اضافه کرد: از تفاوت های دیگر در دوره اخیر می توان به توسعه و تنوع شرکت کنندگان 
اشاره کرد به گونه ای که در سال گذشته هر گروه چهار یا پنج اثر را به جشنواره ارسال می کرد اما در 
این دوره گروه ها، کیفیت را مدنظر قرار دادند و اکثر گروه ها با یک کار در جشنواره حضور پیدا کرده و در 
نتیجه تعداد و تنوع شرکت کنندگان افزایش یافته است. نکته جالب آن است شرکت در این جشنواره به 

مراکز استان ها محدود نشده است و از بعضی روستاها هم آثار باکیفیت و قابل توجهی دریافت کرد ه ایم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم درباره روند برگزاری جشنواره عنوان کرد: بیش از ۱۲۰ اثر 
به جشنواره ارسال شده که در نهایت حدود ۲۰ اثر پذیرفته خواهد شد. در مرحله بعدی از این ۲۰ گروه 
درخواست می شود در قم و در حضور هیئت داوران اجرا داشته باشند و در نهایت ۳ گروه برتر انتخاب 
شده و از آن ها تقدیر به عمل خواهد آمد. همچنین با هماهنگی های انجام شده، این سه گروه منتخب 

می توانند برنامه زنده ای را در حرم مطهر رضوی اجرا کنند.
حسینی کاشانی با تأکید بر اهمیت برگزار شدن جشنواره سرود رضوی در سال های آتی گفت: این 
جشنواره فرصت و ظرفیت خوبی برای شهر قم است و توصیه بزرگان در ملاقات حضوری با علما این بود 
که باید از این ظرفیت ها استفاده کرد تا گروه های دیگر شهرها هم بتوانند باحال و هوای سرود و موسیقی 
قم آشنا  شوند .مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم ادامه داد: بعضی از جشنواره ها بعد از چند سال 
برگزاری، کیفیت اولیه خود را از دست می دهند اما در زمینه سرود به خاطر محصولات تولیدی زیادی 
که دارد همیشه شاهد نو و به روز بودن آن هستیم و می توانیم این نوید را به علاقه مندان و هنرمندان در 

این حوزه بدهیم که این جشنواره باکیفیت بالایی می تواند در سال های آتی هم استمرار داشته باشد.
وی با اشاره به موضوعات اصلی و فرعی جشنواره ابراز کرد: با توجه به موضوعات و بخش های 
جشنواره، در بخش اصلی، گروه ها باید با موضوعات شخصیت و سیره الهی حضرت موسی بن جعفر)ع(، 
حضرت امام رضا)ع(، حضرت فاطمه معصومه)س( و حضرت احمد بن موسی شاه چراغ )ع( و در بخش 
ویژه به صورت جداگانه بر اساس عناوین و موضوعات نظیر نماز، فرهنگ ایثار و شهادت و رونق تولید با 

نگاهی به حمایت از کالای ایرانی و الگوی مصرف ایرانی اسلامی آثار خود را ارسال کنند.
حسینی کاشانی در پایان در خصوص نحوه اطلاع رسانی این دوره از جشنواره خاطرنشان کرد: در 
سیاست گذاری های این دوره از جشنواره در راستای صرفه جویی کاغذ تصمیم بر آن شد که تبلیغات 
کاغذی خود را به صفر برسانیم و اطلاع رسانی از طریق فضای مجازی انجام شود.هفدهمین دوره 
جشنواره بین المللی فرهنگی هنری امام رضا )ع( توسط بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا )ع( در 

سال جاری در رشته  های گوناگون و به میزبانی استان های مختلف کشور برگزار می شود.
در همین راستا استان قم میزبان دومین جشنواره ملی سرود رضوی است که اختتامیه آن همزمان 

با دهه کرامت در شهر قم برگزار خواهد شد.

مدیرکل زندان های استان قم گفت: آمار 
بازگشت مجدد محکومان به زندان ها در 
سال های گذشته در قم ۳۸ درصد بود که با 
اقدام هاب فرهنگی و تربیتی به ۱۴.۵ درصد 

کاهش یافته است.
سید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
علی تهامی روز دوشنبه در گفت و گو با 
خبرنگاران افزود: در زندان هایی که روان 
درمانی و فعالیت های ویژه از جمله آموزش 
قرآن انجام می شود، بازگشت مجدد بین 

پنج تا ۶ درصد می باشد.
*30 درصد زندانی های استان قم 

متهم هستند 
وی با اشاره به کاهش جمعیت کیفری 
۹ درصدی در یک سال گذشته، اضافه 
کرد: اگر زندانی ها فعالیت های فرهنگی و 
تربیتی انجام دهند در عفو و محکومیت آنها 
مساعدت هایی لحاظ می شود و سیاست 
نظام نیز انجام اقدام های تأمینی و تربیتی 
برای کاهش بازگشت مجدد زندانی ها به 

بازداشتگاه هاست.
وی بدون اشاره به آمار زندانی ها در قم، 
بیان کرد: ۳۰ درصد از زندانی های استان 
متهم هستند و هنوز به پرونده هایشان 
دیگر  درصد  است، ۶۹  نشده  رسیدگی 
محکوم و یک درصد نیز بدهکارانی هستند 

که هنوز تعیین تکلیف نشده اند.
تهامی اضافه کرد: بیشترین آمار جرایم 
مربوط به مواد مخدر با حدود ۳۸ درصد 
است و درصد کمی از زندانی های قم را زنان 

تشکیل می دهند.

* آزادی 212۵ محکوم به واسطه 
عفو رهبر معظم انقلاب

به  انقلاب  معظم  رهبر  عفو  به  وی 
مناسب چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی در سال گذشته اشاره و بیان کرد: 
۲ هزار و ۱۲۵ تَن در قم مشمول این عفو 
شدند که از این تعداد، یک هزار و ۵۳۹ تَن 
آزاد و ۵۸۶ تَن مشمول تخفیف مجازات 
اشاره  با  قم  زندان های  شدند.مدیرکل 
به برگزاری جشن گلریزان در سه سال 
گذشته، گفت: در سال ۹۸، ۱۶ میلیارد 
ریال در جشن گلریزانجمع آوری شد و 
تاکنون ۷۲ تَن از زندان آزاد شده اند که 
آزادی ۲۹ تَن در ماه رمضان بوده است.وی 
ادامه داد: در سال ۹۷، پنج میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون ریال کمک های مردمی در جشن 
گلریزان جمع آوری شد و با کمک ستاد 
دیه در جلب رضایت شاکیان، ۲۹۷ تَن آزاد 

شدند که ۱۰ زن و ۲۸۷ مرد بوده اند.

* انجام 3۸۵0 ختم قرآن در ماه 
رمضان

وی بیان کرد: ۳۶۰ تَن از زندانی های قم 
در رشته حفظ قرآن و ۲ هزار و ۱۰۰ تَن 
نیز در رشته های دیگر قرآنی از جمله قرائت، 
مفاهیم، روخوانی و روانخوانی فعالیت دارند.

به گفته تهامی، سه هزار و ۸۵۰ ختم قرآن 
در طول ماه رمضان امسال در زندان های 
قم برگزار شده است.وی اضافه کرد: در ۲۳ 
رشته فنی و حرفه ای در زندان ها آموزش 
ارائه می شود و افراد آموزش دیده کارنامه ای 
از اداره فنی و حرفه ای دریافت می کنند.وی 
با اشاره به افزایش صد درصدی زندانی های 
فعال در آموزش های فنی و حرفه ای در 
۲ سال گذشته، افزود: یک هزار و ۷۰۰ 
زندانی در بخش آموزش فنی و حرفه ای 
شرکت دارند.به گفته مدیرکل زندان های 
قم، تا پایان امسال یک هزار تَن از زندانی ها 
را در بخش اشتغال از جمله صنایع چوب، 

فلزی، قالیبافی، تولیدات کفش، صنایع 
دستی و تصوسازی به کار خواهیم گرفت 
و تمام این افراد حقوق بگیر خواهند بود.وی 
خاطرنشان کرد: زندانی هایی که بخواهند 
پس از آزادی اشتغال داشته باشند، برای 
دریافت تسهیلات با سود کم به بانک های 

عامل معرفی می شوند.
* بازداشتگاه غیررسمی و زندانی 

سیاسی در قم وجود ندارد 
وی در ادامه با بیان اینکه بازداشتگاه 
غیررسمی و زندانی سیاسی در قم وجود 
ندارد، تصریح کرد: بازداشتگاه های قم در هر 
ماه بازدید و نقاط ضعف آنها بررسی می شود.

تهامی گفت: تا قبل از انقلاب زندان بان ها 
را از میان افراد بی سواد انتخاب می کردند تا 
بتوانند برخورد فیزیکی با محکومان داشته 
باشند، ولی امروز بیش از ۸۰ درصد زندان 

بان ها مدرک تحصیلی کارشناسی دارند.
وی ادامه داد: امروز ابزار اصلاح و تربیت 
در زندان ها، قرآن، نماز جماعت، اشتغال 
و روان درمانی می باشد.وی با بیان اینکه 
جمله  از  آموزش  و  صبحگاهی  ورزش 
ادامه  امکان  افزود:  است،  زندان  الزامات 
مقطع  تا  زندانی ها حتی  برای  تحصیل 
دانشگاه مهیاست و در حال حاضر ۲۰۰ تَن 
در مدرسه آموزش و پرورش زندان تحصیل 
می کنند.تهامی اضافه کرد: وضعیت غذا و 
بهداشت در زندان های قم خوب و قابل 
قبول است و هر ماه سنجش سلامت از 
زندانی ها گرفته می شود و اگر مشکل داشته 
باشند به پزشک متخصص ارجاع می شوند.

مدیرکل زندان های استان قم خبرداد

کاهش 9درصدی جمعیت کیفری دراستان قم

بفرمایید تسهیلات بانکی اگر جرات دارید!کاریکاتور

سجاد جعفرى

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم :

هفتمین مرحله طرح محله
 سلامت در قم برگزار می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم گفت: 
طرح مرحله سلامت با هدف ارائه خدمات اجتماعی دستگاه های مختلف 
در نزدیک ترین محل زندگی شهروندان تشکیل شد که هفتمین مرحله 
از آن در هفته آینده به میزبان ساکنین محله خاکفرج انجام می شود.

ابوالقاسم مقیمی صبح دیروز در نشست شورای هماهنگی  هفتمین مرحله 
از طرح محله سلامت قم، با اشاره به تصویب و اجرای طرح محله سلامت 
در دوره مدیریت های  قبلی دفتر اجتماعی استانداری و سازمان فرهنگی، 
هنری و ورزشی شهرداری قم، اظهار داشت: طرح مرحله سلامت با هدف 
ارائه  خدمات اجتماعی دستگاه های مختلف در نزدیک ترین محل زندگی 
شهروندان تشکیل شد که هفتمین مرحله  از آن در هفته آتی به میزبان 
ساکنین محله خاکفرج انجام می شود.مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری 
و ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه در حاشیه برگزاری این طرح ها قرار 
بود منطقه متأثر از فعالیت های دستگاه های  مختلف شود، تصریح کرد: 
شهرداری، میزبانی و تدارک این طرح را بر عهده دارد و تاکنون ۶ مرحله از 
آن  برگزار شده که نخستین مرحله در منطقه نیروگاه و در مجتمع نور در 
دی ماه ۹۶ برگزار شد و دومین مرحله نیز  در اسفندماه همان سال در مسجد 
فاطمه الزهرا )س( منطقه هشت برگزار شد. مقیمی ادامه داد: سومین مرحله 
از طرح محله سلامت در محله نوبهار و با موضوع مبارزه با مواد مخدر در 
سال   ۹۷ برگزار شد که چهارمین مرحله از آن به صورت همزمان در بوستان 
شهید هاشمی نیز برگزار شد و  خوشبختانه در شهریور سال ۹۷ موفق 
شدیم با همکاری دستگاه های استان و اداره کل امور اجتماعی  استانداری 
قم، پنجمین مرحله از طرح محله سلامت را در منطقه شهرک قائم)عج( 
همزمان با دهه ولایت برگزار  کنیم.وی اضافه کرد: ششمین مرحله از این 
طرح اجتماعی در  دی ماه ۹۷ و در منطقه امامزاده ابراهیم)ع( و امامزاده جعفر 
شهید)ع( برگزار شد که در نخستین مرحله در سال  جاری و یا هفتمین 
مرحله از سلسله مراحل طرح محله سلامت همزمان با هفته مواد مخدر 
این طرح در  محله خاکفرج به اجرا در می آید.مدیرعامل سازمان فرهنگی، 
هنری و ورزشی شهرداری قم هدف از برپایی بازارچه و نمایشگاه در مناطق 
مورد هدف طرح سلامت را متأثر کردن این محلات شهر  و توجه به نقش 
و اهمیت مساجد و محله های مختلف پیرامون آنها عنوان کرد و افزود: 
خدمات مختلفی در  طول یک هفته به شهروندان، متناسب با زمان مغرب 
و عشاء ارائه می شود که بخشی از آن شامل کارگاه و  آموزش هایی متناسب 
با موضوعات مختلف از سوی دستگاه های استان است. مقیمی با تصریح 
بر نقش تشکل های اجتماعی در این طرح،  خاطرنشان کرد: دستگاه هایی 
که در این طرح برای خدمت رسانی به اقشار مختلف حاضر می شوند، باید 
 برنامه ریزی کنند که در مساجد محله خاکفرج بتوانند به  عنوان اقمار این 
منطقه، آموزش های مرتبط با اعتیاد  و طلاق که دغدغه و در دستور کار بوده 

به خوبی ارائه کنند. 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

احداث یک بوستان موضوعی 
در هر منطقه شهرقم

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از برنامه ریزی برای احداث 
یک بوستان موضوعی در هر منطقه شهر در سال ۹۸ خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با بیان اینکه یکی از محورهای توسعه بازی ها 
و سرگرمی ها در فضای شهری و عمومی بوستان های موضوعی هستند، 
اظهار کرد: اینقدر این موضوع مهم است که خیلی از مشاورین و محققین 
به عنوان مدارس آینده از آنها یاد می کنند و می گویند که می توانیم از این 
درگاه مفاهیم علمی و تعاریف آن را به درستی و به صورت عملی به کودکان 
و دانش آموزان منتقل کنیم.مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با 
بیان اینکه در همین راستا احداث بوستان های موضوعی در دستور کار قرار 
گرفت، گفت: در سنوات گذشته دو فاز اصلی بوستان فیزیک و اعداد را 
کار کردیم و امسال نگرش ما متفاوت تر است و تلاش داریم این بوستان ها 
به صورت هدفمند و کانالیزه بتوانند در سطح شهر و مناطق هشتگانه کار 
شوند.موسوی منش خاطرنشان کرد: با همین رویکرد و با نظر مساعد معاون 
خدمات شهری مقرر شد در هر منطقه یک بوستان موضوعی کار شود که 
و باید اطلاع رسانی هم به مراکز علمی و مدارس شود تا دانش آموزان از آن 
بهره برداری کنند.وی با بیان اینکه موضوعات مختلف دسته بندی شده و 
بوستان ها به چند دسته علمی، تفریحی، فراغتی، منطبق بر حواس پنج گانه 
و تلفیقی تقسیم بندی شده اند، افزود: اولویت امسال بر اساس مصوبات 
کمیته فنی سازمان بوستان فیزیک پیشرفته تر، بوستان اعداد، صوت، تور، 
طناب و لامسه است و برای سنوات آینده هم به دنبال این هستیم که از 
طریق فراخوان عمومی ایده های جدید را جذب کنیم.مدیرعامل سازمان 
زیباسازی شهرداری قم گفت: در همین راستا بازدیدی از پارک های علم و 
فناوری داشتیم تا ایده پردازی کنیم و امیدواریم با همکاری مناطق شهرداری 

با اولویت کاری در هر منطقه یک بوستان موضوعی احداث کنیم.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد

نصب و راه اندازی دوربین های ثبت 
تخلف سرعت در 1۸ نقطه شهرقم

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از نصب و راه 
اندازی دوربین های ثبت تخلف سرعت در ۱۸ نقطه شهر خبر داد.علی 
نیک با اشاره به اقدامات سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در 
راستای کنترل ترافیک در شهر و تنظیم عبور و مرور شهری، اظهار کرد: 
طبق برنامه  ریزی صورت پذیرفته، اقدامات لازم در راستای مدیریت تردد 
و کنترل ترافیک در معابر اصلی شهر و نقاط حادثه خیر صورت پذیرفته 
است.وی افزود: از جمله اقدامات انجام شده در این حوزه می توان به نصب 
و راه اندازی دوربین های ثبت تخلف سرعت در بلوار عماریاسر)۳ نقطه، ۶ 
دروازه(، بلوار پیامبر اعظم)۳ نقطه، ۶ دروازه(، بلوار غدیر)۵ نقطه، ۶ دروازه(، 
بلوار خداکرم)۲ نقطه، ۴ دروازه(، بلوار خلیج فارس)۲ نقطه، ۴ دروازه(، بلوار 
آیت الله بروجردی)۳ نقطه، ۶ دروازه( اشاره کرد.نیک با تاکید بر اینکه نصب 
سخت افزاری تجهیزات انجام پذیرفته است، خاطرنشان کرد: پس از برقراری 
لینک ارتباطی، نسبت به تست کنترل و اخذ کد اجراییات پلیس اقدام 
خواهد شد و نصب و راه اندازی نرم افزارهای مربوطه نیز در دست اقدام است.

وی گفت: با عنایت به مصوبات کمیته ایمنی حمل و نقل و نامه سازمان 
حمل و نقل و ترافیک در خصوص اقدامات اولیه جهت راه اندازی دوربین 
های ثبت تخلف، نصب تابلوهای اعلام محدودیت سرعت برابر مصوبات در 

شوارع مختلف اقدام شده است.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  خبرداد

تمدید مهلت پرداخت 
عوارض نوسازی تا 31 شهریور

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم از تمدید مهلت پرداخت 
عوارض نوسازی تا ۳۱ شهریور خبر داد.علی اصغر رنگرز جدی با اشاره به 
تمدید مهلت پرداخت عوارض سالیانه نوسازی، اظهار کرد: به منظور ایجاد 
انگیزه برای پرداخت عوارض نوسازی در سه ماهه اول سال، برابر تبصره 
چهارم از ماده ۲۶ تعرفه مصوب عوارض و بهای خدمات، مـؤدیانی کـه 
تا مورخ ۳۱ خرداد نسبت به پرداخت عوارض اقدام می کردند، علاوه  بر 
۱۰ درصد جایزۀ خوش حسابی عوارض نوسازی، از ۳۰ درصد کاهش بهای 
خدمات پسماند بهره مند می شدند.وی با اشاره به نخستین سال اجرای 
این طرح، تصریح کرد: با توجه به اینکه سال اول اجرای این مصوبـه بوده 
و بسیاری از شهروندان، از آن اطلاع نیافتند، لذا برای بهره مندی عموم 
شهروندان از ۳۰ درصد کاهش مزبور، شهرداری اقدام به ارسال لایحه ای 
به شورای اسلامی شهر کرد.جدی خاطرنشان کرد: با توجه به پیشنهاد 
شهرداری، شورای اسلامی شهر در یکصدمین جلسه، مهلت مزبور را تا 
۳۱ شهریور تمدید کرد.وی با تاکید بر اینکه این مهلت تمدید نمی شود، 
اظهار کرد: لذا از عموم مالکین املاک )مؤدیان عوارض( خواهشمند است با 
توجه به تسهیلات فراهم شده، قبوض خود را با مراجعه به بانک یا از طریق 

عابربانک و یا به صورت اینترنتی پرداخت کنند.

اخبــار

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای اسلامی شهر قم از تبدیل بازار 
کهنه این شهر به بازارچه صنایع دستی خبر داد.

سید مجتبی سبحانی ثابت با اشاره به نگرانی های موجود در زمینه بازار کهنه قم افزود: 
برنامه ریزی برای ساماندهی و حفظ پهنه تاریخی بازار کهنه در دستور کار شورای اسلامی 

شهر قم قرار گرفته است.
وی مهم ترین مشکلات بازار کهنه را مورد توجه قرار داد و گفت: عبور و مرور وسایل 
نقلیه در محدوده این بازار، احتمال آتش سوزی در انبارهای آن و همچنین ناامنی به دلیل 

متروکه و تاریک بودن این بازار از مسائلی بوده که ساماندهی آن را ضروری کرده است.
وی اضافه کرد: جلسات مستمری با کسبه و فعالان اقتصادی بازار کهنه برگزار و 

موافقت آن ها برای ساماندهی و تبدیل آن به بازارچه صنایع دستی گرفته شده است.
سبحانی ثابت گفت: همچنین برای حفظ سازه تاریخی بازار و رونق صنعت گردشگری 
و رونق کسب وکار نیز تعاملات مناسبی با اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 

گردشگری استان صورت گرفته است.
وی ادامه داد: در بودجه سالجاری شهرداری قم ردیف بودجه مشخصی برای کف 
سازی بازار کهنه توسط شهرداری قم پیش بینی شده و اداره کل میراث فرهنگی استان 

نیز امر جداره سازی و مرمت سقف این اثر تاریخی را انجام خواهد داد.

وی اضافه کرد: برای جلوگیری از تردد موتورسیکلت و وسایل نقلیه در بازار کهنه تمام 
ورودی آن ها آن مسدود و اقدام های لازم برای روشنایی و افزایش ایمنی آن آغازشده 
است.سبحانی ثابت گفت: سازمان زیباسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( در یک بازده زمانی ۲ ماهه، کف سازی بازار کهنه را بر مبنای طرح 
و معماری هماهنگ با بافت تاریخی آن انجام می دهد.عضو شورای اسلامی شهر قم 
خاطرنشان کرد: اگر این بازار متروکه تبدیل به بازارچه صنایع دستی و فروش محصولات و 
سوغات سنتی شود با حفظ زیبایی رونق کسب وکار به جذب بیشتر گردشگران نیز کمک 
شایانی خواهد کرد.بازار کهنه قم با عمر بیش از ۶۰۰ سال دارای ظرفیت های فراوان برای 
جذب توریست و گردشگر است. بازار کهنه در دو سوی هسته اولیه شهر قم یعنی محله 

عربستان و لب چال قرار دارد.
از سال ۱۳۸۰ تاکنون، پنج دوره مرمت در بازار کهنه این استان که یکی از بازارهای 
تاریخی می باشد انجام شده است. این مرمت ها در مقیاس های مختلف شامل ایجاد 
طاق های فرو ریخته، سبک سازی، حذف الحاق ها، استحکام بخشی، سفیدکاری، آجرفرش 
می باشد. در این بازار کارگاه های صنایع دستی ازجمله رنگرزی سنتی، چاقوسازی، 
خراطی، نجاری، منبت کاری و غیره فعال است. این بازار که قدمت آن به دوران صفویه و 

قاجاریه بازمی گردد در اواخر سال ۷۶ به ثبت ملی میراث فرهنگی رسید.

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای شهر قم :

بازار کهنه قم به بازارچه صنایع دستی تبدیل می شود

فرماندار قم گفت: دستگاه های استانی باید نسبت به 
برگزاری باشکوه مراسم تشییع شهدای گمنام برنامه ریزی 
کنند زیرا اثرات مثبت حضور در مراسم تشییع در عمق 

جان مردم نفوذ می کند.
مرتضی حیدری روز دوشنبه در جلسه هماهنگی 
تشییع شهدای گمنام در سالن جلسات فرمانداری قم 
افزود: همه باید نسبت به حضور پرشور و متراکم در 
تشییع پیکر مطهر این هفت شهید گمنام اهتمام لازم 

را به خرج دهند.
وی اظهار کرد: امنیت و استقلال امروز کشور مرهون 

و مدیون شهدا است، در بین آنان، شهدای گمنام به دلیل 
ویژگی خاصی که دارند از جایگاه والایی برخوردار هستند.

وی گفت: مردم نسبت به شهدای گرانقدر ارادت 
خاصی دارند و به همین دلیل باید مراسم تشییع به نحوی 
انجام شود که بیشترین بهره معنوی از ظرفیت بزرگ 

شهدای گمنام صورت بگیرد.
حیدری در ادامه اظهار داشت: شهرداری قم باید 
نسبت به مسائل حمل ونقل و در اختیار قرار دادن ناوگان 

اتوبوس رانی تعامل بیشتری به خرج دهد.
وی همچنین تصریح کرد: در کنار شهرداری، اصناف 

مراسم  برگزاری  در  قابل توجهی  ظرفیت  نیز  استان 
تشییع شهدای گمنام دارند که باید ورود جدی تری 
داشته باشند.فرماندار قم همچنین با اشاره به دیدار اخیر 
نخست وزیر ژاپن با رهبر معظم انقلاب بیان کرد: مقام 
معظم رهبری در این دیدار اقتدار و قدرت نظام اسلامی 
را به رخ جهان کشید.در استان قم ۸۰ شهید گمنام در 
۳۸ یادمان مدفون شده که از این بین دو شهید تشخیص 

هویت شده است.
استان قم بیش از ۶ هزار شهید، ۱۱ هزار جانباز و ۵۹۶ 

آزاده تقدیم انقلاب کرده است.

فرماندار قم:

مراسم تشییع شهدای گمنام به صورت باشکوه برگزار شود

مدیرکل استاندارد استان قم از اجرای طرح بازرسی 
آسانسورهای اماکن عمومی و دولتی در این استان خبر داد و 
گفت: تاکنون بیش از ۶۵۰ دستگاه آسانسور مورد بازرسی قرار 
گرفته است.منصور فرزانه گفت: با اجرای طرح ویژه بازرسی 
دوره ای آسانسورهای اماکن دولتی و عمومی که از سال ۹۶ 
در دستور کار قرار گرفته است تاکنون ۴۳۰ ساختمان دولتی 
و عمومی که دارای بیش از ۶۵۰ دستگاه آسانسور بودند 

مورد بازرسی قرار گرفت.وی ادامه داد: از میان آسانسورهای 
اماکن عمومی و دولتی تا پایان سال گذشته تعداد بیش از 
۴۶۰ آسانسور توسط شرکت های تخصصی تعیین صلاحیت 
شده مورد بازرسی قرار گرفته اند و بیش از ۷۷ درصد از این 
موارد موفق به کسب گواهی تاییدیه ایمنی استاندارد شده اند 
و سایر موارد نیز در حال انجام اقدامات لازم جهت رفع نواقص 
است.وی بیان کرد: ۱۸۷ آسانسور با اعلام عدم همکاری 

برای بازرسی از طرف مالکین مراکز اقامتی، بلاتکلیف و بدون 
تأییدیه استاندارد هستند.وی گفت: با اجرای این طرح به 
بسیاری از مالکین مهلت زمانی مشخصی داده شده است تا در 
این زمان بتوانند به اصلاح و تعمیر آسانسورهای خود بپردازند 
اما متأسفانه برخی از مالکین به دلیل هزینه بالای تعمیرات و 
یا اختلاف با فروشندگان و نصابان آسانسور و غیره از اجرای 
قانون و استانداردسازی آسانسورهای خود خودداری می کنند.

مدیرکل استاندارد استان قم :

آسانسورهای اماکن عمومی و دولتی بازرسی می شوند


